
 

- 1 - 

EXTRACTE DE L’ACTA  DE LA SESSIÓ DEL PLE 
 
Identificació de la sessió 
Núm.: 3 /2024 
Caràcter:  ordinari 
Data: 29 de febrer de 2024 
Horari: de 10.03 a  20.08 h 
Lloc: sala de plens de l’Ajuntament 
 
President: 
Jaime Martínez Llabrés (PP) 
 
Assistents: 
Llorenç Guillem Bauzá de Keizer (PP) 
José Javier Bonet Díaz (PP) 
Miguel Busquets Salom  (PP) 
María Mercedes Celeste Palmero (PP) 
Sara Cerdó Frias (VOX PALMA) 
Oscar Manuel Cereijo Méndez (PSIB-PSOE) 
Kika Coll Borràs (MÉS per Palma) 
Fulgencio Coll Bucher (VOX PALMA) 
Miquel Àngel Contreras Ramis (MÉS per Palma) 
Francesc Josep Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE) 
Antonio Deudero Mayans (PP) 
Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE) 
Margarita Durán Vadell (VOX PALMA) 
Ignacio Esteban Comamala (VOX PALMA) 
Juan Antonio Esteban Rodríguez (VOX PALMA) 
Guadalupe Ferrer Melgarejo (PP) 
Óscar Fidalgo Bestard (PP) 
Silvana González San Martín (PSIB-PSOE) 
María Luisa Marqués Rattier (PP) 
Jerónima Mayans Bosch (VOX PALMA) 
Lucía Miriam Muñoz Dalda (Grup Mixt) 
Daniel Oliveira de Souza (PSIB-PSOE) 
Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE) 
María de Lourdes Roca Calafell (PP) 
Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE) 
Belén Soto Mateu (PP) 
Neus Truyol Caimari (MÉS per Palma) 
 
Secretari general del Ple: Nicolau Conti Fuster 
Interventor: Juan Cañellas Vich 
Cap de Servei de la Secretaria General del Ple: Julián García Caballero 
 
Ordre del dia amb les alteracions de l’ordre en el debat i votació: 
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1. Aprovació de l'acta de la sessió ordinària de 25 de gener de 2024. 
 
2. Donar compte al Ple del seguiment d'execució dels acords del ple ordinari de 25 de 
gener de 2024. 
 
3. Donar compte al Ple dels convenis inscrits al Registre de Convenis. 
 
4. Acord de modificació competències i membres de les comissions permanents del Ple. 
 
5. Donar compte al Ple del Decret de batlia núm. 202402444, de 19 de febrer de 2024 de 
modificació de la Junta de Portaveus titular i suplent del Grup Municipal PP. 
 
6. Donar compte al Ple del Decret de batlia núm. 202402725 de 22.0224, de revocació 
de la presidència de la Comissió de Comptes, Economia i RRHH, de la Comissió 
d'Urbanisme i MA i de la Comissió de Vigilància de la Contractació, Infraestructures i 
D. T. 
 
7. Donar compte al Ple de la relació de decrets des del dia 18 de gener al 22 de febrer de 
2024. 
 
8. Assabentar-se del veredicte del decret núm. 135/2023, dictada per la Sala 
Contenciosa Administrativa del Tribunal Superior de Justícia de les Illes Balears, en el 
procediment ordinari núm. 512/2023. 
 
9. Ratificar el Decret de batlia núm. 009935 de data 19-01-2024, en el recurs contenciós 
administratiu, procediment ordinari núm. 785/2023 de la Sala de lo Contenciós 
Administratiu del Tribunal Superior de Justícia de les Illes Balears. 
 
10. Aprovació definitiva del Reglament d’Ordenació dels usos d’espais dels centres 
d’educació infantil i primària de titularitat municipal dins l’horari no escolar. 
 
11. SMAP. Reconèixer a la Sra. Laura Muñoz Benavides la compatibilitat per a 
l'exercici de l'activitat professional privada per compte propi com enginyera industrial. 
 
12.  EMAYA. Reconèixer a la treballadora Olaya Alfonso Salvá, la compatibilitat de la 
seva feina amb l’exercici de l’activitat privada per compte aliè consistent amb impartir 
formació a un cicle formatiu al Centre de Formació Professional de la Creu. 
 
13.  Reconèixer el deute a favor de Ricardo Pomarol Vázques per un import de 
1.191,85€. 
 
14.  Reconèixer el deute a diverses empreses per un import de 908,47€. 
 
15. Reconèixer el deute amb l'entitat Caixabank S.A. per un import de 23.751,22€. 
 
16. Proposta d’acord de reconeixement extrajudicial de deute a favor de T-SYSTEMS 
ITC Iberia SAU, corresponent al termini comprès entre l’1 de setembre i el 31 de 
desembre de 2023 per un import de 100.150,80€. 
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17. Reconèixer el deute a favor de LIMPIEZAS FOSEPAL S.L.U. per un import de 
2.728€. 
 
18. Reconèixer el deute a favor de MAUS VIAJES S.L. per un import de108,21€. 
 
19. Reconèixer el deute a l'empresa SOCIEDAD ESTATAL CORREOS Y 
TELEGRAFOS, SA SME per un import de 25.010,78€. 
 
20. Reconèixer el deute a l'empresa SOCIEDAD ESTATAL DE CORREOS Y 
TELEGRAFOS, SA SME per un import de 255.496,95€. 
 
21. Bonificació ICIO per les obres realitzades per la Fundación de Padres de Personas 
con Discapacitat Auditiva. 
 
22. Aprovar la modificació de crèdit número  2024/CE01, tipus crèdit extraordinari en 
el pressupost propi de la Corporació per a l’any 2024. 
 
23. Aprovar la modificació de crèdit número 2024TR03, transferència de crèdit entre 
aplicacions que pertanyen a diferents àrees de despesa en el Pressupost Propi de la 
Corporació per a 2024. 
 
24. Aprovar la modificació de crèdit número 2024/CE02, tipus crèdit extraordinari en el 
Pressupost Propi de la Corporació per a 2024. 
 
25. Rectificar l’acord del Ple de 25/01/2024 d’elevació de les anualitats del contracte de 
“Subministrament d’un escàner làser 3D i dels programes informàtics i equip informàtic 
per al tractament de núvols de punts de tres dimensions 
 
26. Aprovar inicialment la modificació del PGOU de Palma que té per objecte la 
modificació  de la delimitació de l’ARE/57-01 Verge de Lluch. PA22-0005. 
01PRAI230. 
 
27. Aprovar definitivament el Projecte de modificació puntual del PGOU 1998 de 
Palma, de l’equipament comunitari esportiu EQ0a/DP-P 61-01-P (Camp de futbol Rafal 
Vell). PA21-0002. 01PRAD77. 
 
28. Proposta d'acord sobre els torns de treball i condicions en la prestació del servei 
municipal d'auto taxi entre l'1 de març i el 31 d'octubre de 2024. 
 
55. Grup MÉS per Palma relativa a millora del servei del taxi. 
 
56. Grup MÉS per Palma relativa als plans expansionistes de l'aeroport de Palma. 
 
63. Grup PSIB-PSOE relativa al servei de Taxi a Palma. 
 
38. Grup PSIB-PSOE relativa al necessari suport als majors de Son Cladera. 
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53. Grup Mixt relativa a la limitació de velocitat de Via de Cintura. 
 
57. Grup MÉS per Palma relativa a ampliació del servei de Nit Bus. 
 
62. Grup PSIB-PSOE relativa als entorns escolars segurs, accessibles i saludables. 
 
54. Grup MÉS per Palma relativa a projecte IES Son Ferriol. 
 
29. Grup Mixt relativa al Dia internacional de les Dones. 
 
30. Grup MÉS per Palma relativa al Castell de Bellver. 
 
31. Grup VOX relativa al desmantellament i a l'atenció a les famílies vulnerables del 
poblat de Son Banya. 
 
32. Grup VOX relativa al pla d'acció social a Son Gotleu (pista esportiva multiusos). 
 
33. Grup VOX relativa als parcs de la Guàrdia Civil i Krekovic. 
 
34. Grup VOX relativa a que es dugui a terme una campanya de conscienciació sobre la 
responsabilitat del client en la perpetuació de la pràctica de l'explotació sexual. 
 
35. Grup PSIB-PSOE relativa a l'augment de la visibilitat i representativitat de les dones 
als carrers de Palma. 
 
36. Grup PSIB-PSOE relativa al compromís amb el Festival Febrer Negre. 
 
37. Grup PSIB-PSOE relativa a la reactivació de les polítiques d'igualtat a l'Ajuntament 
de Palma. 
 
39. Grup PSIB-PSOE relativa a la iniciativa "On Són Elles" promoguda per l'Oficina 
del Parlament Europeu. 
 
40. Grups PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt relativa al 8 de març, Dia 
internacional de la Dona. 
 
41. Grup PP relativa a la creació del Comissionat per a la Reforma de les Zones 
Turístiques Madures i Obsoletes d'Espanya. 
 
42. Grup PSIB-PSOE relativa al filibusterisme parlamentari al Senat per a bloquejar la 
tasca legislativa. 
 
43. Grup VOX relativa al manteniment dels parcs i jardins de Palma i el disseny dels 
mateixos. 
 
44. Grup PSIB-PSOE relativa a la implantació de mesures per millorar la seguretat en 
els espais lliures públics. 
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45. Grup PSIB-PSOE relativa a neteja i eliminació de pintures vandàliques a l'entorn de 
la plaça del Tub i recuperació dels murals contra la violència de gènere. 
 
46. Grup PSIB-PSOE relativa a l'ampliació i construcció d'infraestructures 
sociosanitàries del districte Ponent. 
 
47. Grup PSIB-PSOE relativa a la remodelació del parc Kristian Krekovic. 
 
48. Grup PSIB-PSOE relativa a la convocatòria periòdica de la Mesa de l'Arbre i la 
informació de la gestió i execució del Pla de l'Arbrat de Palma. 
49. Sobre la taula. Grup VOX relativa a la normativa i revisió de guals. 
 
50. Sobre la taula. Grup VOX relativa al carrer Rosa Mestre. 
 
51. Grup Mixt relativa a mobilització d'habitatges buits. 
 
52. Grup MÉS per Palma relativa a una plaça i equipaments públics per a Son Sardina. 
 
58. Grup VOX relativa al sector primari. 
 
59. Grup VOX relativa a la obertura del carrer Caracas. 
 
60. Grup VOX relativa al Baluard del Príncep i la Porta des Camp. 
 
61. Grup PSIB-PSOE relativa al Bicipalma. 
 
64. Grup PSIB-PSOE relativa a parades violeta a la xarxa de l'EMT de Palma. 
 
65. Grup PSIB-PSOE relativa a garantir una solució habitacional a les famílies amb 
menors desallotjades d'espais i edificis municipals. 
 
66. Grup PP relativa al finançament de solucions de mobilitat sostenible alternatives al 
projecte de tramvia. 
 
67. Grup PP relativa a la bonificació al 100% del transport públic de l'EMT de 2023 i 
2024. 
 
68. Grup PP relativa a l'actual situació de paralització, enquistament i absència de 
cooperació institucional per part del SEPES en relació a Son Busquets. 
 
69. Sobre la taula. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup PSIB-PSOE de la 
Regidora d'Hisenda, Funció Pública i Govern Interior. 
 
70. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup VOX del Regidor de Mobilitat. 
 
1. Aprovació de l'acta de la sessió ordinària de 25 de gener de 2024 
 
Aprovació de l'acta de la sessió ordinària de 25 de gener de 2024. 
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Aprovat  per unanimitat. 
 
2. Donar compte al Ple del seguiment d'execució dels acords del ple ordinari de 25 
de gener de 2024 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
En compliment del que disposa l’article 38.c del Reglament orgànic del Ple de 
l’Ajuntament de Palma, la Secretaria General del Ple ha realitzat el seguiment de 
l’execució dels acords del ple ordinari de dia 25 de gener de 2024. Per això, se sotmet a 
la consideració de l’Ajuntament Ple el següent: 
 
Punt únic. Donar compte del resultat del seguiment i l’execució dels acords 
complimentats corresponents al ple ordinari de dia 25 de gener de 2024 de 
l’Ajuntament. 
 
3. Donar compte al Ple dels convenis inscrits al Registre de Convenis 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
La Secretaria General del Ple dona compte dels convenis rebuts i inscrits al Registre de 
Convenis fins el dia d’avui. 
 
1810 Conveni específic de col·laboració de 16.11.2023 entre el Govern de les Illes 
Balears,l’Ajuntament de Palma i el Patronat Municipal d’Escoles Infantils,  per establir 
la gratuïtat del servei d’escolarització bàsica del primer cicle d’educació infantil 
(Registrat el 16.02.2024) 
 
1811 Conveni específic de 12.01.2024 per la realització de pràctiques acadèmiques 
externes curriculars d’estudiants de Grau d’Educació Social de la UIB amb 
l’Ajuntament de Palma (Registrat el21.02.2024). 
 
1812 Conveni de col·laboració de 09.02.2024 entre l’Institut d’Estudis Baleàrics i 
l’Ajuntament de Palma per organitzar cursos de llengua catalana en el període de febrer 
a agost de 2024. (Registrat el 21.02.2024) 
 
4. Acord de modificació competències i membres de les comissions permanents del 
Ple 
 
Constituïda la nova corporació municipal el dia 17 de juny de 2023 i de conformitat 
amb el que s’estableixen els articles 20, 116, 122, 132 i concordants  de la Llei 7/85, de 
2 d’abril, reguladora de les bases de règim local, art. 18 de la Llei 23/2006, de 20 de 
desembre, de capitalitat de Palma, i article 109 i següents del Reglament orgànic del 
Ple, es va acordar per l’Ajuntament Ple en sessió de 7 de juliol de 2023 l’aprovació de 
la constitució, funcions i competències de les comissions permanents ordinàries del Ple.  
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Atesos els acords plenaris pels qual s’ha modificat la composició inicial de les 
comissions permanents ordinàries del Ple, cal refondre en un sol acord els nomenaments 
realitzats, amb les modificacions recollides a la part dispositivadel present acord.  
 
Per Decret de batlia núm. 202400793 de 18 de gener de 2024, publicat el BOIB núm. 11 
de 23 de gener de 2024,es va aprovar la modificació del Decret d’organització dels 
serveis administratius de l’Ajuntament de Palma, que suposa modificacions a les 
competències per tractar els assumptes propis de cada comissió, per la qual cosa propòs 
al Ple de l’Ajuntament el següent 
 
Acord 
 
Únic.- Modificar els nomenaments dels membres de les Comissions permanents del ple  
acordats pel Ple en sessions de 07.07.2023, 27.07.2023, 28.09.2023 i 26.10.2023 i 
modificar  les competències recollides a l’acord plenari de 07.07.2023, atesa la 
modificació del Decret d’organització dels serveis administratius de l’Ajuntament de 
Palma, aprovada pel Decret núm. 202400793, de 18.01.2024, publicat al BOIB núm. 11 
de 23.01.2024, en el sentit següent: 
 
I.- COMISSIÓ DE COMPTES, ECONOMIA IRECURSOS HUMANS 
 
Membres:  
María de las Mercedes Celeste Palmero (PP) 
María de Lourdes Roca Calafell (PP) 
Belén Soto Mateu(PP) 
Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE)  
Francesc Josep Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE) 
Ignacio Esteban Comamala (VOX) 
Juan Antonio Esteban Rodríguez (VOX) 
Neus Truyol Caimari (MÉS) 
Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT) 
 
Amb les funcions assignades legalment a la Comissió Especial de Comptes li correspon 
a més a més els assumptes corresponents a les següent àrees i àrees delegades:  
 
Àrea d’Hisenda, Funció Pública i Govern Interior: 
Hisenda 
Pressuposts, Comptabilitat i Tresoreria 
Política financera,sector públic control de la despesa municipal 
Gestió Tributària 
Accions judicials i administratives 
Responsabilitat patrimonial 
Potestat sancionadora 
Funció pública i Escola Municipal de Formació 
 
- Institut Municipal d’Innovació (IMI) 
 
II.- COMISSIÓ DE SERVEIS A LA CIUTADANIA 
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Membres:  
María de Lourdes Roca Calafell (PP) 
Maria Luisa Marqués Rattier (PP) 
José Javier Bonet Díaz (PP) 
Silvana González San Martín (PSIB-PSOE) 
Elena Navarro Duch (PSIB-PSOE) 
Margarita Durán Vadell (VOX) 
Jerónima Mayans Bosch (VOX)  
Miquel Àngel Contreras Ramis (MÉS)  
Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT) 
 
Competències:  
 
Àrea de Turisme, Cultura, Esports, Restauració i Coordinació Municipal:  
Turisme 
Cultura 
Arxius  
Biblioteques 
Museus i col·leccions 
Projectes culturals 
Promoció cultural 
Patrimoni cultural i històric 
Llengua  
Esports 
Restauració 
Coordinació municipal 
 
- Institut Municipal d’Esports (IME) 
- Palau de Congressos, S.A. 
- Fundació Pública Pilar i Joan Miró a Mallorca 
- Fundació Turisme Palma de Mallorca 365 
 
Àrea Delegada de Seguretat Ciutadana i Civisme:   
Policia Local i Civisme 
Bombers. Protecció Civil 
 
Àrea de Serveis Socials, Educació, Participació Ciutadana i Joventut: 
Serveis socials 
Drets constitucionals 
Infants i joves 
Família 
Joventut 
Educació 
Participació 
Coordinació de districtes 
Atenció a l’autonomia personal a persones amb discapacitat 
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- Patronat Municipal d’Escoles d’Infants de Palma (PMEI) 
 
Àrea Delegada de Gent Gran, Interculturalitat i Igualtat d’Oportunitats:   
  
Gent gran 
Igualtat d’oportunitats 
Interculturalitat 
Cooperació internacional 
 
III.- COMISSIÓ DE SUGGERIMENTS I RECLAMACIONS 
 
Membres:  
Miguel Busquets Salom (PP) 
Guadalupe Ferrer Melgarejo (PP) 
María Luisa Marqués Rattier(PP) 
Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE) 
Óscar Manuel Cereijo Méndez (PSIB-PSOE) 
Sara Cerdó Frias (VOX) 
Jerónima Mayans Bosch(VOX) 
Kika Coll Borràs (MÉS) 
Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT)  
 
Competències:  
 
Suggeriments i reclamacions:  
Drets dels Ciutadans  
Relacions amb el Defensor del Ciutadà.  
 
S’assignen les funcions assignades legalment  a la Comissió Especial de Suggeriments i 
Reclamacions, d’acord l’article 132 de la Llei 7/85 i del Reglament orgànic del Ple. 
 
IV.- COMISSIÓ D’URBANISME I MEDI AMBIENT 
 
Membres:  
Óscar Fidalgo Bestard (PP) 
Llorenç Guillem Bauzá de Keizer (PP) 
Antonio Deudero Mayans (PP) 
Francisco Ducrós Salvà (PSIB-PSOE) 
Óscar Manuel Cereijo Méndez (PSIB-PSOE) 
Fulgencio Coll Bucher (VOX)  
Juan Antonio Esteban Rodríguez (VOX)  
Neus Truyol Caimari (MÉS)  
Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT) 
 
Competències: 
 
Àrea d’Urbanisme, Habitatge i Projectes Estratègics: 
Urbanisme i Projectes Estratègics 
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Habitatge 
 
- Patronat Municipal de l’Habitatge i RIBA 
 
Àrea de Medi Ambient, Sostenibilitat, Espais Naturals, Benestar Animal i Innovació: 
Accions en matèria de residus 
Accions en matèria de platges  
Accions en matèria de prevenció de la contaminació  
Accions en matèria d’espais naturals 
Accions en matèria d’educació ambiental  
Plans i programes ambientals 
Altres ambientals 
Agricultura 
Benestar animal 
Innovació 
 
- Empresa Municipal d’Aigües i Clavegueram  (EMAYA SA) 
 
Àrea de Mobilitat: 
Mobilitat 
Transports 
 
- Empresa Municipal de Transports (EMT SA) 
- Societat Municipal d’Aparcaments i Projectes  (SMAP SA) 
 
V.- COMISSIÓ DE VIGILÀNCIA DE LA CONTRACTACIÓ, 
INFRAESTRUCTURES I DESCONCENTRACIÓ TERRITORIAL 
 
Membres: 
Belén Soto Mateu (PP) 
Llorenç Guillem Bauzá de Keizer (PP)  
María de lasMercedes Celeste Palmero (PP) 
Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE) 
Daniel Oliveira de Souza (PSIB-PSOE) 
Fulgencio Coll Bucher (VOX) 
Ignacio Esteban Comamala (VOX) 
Miquel Àngel Contreras Ramis (MÉS) 
Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT)  
 
Competències:  
 
Contractació (amb les funcions assignades legalment  a la Comissió Especial  de  
Vigilància de la Contractació) 
 
Àrea d’Hisenda, Funció Pública i Govern Interior: 
Contractació 
Govern Interior 
Gabinet General Tècnic 
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Qualitat 
Atenció a la Ciutadania 
Unitat Administrativa de Correspondència 
Població i Demarcació Territorial 
 
Àrea d’Infraestructures, Accessibilitat i Polígons Industrials: 
Infraestructures i accessibilitat 
Enllumenat públic  
Obres a vies públiques i equipaments urbans 
Parcs i jardins 
Edificis municipals i escoles públiques 
Estudis i projectes 
Polígons industrials 
 
- Empresa Funerària Municipal (EFM) 
 
Àrea Delegada d’Economia, Comerç, Autònoms, Sanitat, Consum, Mercats i Fires: 
Promoció econòmica 
Comerç 
Mercats 
Treball i formació 
Salut pública 
Consum 
 
- Agència de Desenvolupament Local de l’Ajuntament de Palma (PALMAACTIVA). 
- MERCAPALMA, SA." 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 11 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt). 
 
5. Donar compte al Ple del Decret de batlia núm. 202402444, de 19 de febrer de 
2024 de modificació de la Junta de Portaveus titular i suplent del Grup Municipal 
PP 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
Per Decret de batlia núm. 202312185, de 23 de juny de 2023 es va constituir la Junta de 
Portaveus. 
 
El Grup Municipal PP mitjançant comunicació de dia 14 de febrer de 2024 a aquesta 
Secretaria General del Ple, sol·licita designar el regidor Sr. Llorenç Guillem Bauzá de 
Keizer, portaveu titular en substitució de la regidora Sra. María de las Mercedes Celeste 
Palmero, quedant aquesta com a portaveu suplent. 
 
D’acord amb l’article 78 de la Llei 20/2006, de 15 de desembre, municipal i de règim 
local de les Illes Balears i l’article 42 del Reglament orgànic del Ple respecte a la 
constitució de la Junta de Portaveus  
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Resolc 
 
1. Nomenar portaveu titular del Grup Municipal PP a la Junta de Portaveus al regidor 
Sr. Llorenç Guillem Bauzá de Keizer. 
 
2. Nomenar portaveu suplent del Grup Municipal PP a la Junta de Portaveus a la 
regidora Sra. María de las Mercedes Celeste Palmero. 
 
3. Delegar la presidència de la Junta de Portaveus dels grups municipals en el Sr. 
Llorenç Guillem Bauzá de Keizer  i com a suplent en la Sra. María de las Mercedes 
Celeste Palmero.  
 
4. Aquesta resolució tindrà efectes des de l’endemà de la data d’aquest decret i es 
publicarà al Butlletí Oficial de les Illes Balears. 
 
6. Donar compte al Ple del Decret de batlia núm. 202402725 de 22.0224, de 
revocació de la presidència de la Comissió de Comptes, Economia i RRHH, de la 
Comissió d'Urbanisme i MA i de la Comissió de Vigilància de la Contractació, 
Infraestructures i D. T. 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
Constituïda la nova corporació municipal el dia 17 de juny de 2023 i de conformitat 
amb l’article 110 del Reglament orgànic del Ple, per Decret 12184 de 26 de juny de 
2023 es va delegar la presidència de les comissions del Ple a cinc regidors fins que cada 
comissió elegís entre els seus membres el/la president/a i vicepresident/a i el proposes al 
president del Ple per al seu nomenament definitiu. 
 
Les comissions del Ple en les seves sessions constitutives varen elegir presidents/es i 
vicepresidents/es que no va coincidir amb la delegació abans esmentada, per la quals 
cosa, mitjançant Decret de batlia núm. 16286 de 8 de novembre de 2023 es varen 
nomenar les presidències i vicepresidències de les comissions del Ple als següents 
regidors/es 
 
- Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans: 
Presidenta: Sra. Rosario Sánchez Grau 
Vicepresidenta: Sra. María de las Mercedes Celeste Palmero 
 
- Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
Presidenta: Sra. Jerónima Mayans Bosch 
Vicepresident: Sr. Miquel Àngel Contreras Ramis 
 
- Comissió de Suggeriments i Reclamacions: 
President: Sr. Miguel Busquets Salom 
Vicepresidenta: Lucía Miriam Muñoz Dalda 
- Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient: 
 
Presidenta: Neus Truyol Caimari 
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Vicepresident: Francesc Josep Dalmau Fortuny 
 
- Comissió de Vigilància de la Contractació, Infraestructures i D.T: 
Presidenta: Lucía Miriam Muñoz Dalda 
Vicepresident:Fulgencio Coll Bucher 
 
Atesa la pèrdua de confiança de l’equip de govern en la presidenta de la Comissió de 
Comptes, Economia i Recursos Humans, Sra. Rosario Sánchez Grau, en la presidenta de 
la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient, Sra. Neus Truyol Caimari i en la presidenta 
de la Comissió de Vigilància de la Contractació, Infraestructures i D.T., Sra. Lucía 
Miriam Muñoz Dalda 
 
Resolc 
 
1. Revocar els nomenaments de les presidències de les comissions del ple següents: 
 
- Sra. Rosario Sánchez Grau com a presidenta de la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans 
- Sra. Neus Truyol Caimari com a presidenta de la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda com a presidenta de la Comissió de Vigilància de la 
Contractació, Infraestructures i D.T. 
 
2. Designar per a la presidència de les comissions que es detallen als següents 
regidors/es fins que cada una d’aquestes comissions elegeixi entre els seus membres el 
president i el proposi al president del Ple per al seu nomenament definitiu: 
 
- Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans: Sra. María de Lourdes Roca 
Calafell. 
- Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient: Sr. Llorenç Guillem Bauzá de Keizer. 
- Comissió de Vigilància de la Contractació, Infraestructures i D.T.: Llorenç Guillem 
Bauzá de Keizer. 
 
3. Aquest decret tindrà efectes des del dia següent a la seva signatura. 
 
4. Donar compte al Ple municipal, per al seu coneixement. 
 
7. Donar compte al Ple de la relació de decrets des del dia 18 de gener al 22 de 
febrer de 2024 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
Es dóna compte al Ple de la Corporació dels decrets de Batlia i de les Resolucions de 
presidents i gerents dels organismes autònoms municipals publicats en el Portal Llibre 
de Decrets, a http://empleats.cort1.pm/empleats/PortalLoginServlet# , des del dia 18 de 
gener fins dia 22 de febrer de 2024 
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8. Assabentar-se del veredicte del decret núm. 135/2023, dictada per la Sala 
Contenciosa Administrativa del Tribunal Superior de Justícia de les Illes Balears, 
en el procediment ordinari núm. 512/2023. 
 
Assabentada la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient. 
 
El Ple de l’Ajuntament s’assabenta de: 
 
Per la Sala contencioso administrativa del Tribunal Superior de Justícia de Palma, s’ha 
dictat decret que es dirà, finalitzant el recurs contenciós administratiu; per la qual cosa 
podria dictar- se el següent: 
 
ACORD PLENARI 
 
L’Ajuntament de Palma s’assabenta del veredicte del decret núm. 135/2023 de la Sala 
Contencioso Administrativa del Tribunal Superior de Justícia de Palma, de data 14 de 
novembre de 2023, dictada en el procediment ordinari núm. 512/2023, interposat per 
BARTOMEU MULET TROBAT, contra l' Acord de Ple de 28 d'abril de 2023, publicat 
al BOIB núm. 71 de 30 de maig de 2023, pel qual s'aprova definitivament el document 
diferenciat del Pla General del municipi de Palma i s'estimen, estimen parcialment o es 
desestimen les al·legacions formulades; on es declara la terminació del recurs per 
desistiment el recurrent. 
 
9. Ratificar el Decret de batlia núm. 009935 de data 19-01-2024, en el recurs 
contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 785/2023 de la Sala de lo 
Contenciós Administratiu del Tribunal Superior de Justícia de les Illes Balears. 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS per 
Palma i Grup Mixt)  
 
D'acord amb el que disposa l'art. 123.1.m) de la Llei 7/85, de 2 d'abril, modificada per 
Llei 57/03, de 16 de desembre de Mesures per a la Modernització del Govern Local, és 
atribució del Ple, segons el nostre parer, l’exercici d’accions judicials i la defensa 
jurídica en les matèries de la seva competència i en concret en el següent recurs 
contenciós administratiu: 
 
SALA CONTENCIOSA ADMINISTRATIVA DEL TSJIB 
Procediment Ordinari núm. 785/2023 
Actor:JORDI MUT MOYA 
Contra: AJUNTAMENT DE PALMA 
Acte impugnat: Contra l'Acord de Ple de 28 d'abril de 2023, publicat al BOIB núm. 71 
de 30 de maig de 2023,  pel qual s'aprova definitivament el document diferenciat del Pla 
General del municipi de Palma i es desestimen les al·legacions formulades 
 
No obstant, vista la urgència podria dictar-se el següent 
 
D E C R E T  



 

- 15 - 

 
1. S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en 
el recurs contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 785/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB de Palma serà a càrrec dels lletrats municipals, i 
se’ls faculta per dirigir-lo en totes les seves instàncies i incidents.  
 
2. Donar compte al proper Ple del present decret per a la seva ratificació. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 11 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt). 
 
10. Aprovació definitiva del Reglament d’Ordenació dels usos d’espais dels centres 
d’educació infantil i primària de titularitat municipal dins l’horari no escolar 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 7 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS  per Palma i Grup Mixt) i 2 
abstencions (VOX PALMA). 
 
És voluntat de l’Ajuntament de Palma donar una resposta ordenada i dur a terme una 
gestió adequada i eficient dels usos d’espais dels centres educatius públics d’infantil, 
primària i secundària titularitat del municipi de Palma que es fa fora de la jornada 
escolar per mitjà de la elaboració d’un Reglament d’Ordenació dels usos d’espais dels 
centres d’educació infantil, primària i secundària de titularitat municipal dins l’horari no 
escolar (en endavant, ROUE). 
 
L’elaboració del ROUE es fa de conformitat amb les competències atorgades pels 
articles 25.2 l) i m) de la Llei 7/1985 Reguladora de les Bases del Règim Local i 
l’article 29.2 p) de la Llei 20/2006 municipal i de règim local de les Illes Balears,en els 
que s’especifica que el municipi tindrà competències en matèria de promoció de l’esport 
i instal·lacions esportives,ocupació del temps lliure i promoció d’activitats, promoció de 
la cultura i equipaments culturals, així com la gestió de la utilització de les instal·lacions 
esportives als centres públics en horari extraescolar. 
 
Així mateix, estableix l’article 6.3 del Decret 4/2023 de 13 de febrer, pel qual s’aprova 
el Reglament orgànic de les escoles infantils públiques, els col·legis d’educació 
primària, els col·legis d’educació infantil i primària, els col·legis d’educació infantil i 
primària integrats amb ensenyaments elementals de música, els col·legis d’educació 
infantil i primària integrats amb educació secundària i els instituts d’educació 
secundària de la Comunitat Autònoma de les Illes Balears, que correspon als 
ajuntaments resoldre sobre l’ús social, fora de l’horari escolar, dels edificis dels centres 
educatius dels quals son titulars. 
 
La Llei Orgànica 3/2020, de 29 de desembre, per la qual es modifica la Llei Orgànica 
2/2006 de3 de maig d’Educació, en la Disposició addicional quinzena apartat segon diu 
que la conservació, manteniment i vigilància dels edificis destinats a centres públics 
d’Educació Infantil, d’Educació Primària o d’Educació Especial correspondrà al 
municipi respectiu i, en el seu apartat sisè, disposa que seran les administracions 
educatives les que establiran el procediment per a l’ús dels centres docents que en 
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depenguin, per part de les autoritats municipals, fora de l’horari lectiu, per a activitats 
educatives, culturals, esportives i de caràcter social. 
 
Així mateix, es considera que el ROUE s’adequa i acompleix amb els principis de bona 
regulació previstos a l’article 129 de la Llei 39/2015, d’1 d’octubre, del procediment 
administratiu comú de les administracions públiques: necessitat –és evident que aquesta 
regidoria requereix d’aquest instrument normatiu per al bon ús de les instal·lacions i en 
garantia sobre tot dels usuaris-; eficàcia; proporcionalitat –resulta equilibrada i 
ponderada l’aprovació d’aquesta norma-; seguretat jurídica –evidentment sempre serà 
millor amb una norma que sense-; transparència –òbviament les normes des del moment 
que es publiquen són d’obligat compliment per a tot- i eficiència –també entenem que 
millorarà un cop aprovat el present reglament-. 
 
Dins de l’Ajuntament de Palma l’àrea té atribuïda la competència per dur a terme 
l’aprovació és la d’Educació, segons disposa l’apartat II F, lletra l). referent a 
promocionar i recolzar la relació de l’escola i entorn del Decret de batlia 
AJT202400793 de data de 18 de gener de 2024 (BOIB Núm. 11, de 23 de gener de 
2024), d’organització dels Serveis Administratius de l’Ajuntament de Palma. 
 
D’aquesta forma el ROUE, de conformitat amb el marc normatiu exposat, pretén 
garantir la igualtat d’oportunitats d’accés i definir els elements que composen el servei i 
configurar un marc dels drets i deures de les persones usuàries. 
 
Atès el que estableix l’article 7. g) de la Llei 12/2006, de 20 de setembre, per a la dona, 
l’Institut Balear de la Dona va emetre el seu informe sobre impacte de gènere, realitzant 
unes recomanacions i propostes de millora que han estat incloses en la redacció del 
projecte; que seguidament es va obrir el procés de participació pública, publicant-se 
l’esborrany del Reglament a la web de Participació Ciutadana de l’Ajuntament de 
Palma, sense que s’hi presentés cap aportació, suggeriment o proposta; i que, 
posteriorment, els dies 23 de maig i 10 de juliol de 2023 es van emetre informes 
favorables pels serveis jurídics de l’Ajuntament de Palma de conformitat amb el que 
disposa l’article 55del Reglament Orgànic de Govern i d’administració de l’Ajuntament. 
 
En data 23 d’agost de 2023 es va aprovar inicialment per la Junta de Govern el Projecte 
del ROUE. 
 
Seguidament, el secretari general del ple va trametre, de conformitat amb l’article 99 del 
Reglament Orgànic del Ple (BOIB núm. 6, de 14de gener de 2023), el projecte del 
ROUE a tots els grups juntament amb la documentació de la Junta de Govern per tal de 
que presentessin esmenes en el termini de deu dies. Aquest termini comprenia del dia 20 
de setembre al 3 d’octubre de 2023 (ambdós inclosos). 
 
En el termini abans referit, concretament el dia 29 de setembre de 2023, es van 
presentar esmenes al text inicial per part del grup municipal PSIB-PSOE.  
 
Les referides esmenes van ser revisades i acceptades en la seva totalitat per mitjà 
d’informe emès pel Director General d’Educació, Infància i Joventut i la Regidora de 
l’Àrea de Serveis Socials, Educació, Participació Ciutadana i Joventut el dia 18 
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d’octubre de 2023 i es van tenir en compte per l’aprovació inicial del text del projecte 
del ROUE duta a terme per mitjà d’Acord del Ple municipal de dia 26 d’octubre de 
2023. 
 
Seguidament, de conformitat l’article 100 del Reglament Orgànic del Ple es va obrir el 
període d'informació pública i d'audiència als interessats de trenta dies des de la 
publicació del corresponent anunci al BOIB Núm. 148, de 31 d’octubre de 2023. En el 
transcurs del termini d’informació pública s’ha rebut únicament un escrit presentat el 
dia 18 de desembre de 2023 per la Federació d’associacions de famílies d’alumnes de 
Mallorca ("FAPA") en el que han fet constar un total de 8 suggeriments els quals, de 
conformitat amb la memòria elaborada pels tècnics municipals el dia 24 de gener de 
2024, es considera convenient acceptar i modificar el text per l’aprovació definitiva del 
ROUE.  
 
En data 31 de gener de 2024 la Junta de Govern Local va aprovar la incorporació al 
ROUE de les reclamacions i suggeriments presentats per la FAPA i va elevar el text al 
Ple per la seva aprovació definitiva. 
 
Per la aprovació definitiva del text per part del Ple, d’acord amb l’article 102.4 del 
Reglament Orgànic del Ple i a raó de que s’han produït esmenes al text inicialment 
aprovat, s’ha obert un termini de cinc dies per presentar esmenes per part dels grups 
polítics municipals. En el transcurs d’aquest termini, de conformitat amb el certificat 
emès pel secretari general del Ple el dia15 de febrer de 2024, la Secretaria General del 
Ple no ha rebut cap esmena. 
 
En virtut de tot l’anterior i de conformitat amb el que disposa l’article 123.1.d) de la 
Llei 7/1985, de 2 d’abril, Reguladora de les Bases de Règim Local, que confereix al Ple 
la competència per a l’aprovació dels reglaments municipals; de conformitat amb el que 
disposa l’article 102.2 del Reglament Orgànic del Ple, que atribueix al Ple la 
competència de procedir a la aprovació definitiva del text; i de conformitat amb els 
articles 172i 175 del Real Decret 2568/1986 del Reglament d’Organització, 
Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals, el Cap de Departament proposa 
l’adopció del següent 
 
ACORD 
 
PRIMER.- Aprovar definitivament el Reglament d’ordenació dels usos d’espais dels 
centres d’educació infantil, primària i secundària de titularitat municipal dins l’horari no 
escolar. 
 
Aquest Reglament fou aprovat inicialment per mitjà d’Acord del Ple municipal de dia 
26 d’octubre de 2023 i, a la versió definitiva, han estat incorporades al text inicial les 
reclamacions i suggeriments presentats en el període d'informació pública per la 
Federació d’associacions de famílies d’alumnes de Mallorca (FAPA), les quals han estat 
acceptades per la Junta de Govern Local de dia 31 de gener de2024. 
 
SEGON.- En cas d’aprovar-se definitivament el Reglament, publicar el text íntegre al 
BOIB i a la pàgina web de l’Ajuntament de Palma a l’apartat de normativa municipal. 
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Aprovat per 22 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 6 
abstencions (VOX PALMA). 
 
11. SMAP. Reconèixer a la Sra. Laura Muñoz Benavides la compatibilitat per a 
l'exercici de l'activitat professional privada per compte propi com enginyera 
industrial 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de  Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 abstencions (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt). 
 
La Sra. Laura Muñoz  Benavides, en data 13 de desembre de 2023, sol·licita la 
concessió de la compatibilitat per l’exercici de l’activitat professional privada per 
compte propi com enginyer tècnic industrial, per realitzar les funcions de llicències 
d’activitat de locals, projectes elèctrics, fitxes tècniques reduïdes de vehicles i 
certificacions energètiques amb horari de horabaixa amb un total de sis hores setmanals. 
 
La Sra. Laura Muñoz Benavides, té subscrit un contracte de treball d’interinitat a temps 
complet, amb una jornada de 37,5 hores setmanals amb la categoria d’Enginyer Tècnic 
Industrial. 
 
L’article 11.1 de la Llei 53/84, de 26 de desembre, d’Incompatibilitats del personal al 
servei de les administracions públiques i articles concordants del RD598/85, de 30 
d’abril,  disposa que perquè existeixi compatibilitat, l’activitat privada no ha d’estar 
relacionada directament amb la que es desenvolupa com activitat pública. 
 
L’activitat privada seria compatible, respectant el següent termes: 
 
- Que l’activitat privada no pugui impedir ni menyscabar el compliment dels seus 
deures com personal de la societat o es posi en risc la seva imparcialitat ( article 1.3 de 
la Llei 53/84) 
- Que l’activitat privada no es relacioni directament amb la que desenvolupa a la 
societat. ( article 11.1 de la Llei 53/1984). 
- Que no es modifiqui la  jornada ni l’horari del treballador amb motiu de la 
compatibilitat ( article 14.3 de la Llei 53/1984). 
 
L’activitat privada es realitzarà fora de l’horari laboral i amb una dedicació de 6 
hores/setmanals, per la qual cosa no es veu modificada la seva jornada de treball i 
l’horari. 
 
No costa dins les seves retribucions el factor d’incompatibilitat 
Que exerceix un lloc de treball que no comporta la percepció de complement específic o 
concepte d’equiparable.  
 
Prèviament no se li ha autoritzat la compatibilitat per a un segon lloc de treballo 
activitat pública. 
 



 

- 19 - 

NORMATIVA APLICABLE. 
 
- Llei 53/1984,de 26de desembre, d’incompatibilitats del Personal al Servei de les 
administracions públiques. 
- RD 598/1985, de 30 d’abril,reglament d’incompatibilitats del personal al servei de les 
administracions públiques. 
 
Vist l’acord del Consell d’Administració de la Societat Municipal d’Aparcaments i 
Projectes, SA de data 18 de gener de 2024 es motiu pel qual es proposa al Regidor de 
Mobilitat i President de la Societat Municipal d’Aparcaments i Projectes, SA que s’elevi 
al Ple de l’Excm. Ajuntament el següent: 
 
ACORD 
 
Primer.- Reconèixer a la Sra. Laura Muñoz Benavides, enginyera tècnica industrial de la 
Societat Municipal d’Aparcaments i Projectes, SA, la compatibilitat per a l’exercici de 
l’activitat professional privada per compte propi  com enginyera tècnica industrial. La 
seva dedicació a l’activitat privada ha de ser inferior a la meitat de la jornada setmanal 
ordinària de treball, és a dir, inferior a les 18 hores i 45 minuts setmanals. Es reconeix la 
compatibilitat per l’exercici professional de l’activitat privada d’enginyer tècnic 
industrial en tant no estigui relacionada directament amb les activitats desenvolupades a 
l’SMAP, ni que puguin impedir ni menyscabar l’estricte compliment dels seus deures 
amb la mateixa, o comprometre la seva imparcialitat o independència. 
 
Segon.- El reconeixement de la compatibilitat es condiciona a l’estricte compliment de 
l’article 14 de la Llei 53/1984, de 26 de desembre, d’Incompatibilitats del personal al 
servei de les administració públiques, i articles concordants del RD 598/85, de 30 
d’abril. 
 
Tercer.- El reconeixement de la compatibilitat no podrà modificar la jornadan i l’horari 
de treball de la persona interessada a la Societat Municipal d’Aparcaments i Projectes, 
SA." 
 
Aprovat  per 26 vots a favor (PP, PSIB-PSOE i VOX PALMA) i 4 abstencions ( MÉS 
per Palma i Grup Mixt). 
  
12.  EMAYA. Reconèixer a la treballadora Olaya Alfonso Salvá, la compatibilitat 
de la seva feina amb l’exercici de l’activitat privada per compte aliè consistent amb 
impartir formació a un cicle formatiu al Centre de Formació Professional de la 
Creu 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 abstencions (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt). 
 
La treballadora Olaya Alfonso Salvá, amb D.N.I. núm. 43****03-D, treballadora 
d’EMAYA, Empresa Municipal d’Aigües i Clavegueram, S.A. (en endavant, EMAYA), 
contractada com a Tècnica Superior de Gestió del Servei de Compres i Contractació de 
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l’Àrea de Serveis Corporatius, adscrita a l’Àrea del Cicle de l’Aigua, va sol·licitar la 
compatibilitat de la seva feina amb l’exercici de l’activitat privada per compte aliè 
consistent amb impartir formació a un cicle formatiu al Centre de Formació 
Professional de la Creu Roja.  
 
L’article 1.3 de la Llei 53/1984, de 26 de desembre, d’incompatibilitats del personal al 
servei de les administracions públiques (en endavant, Llei 53/1984) estableix que, en 
qualsevol cas, l’acompliment d’un lloc de feina pel personal inclòs en l’àmbit 
d’aplicació d’aquesta llei serà incompatible amb l’exercici de qualsevol altre càrrec, 
professió o activitat, pública o privada, que pugui impedir o menyscabar el compliment 
estricte dels seus deures o comprometre la seva imparcialitat o independència.  
 
L’exercici de la segona activitat privada s’ha de fer d’acord amb els articles 11 i 
següents de la Llei 53/1984. Més en concret, l’article 11.1 de la Llei 53/1984 preveu que 
el personal inclòs dins l’àmbit d’aplicació de l’esmentada Llei no pot exercir, per si 
mateix o mitjançant substitució, activitats privades, incloses les de caràcter professional, 
siguin per compte propi o sota la dependència o al servei d’entitats o particulars que es 
relacionin directament amb les que desenvolupi el departament, l’organisme o l’entitat 
on està destinat. 
 
En relació als llocs de feina presencials, l’article 12.2 de la Llei 53/1984 estableix un 
altre requisit i preveu que les activitats privades que corresponguin a llocs de treball que 
requereixin la presència efectiva de l’interessat durant un horari igual o superior a la 
meitat de la jornada setmanal ordinària de treball a les Administracions Públiques 
només podrà autoritzar-se quan l’activitat pública sigui una de les enunciades en aquesta 
llei com les de prestació a temps parcial.  
 
Per tant, de no ser una activitat pública de prestació a temps parcial, la presència 
efectiva del/la treballador/a que sol·licita la compatibilitat haurà de ser inferior a la 
meitat de la jornada setmanal ordinària de treball.  
 
Per últim, l’article 16 de la Llei 53/1984 regula els límits retributius. L’apartat quart 
d’aquest article preveu la següent excepció: es podrà reconèixer la compatibilitat per a 
l’execució d’activitats privades al personal que exerceixi llocs de treball que comportin 
la percepció de complements específics,o concepte equiparable, sempre i quan l’import 
d’aquests complements no superi el 30 per 100 de la seva retribució bàsica, exclosos els 
conceptes que tinguin el seu origen en l’antiguitat.  
 
D’acord amb la seva sol·licitud, la treballadora Olaya Alfonso Salvá compleix amb els 
requisits esmenats tal i com s’ha analitzat en l’informe d’EMAYA adjunt al qual ens 
remetem.  
 
El passat1de febrer de 2024, el Consell d’Administració d’EMAYA va aprovar 
l’elevació al Ple de l’Ajuntament de Palma de dit informe.  
 
NORMATIVA REGULADORA 
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- Llei 53/1984, de 26 de desembre, d’incompatibilitats del personal al servei de les 
Administracions Públiques.  
- Reial Decret-llei 2/2020, de 21 de gener, pel que s’aproven les mesures urgents en 
matèria de retribucions en l’àmbit del sector públic.    
 
Per tot això, i de conformitat amb l’article 123.1.p) de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, 
reguladora de les Bases de Règim Local, segons la modificació realitzada per la Llei 
57/2003, de 16 de desembre, de Mesures per ala Modernització del Govern Local, en 
relació a l’article 14 de la Llei 53/1984, proposo al regidor que elevi al Ple de l’Excm. 
Ajuntament el següent  
 
ACORD  
 
1r.- Reconèixer a la treballadora Olaya Alfonso Salvá, Tècnica Superior de Gestió del 
Servei de Compres i Contractació de l’Àrea de Serveis Corporatius, adscrita a l’Àrea del 
Cicle de l’Aigua, la compatibilitat de la seva feina amb l’exercici de l’activitat privada 
per compte aliè consistent amb impartir formació a un cicle formatiu al Centre de 
Formació Professional de la Creu Roja, d’acord amb les condicions detallades a la seva 
sol·licitud. 
 
2n.- El reconeixement de la compatibilitat es condiciona a les circumstàncies actuals i a 
l’estricte compliment dels articles 11 i següents de la Llei 53/1984 i, més en concret, la 
treballadora ha de complir en tot cas amb les següents condicions:   
1. La seva dedicació a l’activitat privada ha de ser inferior a la meitat de la jornada 
setmanal ordinària de treball a EMAYA.  
2. En cap cas podrà atendre cap reunió ni realitzar cap tasca relativa a l’activitat privada 
en l’horari laboral del seu lloc de feina.  
 
3r.- El reconeixement de compatibilitat no podrà modificar la jornada ni l’horari de 
treball de la persona interessada a l’Administració Local i les infraccions en matèria 
d’incompatibilitats es consideren molt greus als efectes prevists dins la normativa de 
Règim Local.  
 
Aprovat  per 26 vots a favor (PP, PSIB-PSOE i VOX PALMA) i 4 abstencions ( MÉS 
per Palma i Grup Mixt). 
 
13.  Reconèixer el deute a favor de Ricardo Pomarol Vázques per un import de 
1.191,85€ 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA), 3 vots en contra (PSIB-
PSOE i Grup Mixt) i 1 abstenció (MÉS per Palma). 
 
1. Objecte 
 
Tramitació i abonament de la factura número 2020c00106 de data 27/11/2023 de la 
feina realitzada del transport devolució obres de l’exposició Derelictes (i altres utopies) 
d’Erola Arcalís. 
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2. Justificació 
 
En referència a la factura i expedient esmentat, la justificació és la següent: 
 
Aquesta factura corresponents al transport devolució obra de l’exposició Derelictes (i 
altres utopies) d’Erola Arcalís. La contractació es va  realitzar (decret aprovat 
AJT202307579 i notificat al contractista) però d’Intervenció varen indicar que aquest 
decret no era correcte per sobrepassar el límit del contracte menor segons article 118 de 
la Llei 9/2017 la factura es la següent: 
 
Factura núm.: 2020c00106 de data 27/11/2023 
 
Proveïdor: Ricardo Pomarol Vázquez (Art Rapid) NIF 33850897A  
Concepte: transport devolució obra exposició Derelictes (i altres utopies) d’Erola 
Arcalís  Import: 1.191,85 euros (IVA inclòs) 
Aplicació pressupostària: 03.333.12.223.00 Museus Solleric Transport 
Núm. Registre Comptable: 220239001168 
 
3. Òrgan de contractació 
 
L’Òrgan de contractació competent és la Regidoria de Cultura 
 
4. Responsable del contracte: 
 
Carolina Vicente Álvarez 
 
De conformitat amb la base 29 de les Bases d'execució del Pressupost General vigents, 
es confirma que els preus aplicats són correctes i adequats a mercat, així com la 
inexistència d’impediment o limitació alguna a la imputació de la despesa al Pressupost 
de l'exercici corrent, en relació amb les restants necessitats i atencions de l'aplicació 
durant tot l'any en curs. 
 
Atesa la memòria justificativa del reconeixement extrajudicial de crèdit de data 29 de 
desembre de 2023, en el que s’explica que tot haver-se decretat l’activitat que ha 
motivat el present reconeixement extrajudicial de temps, des dels serveis de Tresoreria 
es va indicar que no es complien els requisits prevists per la legislació de contactes del 
sector públic en relació a la contractació menor. 
 
Per tant, d’acord amb el que estableixen l’article 123.p de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, 
reguladora de les bases del règim local; arts. 15 i següents de la Llei 40/2015, de l’1 
d’octubre, de règim jurídic del sector públic, l’art. 176 del Reial decret legislatiu 
2/2004, de 5 de maig, pel qual s’aprova el text refós de la Llei reguladora de les 
hisendes locals; les Bases d’execució del pressuposts municipal; els articles 3, 63 i 80 
del Reglament orgànic del  Ple de l’ajuntament aprovat el dia29de juliol de 2004; i 
l’article 50.11 del Reglament d’organització, funcionament i règim jurídics de les 
corporacions locals, previ dictamen de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos 
Humans, proposo al Ple l’adopció del següent : 
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ACORD 
 
1. Aprovar el reconeixement extrajudicial de crèdit, autoritzar la despesa i reconèixer 
l’obligació a favor de Ricardo Pomarol Vázquez (Art Rapid), amb motiu de la factura 
que s’especifica, per un import de 1.191,85 euros (IVA inclòs) d’acord amb la memòria 
justificativa que figura a l’ANNEX. 
 
Factura núm.: 2020c00106 de data 27/11/2023 
Proveïdor: Ricardo Pomarol Vázquez (Art Rapid)NIF 33850897A Concepte: transport 
devolució obres de l’exposició Derelictes (i altres utopies) d’Erola Arcalís   Casal 
Solleric Import: 1.191,85 euros (IVA inclòs) 
Aplicació pressupostària: 03.333.12.223.00 Museus Solleric Transport, Núm. Registre 
Comptable op.: 220239001168, ref.: 22024000096. 
 
2. Comunicar el present acord al Departament Financer i a l’interessat.  
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA), 8 vots en contra (PSIB-PSOE i Grup 
Mixt) i 3 abstencions (MÉS per Palma). 
 
14.  Reconèixer el deute a diverses empreses per un import de 908,47€ 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 3 vots a favor (PP), 2 vots en contra (PSIB-PSOE) i 4 abstencions 
(VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt). 
 
Conforme a la memòria instruïda a l’expedient i havent-se  comprovat que existeix 
crèdit pressupostari suficient a la imputació de la despesa de l’exercici 2024,  correspon 
efectuar reconeixement extrajudicial de crèdit  de les factures relacionades : 
 
NÚM EMPRESA NIF FACTURA  DATA IMPORT(IVA INCLÒS) 
1 DIARIO DE PRENSA DIGITAL S.L. B86509254 2022 10221191
 31/12/2022 423,50 
2 UNIDAD EDITORIAL EDICIONES LOCALES S.L. B81819179 0120040091
 11/11/2020 484,97 
 
Antecedents 
Els conceptes de la despesa, l’explicació de la necessitat, la data o període de la 
realització, l’import de la prestació i el detall de la factura, així com la seva imputació 
pressupostària, respecte de cadascuna de les factures abans relacionades, són els 
següents: 
 
1 ) FACTURA 2022 10221191 de data 31/12/2022, presentada per l’empresa Diario de 
Prensa Digital S.L. 
 
Concepte de les despeses  
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L’entitat Diario de Prensa Digital S.L. (B86509254) ha emès la factura que corresponen 
a la promoció digital de la campanya "Patinet Elèctric". Aquesta  factura no es va poder 
tramitar per una errada en la consignació de l’aplicació pressupostaria. 
 
Explicació de la necessitat de la despesa efectuada: 
La necessitat de la realització d’aquest contracte es fonamenta en l’aplicació de la llei 
7/1985, de 2 d’abril Reguladora de les Bases del Règim Local, que estableix, a l’article 
69, que "les corporacions locals facilitaran la més àmplia informació sobre la seva 
activitat i la participació de tots els ciutadans a la vida local". Així com també estableix 
l’article 116 de la llei20/2016 de 15 de desembre, municipal i de règim local de les Illes 
Balears.  
 
Data o període de la realització: 
Aquesta prestació es va executar durant desembre 2022. 
 
Import de la prestació realitzada i detall de la factura: 
L’entitat Diario de Prensa Digital S.L. (B86509254)  ha emès factura corresponent a les 
despeses per import  total  423,50 euros (IVA INCLÒS) per la inserció de banner digital 
per a promocionar la campanya "PATINETS ELÈCTRIC". 
El preus aplicats són correctes i adequats al mercat 
El preu  està per davall del preus de mercat. 
Imputació de la despesa al pressupost de l’exercici corrent: 
Es justifica que no hi ha cap impediment o limitació alguna a la imputació de la despesa 
en el pressupost de l’exercici corrent, en relació ales restants necessitats i atencions de 
l’aplicació pressupostària durant tot l’any en curs. 
 
Es considera correcta la imputació de la despesa a les aplicació pressupostària 09 
92061226 02 Comunicació-Premsa, difusió i patrocinis (RC núm. ref. 688 i núm. 
op.126). 
 
2 ) FACTURA 0120040091 de data 11/11/2020, presentada per l’empresa Unidad 
Editorial Ediones Locales S.L. (B81819179). 
 
Concepte de les despeses  
L’entitat Unidad Editorial Ediones Locales S.L.(B81819179) ha emès una factures que 
corresponen a la inserció de banner digital  per a la campanya "Palma 30". Aquesta  
factura no es va poder tramitar dins l’exercici corresponent perquè l’encàrrec  previ no 
es va realitzar i  no s’ha justificat suficientment fins ara la prestació del servei. 
 
Explicació de la necessitat de la despesa efectuada: 
La necessitat de la realització d’aquest contracte es fonamenta en l’aplicació de la llei 
7/1985, de 2 d’abril Reguladora de les Bases del Règim Local, que estableix, a l’article 
69, que "les corporacions locals facilitaran la més àmplia informació sobre la seva 
activitat i la participació de tots els ciutadans a la vida local". Així com també estableix 
l’article 116 de la llei 20/2016 de 15 de desembre, municipal i de règim local de les Illes 
Balears.  
 
Data o període de la realització: 
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Aquesta prestació es va executar durant el mes de novembre de 2020. 
Import de la prestació realitzada i detall de la factura: 
L’entitat Unidad Editorial Ediones LocalesS.L. (B81819179) ha emès factura 
corresponent a les despeses per import  total de 484,97  euros (IVA INCLÒS) per a la 
inserció de banner digital  per a la campanya "Palma 30". 
El preus aplicats són correctes i adequats al mercat 
El preu  està per davall del preus de mercat. 
Imputació de la despesa al pressupost de l’exercici corrent: 
Es justifica que no hi ha cap impediment o limitació alguna a la imputació de la despesa 
en el pressupost de l’exercici corrent, en relació a les restants necessitats i atencions de 
l’aplicació pressupostària durant tot l’any en curs. 
 
Es considera correcta la imputació de la despesa a les aplicació pressupostària 02 
92061226 02 Comunicació-Premsa, difusió i patrocinis (RC núm. ref. 687 i núm. 
op.125). 
 
Normativa: 
 
- Article 124.4.n de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, reguladora de les bases del règim local. 
- Article 185 del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de maig pel qual s’aprova el Text 
refós de la Llei reguladora de les hisendes locals. 
- En aplicació de l’article 118.2 de la Llei 9/2017, de contractes del sector públic, s’ha 
comprovat que a l’expedient no s’altera l’objecte del contracte per a evitar l’aplicació de 
les regles generals de contractació, i que el contractista proposat no ha subscrit més 
contractes menors que individualment o conjunta superin la xifra prevista a l’apartat 
primer de l’article 118.  
- Decret de batlia núm. AJT 202213009, de 19 de juliol de 2022, d'organització dels 
Serveis Administratius de l'Ajuntament de Palma, publicat al BOIB núm. 95, de 23 de 
juliol de 2022. 
-  De conformitat amb el que estableix sobre la gestió de les despeses i el 
desenvolupament de la gestió econòmica el punt 2.1 de l’acord de la Junta de Govern de 
Palma de 28 de setembre de 2022, de delegació de competències de la Junta de Govern 
de Palma en les regidories de les àrees i de les àrees delegades; i del Decret de batlia de 
201912198 de Batlia, de nomenament de titulars d’àrees de govern, de data 17 de juny 
de 2019, modificat pel Decret de batlia 202213024 de 19 de juliol de 2022. 
 
En compliment de les Bases d’execució del pressupost corresponent a l’exercici 202 i, 
en especial, la base 29/30 relativa al reconeixement extrajudicial dels crèdits,d’acord 
amb les factures conformades per la persona responsable de la contractació, vist 
l’Informe de la Intervenció municipal, i previ informe de la Comissió de Comptes, 
Economia i Recursos humans i altra normativa vigent aplicable, propòs al Ple que 
adopti al següent:   
 
ACORD 
 
1. Reconèixer el deute  per un import total de 908,47 euros (IVA inclòs) corresponent a 
les següents factures: 
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Nº EMPRESA NIF FACTURA  DATA IMPORT     (IVA 
INCLÒS) REF/OP 
1 DIARIO DE PRENSA DIGITAL S.L. B86509254 202210221191
 03/01/2023 423,50 688/126 
2 UNIDAD EDITORIAL EDICIONES LOCALES S.L. B81819179 0120040091
 11/11/2020 484,97 687/125 
 
2.-Carregar l’import de 908,47 euros euros (IVA inclòs), a la aplicació pressupostaria 
09.92061.22602 Comunicació-Premsa, difusió y patrocinis del pressupost vigent. 
 
3. Notificar aquest acord als interessats. 
 
Aprovat per 11 vots a favor (PP) i 17 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, MÉS 
per Palma i Grup Mixt). 
 
15. Reconèixer el deute amb l'entitat Caixabank S.A. per un import de 23.751,22€ 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 3 vots a favor (PP), 2 vots en contra (PSIB-PSOE) i 4 abstencions 
(VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt). 
 
L’entitat Caixabank, S.A., ha estat des de fa anys entitat col·laboradora en la recaptació 
de tributs i altres ingressos de l’Ajuntament de Palma. Les condicions en què les entitats 
col·laboradores presten aquests serveis es regulen en els respectius convenis de 
col·laboració per a la recaptació, en els termes que estableix el Reial decret 939/2005, 
de 29 de juliol, pel qual s’aprova el Reglament general de recaptació. 
 
L'article 12 del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova el text 
refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, disposa que: "1. La gestió, 
liquidació, inspecció i recaptació dels tributs locals es realitzarà d'acord amb el que 
preveu la Llei general tributària i en les altres Lleis de l'Estat reguladores de la matèria, 
així com en les disposicions dictades per al seu desenvolupament." 
 
L'article 198 de l'esmentada Llei estableix: "1. Les entitats locals poden dictar regles 
especials per a l'ingrés del producte de la recaptació dels recursos que podran realitzar-
se en les caixes de efectiu o en les entitats de crèdit col·laboradores". 
 
El Reglament general de recaptació, aprovat mitjançant Reial decret 939/2005, de 29 de 
juliol, que resulta d'aplicació directa a les entitats locals per allò que disposa l'article 1 
del mateix, estableix en l’article9: "1. Poden prestar el servei de caixa les entitats de 
crèdit amb què cada Administració així ho convingui. Podran actuar com entitats 
col·laboradores en la recaptació les entitats de crèdit autoritzades per cada 
Administració, amb els requisits i amb el contingut a què es refereix l'article 17. A 
efectes d'aquest Reglament, només podran actuar com a entitats que prestin el servei de 
caixa o com a entitats col·laboradores les següents entitats de crèdit: 
 a)Els bancs. 
 b) Les caixes d'estalvi. 
 c) Les cooperatives de crèdit. 
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En cap cas l’autorització que es concedeixi o el conveni que es formalitzi atribuirà el 
caràcter d'òrgans de recaptació a les entitats de crèdit que prestin el servei de caixa o 
que siguin col·laboradores en la recaptació." 
 
De conformitat amb l'habilitació legal assenyalada amb anterioritat, resulten d'aplicació, 
els articles 17 i següents del Reglament general de recaptació que regulen els ingressos 
a través d’entitats col·laboradores en la recaptació.  
 
Si bé els convenis de recaptació es regeixen per tota la normativa especial anterior, en 
tot allò no regulat per aquesta seran d’aplicació els articles 47 i següents de la Llei 
40/2015, d’1 d’octubre, de règim jurídic del sector públic.  
 
En data 20 de desembre de 2019 es va signar el Conveni entre l’Ajuntament de Palma i 
Caixabank per la prestació de la col·laboració en el cobrament de tributs i preus públics. 
D’acord amb la clàusula 12, dit conveni tenia una vigència de set mesos, i es preveia la 
possibilitat que abans de la finalització del termini de vigència els signants poguessin 
acordar unànimement la seva pròrroga per un període de fins a quatre anys addicionals. 
Per acord de Junta de Govern de 22 de juliol de 2020 es va prorrogar dit conveni per un 
període l’un any. 
 
Una vegada finalitzada dita pròrroga, no es va aprovar la segona pròrroga ni es va signar 
un nou conveni, si bé el servei es va seguir prestant per part de Caixabank, atès que es 
tracta d’un servei essencial tant per l’Ajuntament com per als ciutadans el fet de poder 
comptar amb la xarxa d’oficines i els mitjans electrònics de l’entitat Caixabank per al 
cobrament de tributs i preus públics de l’Ajuntament. 
 
Des del Departament Financer s’ha impulsat l’expedient de contractació del contracte 
del servei de col·laboració en la recaptació de tributs i altres ingressos de l’Ajuntament 
de Palma. Aquest expedient es troba a la data de signatura d’aquesta memòria en el 
tràmit d’estudi de la documentació del requeriment de documentació prèvia a 
l’adjudicació del licitador que ha presentat la millor oferta. Per això, i mentre acaba 
aquesta tramitació, és necessari aprovar les despeses derivades de la prestació dels 
serveis per part de Caixabank durant els mesos d’octubre a desembre de 2023, per 
import de 23.751,22 euros. 
 
La directora financera tresorera ha subscrit una memòria justificativa del reconeixement 
extrajudicial de crèdits, d’acord amb la Base 29 de les Bases d’execució del pressupost. 
 
Es per això que, atès allò que disposa l'article 123 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, 
reguladora de les bases de règim local, la Base 29 de les bases d’execució del 
pressupost, l’article 60.2 del Reial decret 500/1990, de 20 d’abril, l’article 175 del Reial 
Decret 2568/1986, de 28 de novembre, pel que s'aprova el reglament d'organització, 
funcionament i règim jurídic de les entitats locals i l’apartat III.a.3. del Decret 
202400793, de 18/01/2024, d’organització dels serveis administratius de l’Ajuntament, 
propòs que, previ informe d’Intervenció, s'elevi al Ple l'adopció del següent 
 
ACORD 
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1. Aprovar el reconeixement extrajudicial de crèdits de la factura número CBK0022463, 
de Caixabank S.A., amb NIF A08663619, en concepte de prestació del servei de 
recaptació de tributs i preus públics de manera telemàtica o mitjançant TPV entre els 
mesos d’octubre a desembre de 2023, per import de 23.751,22 euros. 
 
2. Autoritzar i disposar la despesa i reconèixer l’obligació amb càrrec a l’aplicació 
pressupostària 02.93203.22799 (RC núm. ref. 22024001039 op. 220240000600) a favor 
de Caixabank S.A., amb NIF A08663619, en concepte de prestació del servei de 
recaptació de tributs i preus públics de manera telemàtica o mitjançant TPV entre els 
mesos d’octubre a desembre de 2023, per import de 23.751,22 euros. 
 
3. Notificar aquest acord a l’interessat i al Servei de Comptabilitat. 
 
Aprovat per 11 vots a favor (PP), 7 vots en contra (PSIB-PSOE) i 10 abstencions (VOX 
PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt). 
 
16. Proposta d’acord de reconeixement extrajudicial de deute a favor de T-
SYSTEMS ITC Iberia SAU, corresponent al termini comprès entre l’1 de 
setembre i el 31 de desembre de 2023 per un import de 100.150,80€ 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 3 vots a favor (PP), 2 vots en contra (PSIB-PSOE) i 4 abstencions 
(VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt).  
 
Primer. La necessitat d'aquesta despesa té com a origen la finalització del contracte 
denominat Prestació Integral de Serveis Tecnològics i Qualitat per a l'Ajuntament de 
Palma CP 1/2004 que va tenir la seva vigència en el període comprès entre l'1 deoctubre 
de 2004 el 30 de setembre de 2014 .Ala seva finalització va ser prorrogat de l'1 
d'octubre a 30 de setembre de 2015. Posteriorment es va donar continuïtat als serveis 
sense que s'hagués seguit el procediment i formalització del contracte. L'extensió del 
contracte es deu bàsicament a la importància per al bon funcionament municipal que 
tenen els serveis informàtics. 
  
Segon. L'extensió del contracte es deu bàsicament ala importància per al bon 
funcionament municipal que tenen els serveis informàtics. En aquest sentit cal dir que 
actualment hi ha una nova contractació centralitzada de Serveis d'Infraestructures de 
Sistemes Informàtics. 
  
Tercer. El Consell Consultiu de les Illes Balears, en data 30 de novembre de 2016, emet 
el Dictamen favorable 164/2016 (Annex 1) relatiu a la declaració de nul·litat del 
contracte PISTICAP i el seu pagament fins a la nova adjudicació, comunicat a 
l’Ajuntament el dia 5 de desembre. La junta de govern de data 14 desembre 2016 acorda 
(Annex 2), d’acord amb el Dictamen del Consell Consultiu: 
  
1. Declarar la nul·litat del contracte Prestació Integral de Serveis Tecnològics i de 
Qualitat (PISTCAP) per nul·litat de ple dret, de l’acte administratiu verbal d’adjudicació 
del contracte de prestació integral de serveis tecnològics i de qualitat (PISTCAP) que es 
presta a requeriment de l’Ajuntament de Palma des de l’1 d’octubre de 2015, per 
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aplicació de la causa prevista en la lletra e de l’article 62.1 de la LRJPAC en relació 
amb l’article 102.1 del mateix text legal i en relació amb articles 28.1 i 109 del Reial 
decret legislatiu 3/2011, de 14 de novembre, mitjançant el qual s’aprova el Text refós de 
la llei de contractes del sector públic. 
 
2. Ordenar la continuació dels efectes del contracte declarat nul fins alanova 
adjudicació, d’acord amb el que determina l’article 35.3 del Reial decret legislatiu 
3/2011. 
  
3. Encomanar a l’ Institut Municipal d’Innovació la incoació del procediment per al 
pagament del cost efectiu dels serveis prestats pel contractista a requeriment de 
l’Ajuntament fins a la nova adjudicació mitjançant reconeixements extrajudicials de 
crèdits derivats de la contractació irregular. 
 
Quart. En data 25 de gener de 2024 s’emet memòria descriptiva per part del TAG del 
departament d’Innovació, conformada pel regidor de l’Àrea, en la qual s’informa de la 
necessitat de dur a terme un reconeixement extrajudicial de deute afavor de l’empresa 
T-Systems ITC Iberia SAU. 
 
En dita memòria s’indica que en dates 28/09/2023, 30/10/2023, 24/11/2023, i 
03/12/2023, l’empresa T-Systems presenta les factures amb els números, imports i 
conceptes següents, respectivament: 
 
• F2023 9370461893 per import de 25.037,70 euros (IVA inclòs) corresponent al 
període de l’1 al 30 de setembre de 2023 en concepte de"oficina tècnica, sistemes, 
aplicacions i borsa d’innovació". 
• F2023 9370462973 per import de 25.037,70 euros (IVA inclòs) corresponent al 
període de l’1 al 31 d’octubre de 2023 en concepte de "oficina tècnica, sistemes, 
aplicacions i borsa d’innovació". 
• F2023 9370463810 per import de 25.037,70 euros(IVA inclòs) corresponent al període 
de l’1 al 30 de novembre de 2023 en concepte de "oficina tècnica, sistemes, aplicacions 
i borsa d’innovació". 
• F2023 9370464087 per import de 25.037,70 euros (IVA inclòs) corresponent al 
període de l’1 al 31 de desembre de2023 en concepte de "oficina tècnica, sistemes, 
aplicacions i borsa d’innovació". 
 
Totes les factures esmentades han estat conformades favorablement pel personal tècnic 
de l´Institut Municipal d´Innovació, d´acord amb l´auditoria realitzada per Llabrés 
Viñas, S.L. (Annex 3). 
 
Cinquè. Existeix dotació pressupostària per reconèixer l´obligació de la despesa amb 
càrrec a l’aplicació pressupostaria 00.92050.22799 ALTRES TREBALLS 
REALITZATS PER ALTRES EMPRESES i s'ha procedit a la retenció de crèdit 
mitjançant el documents: 
 
• RC 09 2023 núm. 220240000019 per import de 25.037,70 euros (IVA inclòs) 
• RC 10 2023 núm. 220240000020 per import de 25.037,70 euros (IVA inclòs) 
• RC 11 2023 núm. 220240000021 per import de 25.037,70 euros (IVA inclòs) 
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• RC12 2023 núm. 220240000022 per import de 25.037,70 euros (IVA inclòs) 
 
Pertot això, atenent al mandat de la resolució de nul·litat aprovada per la Junta de 
Govern de l'Ajuntament de Palma i la documentació que li serveix de base, així com la 
documentació assenyalada als antecedents, el sotasignat, a l’empara de l’article 175 del 
RD 2568/1986, de 28 de novembre, pel qual s’aprova el Reglament d'organització, 
funcionament i règim jurídic de les entitats locals,  proposa al Consell Rector de l’IMI, 
ELEVAR al Ple un acord en els termes següents: 
  
ACORD 
  
PRIMER.- Reconèixer, de conformitat amb les factures conformades i els informes que 
s´hi adjunten i que formen part de la present resolució, el reconeixement extrajudicial de 
crèdit per import de CENT-MIL CENTCINQUANTA EUROS I VUITANTA 
CÈNTIMS (100.150,80 €), IVA inclòs, a favor de l'empresa T-Systems ITC IBERIA 
S.A.U. amb NIF A81608077 corresponent a les factures presentades amb número 
F2023 9370461893 de setembre de 2023, F2023 9370462973 d’octubre de2023, F2023 
9370463810 de novembre de 2023 i F2023 9370464087  de desembre de 2023 
respectivament, pels serveis realitzats detallats a continuació: serveis d´oficina tècnica, 
sistemes, aplicacions i borsa d’innovació des de l’1 de setembre de 2023 fins el 31 de 
desembre de 2023. 
   
SEGON.- Expedir els documents comptables adients per tal de poder continuar amb la 
tramitació administrativa i autoritzar i disposar la despesa, reconèixer i liquidar 
l´obligació de les factures conformades adjuntes, per un import total de 100.150,80 € 
euros (IVA inclòs), corresponents al serveis prestats per T-Systems els mesos de 
setembre a desembre de 2023 ambcàrrec a l’aplicació pressupostària 00.92050.22799 
ALTRES TREBALLS REALITZATS PER ALTRES EMPRESES, del vigent 
pressupost de despeses de l´Institut Municipal d´Innovació del crèdit consignat a les 
operacions comptables RC 09 2023 núm. 220240000019 per import de 25.037,70 euros 
(IVA inclòs), RC 10 2023 núm. 220240000020 per import de 25.037,70 euros (IVA 
inclòs), RC 11 2023 núm. 220240000021 per import de 25.037,70 euros (IVA inclòs) i 
RC 12 2023 núm. 220240000022 per import de 25.037,70 euros(IVA inclòs). 
  
TERCER. -Notificar el present acord a l'empresa T-SystemsITC IBERIA S.A.U. 
  
Aprovat  per 11 vots a favor (PP), 7 vots en contra (PSIB-PSOE) i 10 abstencions (VOX 
PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt). 
 
17. Reconèixer el deute a favor de LIMPIEZAS FOSEPAL S.L.U. per un import 
de 2.728€ 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 3 vots a favor (PP), 2 vots en contra (PSIB-PSOE) i 4 abstencions 
(VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt). 
 
El poblat de Son Riera compte amb un clavegueram molt antic i per tant molt deficitari, 
que constantment provoca problemes d’embossaments als diferents albergs ocupats per 



 

- 31 - 

famílies que encara viuen al barri de Son Riera. Quan se produeix un embossament a 
una vivenda és necessari actuar de seguida, ja que com que el clavegueram és compartit, 
si no es desembossen, fa efecte dominó i va afectant a totes les vivendes contigües.  
  
Des del mes gener de 2019 no es compta amb un contracte de manteniment del poblat 
de Son Riera que permeti fer front a aquestes tasques d’embossament. Inicialment i per 
indicacions de l’OCD Municipal, inicialment des de Serveis Socials es va comunicar a 
l’Àrea d’Infraestructures i Accessibilitat la necessitat de que, com a Àrea competent, 
elaboressin uns nous plecs amb aquest objecte contractual.  
 
Finalment i tenint en compte la gravetat de la situació, laJunta de Govern de 8 de febrer 
i 15 de març de 2023, a instàncies dels Serveis Socials Municipals, varen aprovar 
l’expedient de contractació i els plecs de clàusules administratives particulars i de 
prescripcions tècniques del contracte dels SERVEIS DE MANTENIMENT 
CORRECTIU DEL POBLAT DE SON RIERA, per procediment obert, amb un tipus de 
licitació total de 100.000,00 € amb l'IVA inclòs. 
 
El 23 d’agost de 2023, la Junta de Govern Municipal va acordar declarar desert el 
procediment de contractació, davant la falta de presentació de documentació 
acreditativa de la solvència tècnica i financera dels licitadors. La Mesa de Contractació 
prèvia que va proposar l’adopció d’aquest acord de Junta de Govern, va acordar que 
s’havia de procedir a tramitar novament l’expedient de contractació, amb l’establiment 
d’una nova data de previsió d’inici de l’execució, amb una nova redistribució per 
anualitats del pressupost màxim de licitació establert, amb l’emissió de nous informes 
preceptius dels diferents departaments municipals i amb la consegüent nova aprovació 
de l’expedient per part de la Junta de Govern Municipal. Actualment s’esta tramitant 
una nova aprovació d’aquests plecs.  
 
Paral·lelament i durant tot aquest temps, derivat de l’estat de les diferents 
infraestructures del poblat, s’han anat materialitzant les actuacions de manteniment 
bàsiques relacionades amb  els casos d’embossaments i per als quals és necessari actuar 
de seguida, evitant-se d’aquesta forma que les avaries afectin a altres albergs, el major 
cost econòmic que això suposaria i els greus problemes de salubritat que se derivarien 
per a les famílies que ho haguessin de suportar a les seves vivendes. 
 
Des de 2019, aquests treballs s’han anat abonant mitjançant diferents reconeixements 
extrajudicials de crèdit i, posteriorment, mitjançant la contractació menor. 
 
De fet i en previsió de comptar amb un contracte de manteniment del poblat de Son 
Riera de forma immediata, l’anterior equip de Govern de l’Ajuntament de Palma va 
donar audiència prèvia i encomanar a LIMPIEZAS FOSEPAL S.L.U. (B57471609) 
l’assoliment d’aquestes tasques des del 4 de febrer de 2023 fins a l’inici d’un contracte 
que les regulés. Aquest encàrrec va ser acceptat per l’empresa i es va mantenir amb 
l’entrada de la nova direcció política del consistori. 
 
Aquestes intervencions no es podien deixar aturades per la inexistència d’un contracte 
regulador. La inacció de l’administració hagués suposat mals majors, amb elevats costos 
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econòmics i greus problemes, entre d’ells de salubritat, per les famílies que ho 
haguessin hagut de suportar dins les seves vivendes. 
 
Durant els mesos de octubre i novembre de 2023, de conformitat amb l’antiguitat i els 
molts defectes que sorgeixen actualment al clavegueram de Son Riera, han sorgit 
embossaments que requerien d’una ràpida resposta municipal. Aquesta resposta s’ha 
realitzat de conformitat amb l’esmentat encàrrec, de 4 de febrer de 2023, de la Regidoria 
a l’empresa esmentada. 
 
Ara, vist l’informe tècnic de Benestar Social que s’adjunta a la present resolució, tenint 
en compte la facturació adjunta pertinentment conformada,  per evitar un enriquiment 
injust de l’administració i seguint l’establert a les bases d’execució del pressupost 
municipal, proposem l’aprovació plenària del present acord de reconeixement 
extrajudicial de crèdit. 
 
Normativa Aplicable 
 
1. Article 85 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril , reguladora de les Bases del Règim Local, 
amb la redacció de l’article 1 apartat vint-i-u i vint -i -dos de la Llei 27/2013, de 27 de 
desembre, de racionalització i sostenibilitat de l’Administració Local. 
 
2. Article 26 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril , reguladora de les Bases del Règim Local, 
ambla redacció de l’article 1 apartat novè de la Llei 27/2013, de 27 de desembre, de 
racionalització i sostenibilitat de l’Administració Local. 
 
3. L’article 38 de la Llei 4/2009, de 11 de juny, de serveis socials de les Illes Balears, 
que estableix les competències dels municipis en matèria d’acció social.  
 
4. Els articles 99 i 100 de la Llei 23/2006, de 20 de desembre, de capitalitat de Palma, 
referents als serveis socials. 
 
D’acord amb l’ establert pels articles 22 i 123 de la LBRL, pel RDL 2/2004, de 5 de 
març, que aprovà el text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals, el Reglament 
orgànic del Ple de l’Ajuntament de Palma i  les bases d’execució del pressupost 
municipal, es  proposa al Ple l’adopció del següent 
 
ACORD 
 
PRIMER.- Autoritzar, disposar i reconèixer l’obligació, amb càrrec a l’aplicació núm. 
05.23140.21200 Poblat Son Riera- Reparacions i Manteniment-  del vigent pressupost 
de despeses (FASE COMPTABLE RC - núm. referència22024001954 i núm. operació 
220240002337), a favor de LIMPIEZAS FOSEPAL S.L.U. (B57471609) pel deute de 
2.728,00 €  (dos mil set-cents vint-i-vuit euros) (IVA inclòs) relatiu a treballs de 
desembossament realitzats a Son Riera durant els mesos d’octubre i novembre de 2023. 
Aquesta quantia correspon a la suma de les factures conformades adjuntes núm. 1144 
(reg. compt. 2023/20836), núm. 1175 (reg. compt. 2023/21141) i núm. 58 (reg. compt. 
2024/1320). 
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SEGON.- Notificar el present acord al Servei de Comptabilitat Municipal. 
 
TERCER.-  Notificar el present acord a LIMPIEZAS FOSEPAL S.L.U. 
 
Aprovat per 11 vots a favor (PP), 7 vots en contra (PSIB-PSOE) i 10 abstencions (VOX 
PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt). 
 
18. Reconèixer el deute a favor de MAUS VIAJES S.L. per un import de108,21€ 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 3 vots a favor (PP), 2 vots en contra (PSIB-PSOE) i 4 abstencions 
(VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt). 
 
UNICEF, en el marc de la petició de la renovació del "Reconeixement Ciutats Amigues 
de la Infància", designa una persona per realitzar una visita a les ciutats que pretenenel 
reconeixement com a CIUTAT AMIGA DE LA INFÀNCIA (CAI). Aquest 
reconeixement CAI s’atorga als Ajuntaments que disposen d'alguns requisits concrets. 
L’Ajuntament de Palma ho va obtenir per primera vegada a l’any en 2018, sent en el 
2023 el moment de la seva renovació. 
 
En la visita als efectes esmentats que va realitzar la representant d’UNICEF el passat 26 
d'octubre de 2023 va procedir a mantenir reunions a diferents nivells, amb els 
responsables polítics, amb els responsables tècnics i amb els representants infantils del 
Consell d'infants municipal. La informació recollida, juntament amb altra 
documentació, es va incorporar a la plataforma CAI. 
 
Els costos de desplaçament d’aquesta visita, imprescindible per obtenir el 
reconeixement CAI, s’han d’abonar per part dels Ajuntaments interessats d’acord amb 
les normes establertes per UNICEF Espanya. 
 
Per aquests motius i realitzats els pertinents tràmits, des dels Serveis Socials Municipals 
es va procedir a encarregar a MAUS VIAJES S.L. (B16653131) la prestació dels serveis 
necessaris per permetre el desplaçament d’aquest representat d’UNICEF Espanya a 
Palma. 
 
Una vegada es varen executar aquests serveis, aquesta empresa va presentar la pertinent 
factura per valor de 108,21 € (factura F- 12493- núm. reg. comptable 2023/19961).  
 
Posteriorment i conformada tècnicament aquesta factura, es varen iniciar els tràmits per 
adjudicar un contracte menor que permetés autoritzar, disposar i reconèixer l’obligació 
derivada de la prestació del servei a favor d’aquesta empresa.  Per això, seguint la 
tramitació administrativa habitual, el 7 de desembre de 2023 els Serveis Socials 
Municipals varen donar d’alta en el portal de Decrets la resolució, pertinentment 
signada, que adjudicava el contracte menor amb aquest objecte i que autoritzava, 
disposava i reconeixia, a favor de MAUS VIAJES S.L., les obligacions econòmiques 
derivades del mateix. 
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El 16 de gener de 2024, mitjançant correu electrònic, el Servei de Comptabilitat del 
Departament Financer de l’Ajuntament de Palma va sol·licitar la realització de la 
tramitació pertinent en relació a una sèrie de factures que figuraven en situació de 
registrades durant l’any 2023. Entre aquestes figurava la factura, abans esmentada, 
presentada per MAUS VIAJES S.L. en relació a aquesta visita a Palma del representant 
d’UNICEF Espanya. 
 
Arran d’aquest ofici es comprova que, per motius que es desconeixen, des d’aquest 
Servei de Comptabilitat no es va continuar amb la tramitació ordinària a realitzar en el 
Portal de Decrets Municipal ja que, a pesar de fixar el pertinent ADR comptable, no va 
procedir a remetre aquesta resolució al departament municipal responsable de decretar 
les resolucions municipals proposades.  
 
Davant aquesta situació i per intentar trobar la solució més adient, el 19 de gener de 
2024 es va estendre consulta amb el Servei de Comptabilitat Municipal. Aquest 
Departament va assenyalar que, tenint en compte que la prestació d’aquests serveis es 
va realitzar el passat mes d’octubre i davant la no formalització del contracte menor 
durant l’any 2023, el reconeixement d’aquesta obligació s’havia de realitzar amb càrrec 
al pressupost municipal de 2024 i de conformitat amb un Reconeixement Extrajudicial 
de Crèdit a aprovar pel Ple Municipal. 
 
Per això, d’acord amb aquesta darrera consulta i vista la memòria justificativa adjunta, 
es realitza la present proposta per aprovar un Reconeixement Extrajudicial de Crèdit a 
favor de MAUS VIAJES S.L. per les despeses derivades del viatge a la nostra ciutat, als 
efectes de valorar la renovació de Palma com a "Ciutat Amiga de la Infància", del 
representant d’UNICEF Espanya. 
 
Normativa Aplicable 
 
1. Article 85 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril , reguladora de les Bases del Règim Local, 
amb la redacció de l’article 1 apartat vint-i-u i vint -i -dos de la Llei 27/2013, de 27 de 
desembre, de racionalització i sostenibilitat de l’Administració Local. 
 
2. Article 26 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril , reguladora de les Bases del Règim Local, 
amb la redacció de l’article 1 apartat novè de la Llei 27/2013, de 27 de desembre, de 
racionalització i sostenibilitat de l’Administració Local. 
 
3. L’article38 de la Llei 4/2009, de 11 de juny, de serveis socials de les Illes Balears, 
que estableix les competències dels municipis en matèria d’acció social.  
 
4. Els articles 99 i 100 de la Llei 23/2006, de 20 de desembre, de capitalitat de Palma, 
referents als serveis socials. 
 
D’acord amb l’ establert pels articles 22 i 123 de la LBRL, pel RDL 2/2004, de 5 de 
març, que aprovà el text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals, el Reglament 
orgànic del Ple de l’Ajuntament de Palma i  les bases d’execució del pressupost 
municipal, es  proposa al Ple l’adopció del següent 
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ACORD 
 
PRIMER.- Autoritzar, disposar i reconèixer l’obligació, amb càrrec a l’aplicació núm. 
05.23120.22606 - SERVEIS SOCIALS. - REUNIONS, CONFERÈNCIES I CURSOS. 
-  del vigent pressupost de despeses (FASE COMPTABLE RC - núm. referència 
22024002022 i núm. operació 220240002662), a favor de MAUS VIAJES S.L. 
(B16653131) pel deute de 108,21 € (cent vuit euros amb vint-i-un cèntims) (IVA inclòs) 
relatiu a les despeses del desplaçament a Palma que va realitzar la representant 
d’UNICEF Espanya per procedir a avaluar  una possible renovació de la denominació 
de Palma com a "Ciutat Amiga de la Infància". Aquesta quantia correspon a la factura 
núm. F- 12493 (núm. reg. comptable 2023/19961),la qual s’adjunta pertinentment 
conformada. 
 
SEGON.- Notificar el present acord al Servei de Comptabilitat Municipal. 
 
TERCER.-Notificar el present acord a MAUS VIAJES S.L.  
 
Aprovat per 11 vots a favor (PP), 7 vots en contra (PSIB-PSOE) i 10 abstencions (VOX 
PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt). 
 
19. Reconèixer el deute a l'empresa SOCIEDAD ESTATAL CORREOS Y 
TELEGRAFOS, SA SME per un import de 25.010,78€ 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 3 vots a favor (PP), 2 vots en contra (PSIB-PSOE) i 4 abstencions 
(VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt). 
 
La Junta de Govern de dia 05-09-19 adjudicà el contracte dels SERVEIS POSTALS 
GENERATS PER L’AJUNTAMENT DE PALMA a l’empresa 
CORREOINTELIGENTE POSTAL (B95604021) pel que fa al LOT 1 i a l’empresa 
SOCIEDAD ESTATAL CORREOS Y TELÉGRAFOS, SA SME (A83052407)pel que 
fa al LOT 2 (Pobles i península). La durada inicial del contracte era de 3 anys, 
prorrogables per un màxim de 24 mesos en períodes de 12 mesos cada pròrroga. L’inici 
del contracte va ser l’1 d’octubre de 2019 i la despesa estimada pel que fa al Lot 1 va 
ser de 3.206.500 € i la del Lot 2 de2.934.250,00 € amb càrrec a la partida 
029320122729 (Gestió, Contr. Notificacions). 
 
En data 07/09/2022, La Junta de Govern va aprovar la 1a pròrroga del contracte, amb 
una durada de sis mesos, per import de 534.416,67 € pel que fa al lot 1 i 489.041,67 € 
pel que fa al lot 2. 
 
Una vegada finalitzada l’esmentada pròrroga i tenint en compte que aquest servei no 
podia quedar desatès, mitjançant Acord de Junta de Govern de data 30/03/2023, es va 
acordar amb l’entitat SOCIEDAD ESTATAL CORREOS Y TELÉGRAFOSSA SME 
(A-83052407) la continuació de la prestació del servei postal de l’Ajuntament de Palma 
fins a la nova adjudicació d’acord amb l’aplicació d’un 15% de descompte a les 
condicions i preus fixats en la Tarifa vigent per l’operador designat per l’Estat per la 
prestació del Servei Postal Universal (SPU). 
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Vistes totes les circumstàncies anteriors i que no es disposa de crèdit autoritzat per 
pagar les factures del mes de gener de 2024, l’import de les quals ascendeix a 8.024,31 
€ (IVA inclòs) i 16.986,47€ (IVA inclòs), vist que per Acord de Junta de Govern de 
data 15/11/2023 JGL_20231115_01_029 es va declarar deserta la licitació del Lot 2 del 
contracte de serveis postals de l’Ajuntament de Palma i que es varen anul·lar les 
despeses autoritzades. Atès que l’import de la despesa anul·lada al 2024 ha quedat 
disponible a l’aplicació pressupostària 0293201.22729 (Gestió.- Contr. Notificacions) i 
vist l’informe emès per la Intervenció municipal, s’ha considerat convenient cancel·lar 
el deute existent per aquesta quantitat i efectuar el corresponent reconeixement 
extrajudicial de crèdit. 
 
Per tant, d’acord amb el que estableixen l’article 123 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, 
reguladora de les bases del règim local; arts. 15 a 18 de la Llei 40/2015 d’1 d’octubre, 
de règim del sector públic; l’art.176 del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de maig, pel 
qual s’aprova el text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals; la base 29 de les 
Bases d’execució del pressupost municipal; els articles 3, 63 i80 del Reglament orgànic 
del Ple de l’ajuntament aprovat el dia 29 de juliol de 2004; i l’article 50.11 del 
Reglament d’organització, funcionament i règim jurídic de les corporacions locals, previ 
dictamen de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans, propòs al Ple 
l’adopció del següent 
 
ACORD: 
 
1er. Aprovar el reconeixement extrajudicial de crèdit a l’empresa SOCIEDAD 
ESTATAL CORREOS Y TELEGRAFOS, SA SME, amb NIF A83052407 i domicili a 
Via Dublín,7 28042 Madrid, d’un total de 25.010,78 € (vint-i-cinc mil deu euros amb 
setanta-vuit cèntims) IVA inclòs, relatiu a la prestació dels Serveis Postals generats per 
l’Ajuntament de Palma, corresponents a les següents factures: 
 
1) Factura núm. 4003896803 per un import de 8.024,31 € (vuit mil vint-i-quatre euros 
amb trenta-un cèntims) IVA inclòs, amb el núm. d’operació 220240002969i referència 
22024002099 amb càrrec a la consignació de l’aplicació pressupostària 02.93201.22729 
(Gestió.- Contr. Notificacions) del pressupost de despeses vigent. 
2) Factura núm. 4003909900 per un import de 16.986,47 € (setze mil nou-cents 
vuitanta-sis euros amb quaranta-set cèntims) IVA inclòs, amb el núm. d’operació 
220240002970 i referència 22024002100 amb càrrec a la consignació de l’aplicació 
pressupostària 02.93201.22729 (Gestió.- Contr. Notificacions) del pressupost de 
despeses vigent. 
 
2n. Autoritzar, disposar, reconèixer i liquidar l’obligació de la despesa per un import 
total de 25.010,78 € factures núm. 4003896803 i 4003909900, amb càrrec a la 
consignació de l’aplicació pressupostària 02.93201.22729 (Gestió.- Contr. 
Notificacions) i números d’operació i referència detallats al primer punt. 
 
Aprovat per 11 vots a favor (PP), 7 vots en contra (PSIB-PSOE) i 10 abstencions (VOX 
PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt). 
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20. Reconèixer el deute a l'empresa SOCIEDAD ESTATAL DE CORREOS Y 
TELEGRAFOS, SA SME per un import de 255.496,95€ 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 3 vots a favor (PP), 2 vots en contra (PSIB-PSOE) i 4 abstencions 
(VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt). 
 
La Junta de Govern de dia 05-09-19 adjudicà el contracte dels SERVEIS POSTALS 
GENERATS PER L’AJUNTAMENT DE PALMA a l’empresa 
CORREOINTELIGENTE POSTAL (B95604021) pel que faal LOT 1 i a l’empresa 
SOCIEDAD ESTATAL CORREOS Y TELÉGRAFOS, SA SME (A83052407)pel que 
fa al LOT 2 (Pobles i península). La durada inicial del contracte era de 3 anys, 
prorrogables per un màxim de 24 mesos en períodes de 12 mesos cada pròrroga. L’inici 
del contracte va ser l’1 d’octubre de 2019 i la despesa estimada pel que fa al Lot 1 va 
ser de 3.206.500 € i la del Lot 2 de2.934.250,00 € amb càrrec a la partida 
029320122729 (Gestió, Contr. Notificacions). 
 
En data 07/09/2022, La Junta de Govern va aprovar la 1a pròrroga del contracte, amb 
una durada de sis mesos, per import de 534.416,67 € pel que fa al lot 1 i 489.041,67 € 
pel que fa al lot 2. 
 
Una vegada finalitzada l’esmentada pròrroga i tenint en compte que aquest servei no 
podia quedar desatès, mitjançant Acord de Junta de Govern de data 30/03/2023, es va 
acordar amb l’entitat SOCIEDAD ESTATAL CORREOS Y TELÉGRAFOSSA SME 
(A-83052407) la continuació de la prestació del servei postal de l’Ajuntament de Palma 
fins a la nova adjudicació d’acord amb l’aplicació d’un 15% de descompte a les 
condicions i preus fixats en la Tarifa vigent per l’operador designat per l’Estat per la 
prestació del Servei Postal Universal (SPU). 
 
Vistes totes les circumstàncies anteriors i que no es disposa de crèdit autoritzat per 
pagar la factura del mes de gener de 2024, l’import de la qual ascendeix a 255.496,95 € 
(IVA inclòs), vist que per Acord de Junta de Govern de data 15/11/2023 
JGL_20231115_01_029 es va declarar deserta la licitació del Lot 2 del contracte de 
serveis postals de l’Ajuntament de Palma i que es varen anul·lar les despeses 
autoritzades. Atès que l’import de la despesa anul·lada al 2024 ha quedat disponible a 
l’aplicació pressupostària 0293201.22729 (Gestió.- Contr. Notificacions) i vist 
l’informe emès per la Intervenció municipal, s’ha considerat convenient cancel·lar el 
deute existent per aquesta quantitat i efectuar el corresponent reconeixement 
extrajudicial de crèdit. 
 
Per tant, d’acord amb el que estableixen l’article 123 de la Llei 7/1985, de2 d’abril, 
reguladora de les bases del règim local; arts. 15 a 18 de la Llei 40/2015 d’1 d’octubre, 
de règim del sector públic; l’art.176 del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de maig, pel 
qual s’aprova el text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals; la base 29 de les 
Bases d’execució del pressupost municipal; els articles 3, 63 i 80 del Reglament orgànic 
del Ple de l’ajuntament aprovat el dia 29 de juliol de 2004; i l’article 50.11 del 
Reglament d’organització, funcionament i règim jurídic de les corporacions locals, previ 
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dictamen de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans, propòs al Ple 
l’adopció del següent 
 
ACORD: 
 
1er. Aprovar el reconeixement extrajudicial de crèdit a l’empresa SOCIEDAD 
ESTATAL CORREOS Y TELEGRAFOS, SA SME, amb NIF A83052407 i domicili a 
Via Dublín, 7 28042 Madrid, d’un total de 255.496,95 € (dos-cents cinquanta-cinc mil 
quatre-cents noranta-sis euros amb noranta-cinc cèntims) IVA inclòs, relatiu a la 
prestació dels Serveis Postals generats per l’Ajuntament de Palma, corresponents a la 
següent factura: 
 
1) Factura núm. 4003913840 per un import de 255.496,95 € (dos-cents cinquanta-cinc 
mil quatre-cents noranta-sis euros amb noranta-cinc cèntims)  IVA inclòs,amb el núm. 
d’operació 220240002740 i referència 22024002039 amb càrrec a la consignació de 
l’aplicació pressupostària 02.93201.22729 (Gestió.- Contr. Notificacions) del pressupost 
de despeses vigent. 
 
2n. Autoritzar, disposar, reconèixer i liquidar l’obligació de la despesa per un import 
total de255.496,95 € factura núm. 4003913840, amb càrrec a la consignació de 
l’aplicació pressupostària 02.93201.22729 (Gestió.- Contr. Notificacions) i números 
d’operació i referència detallats al primer punt. 
 
Aprovat per 11 vots a favor (PP), 7 vots en contra (PSIB-PSOE) i 10 abstencions (VOX 
PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt). 
 
21. Bonificació ICIO per les obres realitzades per la Fundación de Padres de 
Personas con Discapacitat Auditiva 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per unanimitat. 
 
ANTECEDENTS 
 
1. El 18-10-2023 el Sr. Jaime Ferrer Camps, en nom de FUNDACION DE PADRES 
DE PERSONAS CON DISCAPACIDAD AUDITIVA, va sol·licitar la bonificació del 
50% en la quota de l’Impost sobre Construccions, Instal·lacions i Obres (ICIO), prevista 
a l’art. 5.1-A de l’Ordenança Fiscal reguladora de l’esmentat Impost, a favor de les 
construccions, instal·lacions i obres d’especial interès o utilitat municipal, per obres de 
rehabilitació al centre situat al carrer Ramon Nadal, 4,  Bxs. de Palma, amb referència 
cadastral 9337103DD6893E0001SS, expedient d’obres CS 2023/5526. 
 
2. Les obres consisteixen en la rehabilitació i pintura de façana de l’immoble situat al C/ 
Ramon Nadal, 4, per la Fundación de Padres de Personas con Discapacidad Auditiva, 
que té com a objecte fundacional la defensa dels drets i la millora de la qualitat de vida 
de les persones amb discapacitat auditiva i de les seves famílies o tutors legals, estant 
les seves actuacions orientades sempre pels principis de normalització i integració 
social. L’esmentada Fundació és un entitat sense ànim de lucre, la finalitat primordial de 
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la qual és obtenir solucions adients a les necessitats que afecten a les persones amb 
discapacitat auditiva i a les seves famílies, amb l’objecte de procurar la seva realització 
com a ciutadans de ple dret dins la societat.  
 
FONAMENTS JURÍDICS 
 
Únic.-  Article 5.1-A,1) de l’Ordenança Fiscal reguladora de l’ICIO: "Les 
construccions, instal·lacions i obres que siguin declarades d’especial interès o utilitat 
municipal per concórrer circumstàncies socials, culturals, historicoartístiques o de 
foment de l’ocupació que així ho justifiquin, podran gaudir d’una bonificació de la 
quota de l’impost segon els percentatges regulats en aquesta article.  

Per gaudir d’aquesta bonificació serà indispensable, prèvia sol⋅licitud de la persona 

interessada, que el Ple municipal, per vot favorable de la majoria simple dels seus 
membres, declari expressament que la construcció, instal·lació o obra és d’especial 
interès o utilitat municipal. 
 
A. Es considera que existeix interès o utilitat municipal per concórrer circumstàncies 
socials les següents instal·lacions,construccions o obres:  
 
1) Les destinades a educació especial i assistència de persones amb discapacitat; 
assistència a persones de la tercera edat i/o dependents. 
El percentatge de bonificació serà el següent: 
a) Obres de promoció directa per una entitat de caràcter públic 95 %  
b) Obres de promoció directa per una entitat sense ànim de lucre 50 %  
c) Obres de promoció directa per una entitat de caràcter privat 25 %" 
 
Atès que les esmentades obres, de rehabilitació i pintura de façana, es duen a terme a un 
centre on es desenvolupen activitats de les descrites a l’apartat 1-A,1) de l’article 5 de 
l’Ordenança Fiscal reguladora de l’ICIO,  sent el promotor una Fundació sense ànim de 
lucre que té com a objecte fundacional la defensa dels drets i la millora de la qualitat de 
vida de les persones amb discapacitat auditiva i de les seves famílies o tutors legals, els 
sotasignants consideren que existeix interès i utilitat municipal per concórrer 
circumstàncies de caràcter social.  
La situació al municipi de Palma d’aquest centre, i el fet que les persones beneficiàries 
de les activitats que alberga siguin discapacitades, justifiquen la concessió de la 
bonificació sol·licitada per l’ICIO que se merita amb les obres de l’expedient CS 
2023/5526.  
 
Pel que s’ha exposat, els sota signants son del parer que pel Ple de la Corporació es 
podria adoptar el següent, 
 
ACORD 
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Declarar que les obres realitzades per la FUNDACION DE PADRES DE PERSONAS 
CON DISCAPACIDAD AUDITIVA, entitat sense ànim de lucre, expedient CS 
2023/5526, consistents en obres de rehabilitació  d’un centre destinat a la normalització 
i integració social de les persones amb discapacitat auditiva, que són d’interès i utilitat 
municipal per concórrer circumstàncies de caràcter social,que permeten l’aplicació 
d’una  bonificació del 50% de la quota de l’impost. 
 
Aprovat  per unanimitat. 
 
22. Aprovar la modificació de crèdit número  2024/CE01, tipus crèdit 
extraordinari en el pressupost propi de la Corporació per a l’any 2024 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 vots en contra (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt). 
 
En data 19/01/2024 va tenir entrada al Servei de Pressupost la DMI número 159708 de 
l’àrea de Regidoria de Medi Ambient, Sostenibilitat, Espais Naturals i Benestar Animal, 
de petició de tramitació de modificació de crèdit tipus transferència de crèdit entre 
aplicacions que pertanyen a la mateixa àrea de despesa. 
 
L’àrea sol·licitant justifica la necessitat d’aquesta tramitació indicant que de conformitat 
amb les seves competències és fa necessari augmentar les aplicacions pressupostàries 
per poder duu a terme els pagaments de les factures pendents d’anys anteriors. 
 
Les aplicacions pressupostàries proposades :14 17000 4660866 i 14 17100 4660966, 
amb els dígits 66 finals que fan referència a anys anteriors, no varen ser creades en el 
pressupost corrent 2024. Per tant, la petició de l’àrea de Regidoria de Medi Ambient, 
Sostenibilitat, Espais Naturals i Benestar Animal ha estat reclassificada com a 
habilitació de crèdit extraordinari per tal de poder crear aquestes aplicacions 
pressupostàries i dotar-les dins l’exercici corrent. Tal com indica la Base 8 d’Execució 
del Pressupost de 2024: “1. Quan s’hagi de realitzar una despesa que no es pugui 

demorar fins l’exercici següent i no existeixi crèdit en el Pressupost de la corporació o 

el crèdit consignat sigui insuficient, el regidor competent en matèria d’Hisenda 

ordenarà la incoació del projecte de l’expedient d’habilitació de crèdit extraordinari, 

en el primer cas o el suplement de crèdit en el segon  i els enviarà a la Junta de Govern 

perquè siguin elevats al Ple de l’Ajuntament per a la seva aprovació” . 
 
La principal normativa de caràcter pressupostari aplicable a aquest tipus de modificació 
és la següent: 
 

• L’article 172 del Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova 
el Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals (TRLRHL), i article 
177 del mateix Text Refós i de forma concordant, l’article 35, 36 i 37.2 del Reial 
Decret 500/1990, de 20 d’abril, pel qual es desenvolupa el capítol I del Títol sisè 
de la Llei 39/1988, de 28 de desembre, reguladora de les Hisendes Locals. 

• La base 8 de les vigents Bases d’Execució del Pressupost General de 
l’Ajuntament de Palma.  
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La possibilitat de procedir a la tramitació de la modificació de crèdit ha estat objecte de 
comprovació, en relació a la documentació següent: 

• 2024CE02.00 Sol·licitud :DMI núm. 159708 11/01/24 
• 2024CE02.02 MC en elaboració 
• 2024CE02.03 RCT Retenció de crèdit  
• 2024CE02.04 Sol·licitud Incoació d’expedient 
• 2024CE02.05 Resposta Incoació d’expedient 

 
I el resultat de la comprovació, així com la concreció de les aplicacions afectades es 
resumeix en: 

 
 
L’expedient de modificació de crèdit tipus crèdit extraordinari en el pressupost propi de 
la Corporació per a l’any 2024 ha estat enregistrat al SICAL, “en elaboració”, segons el 
següent detall: 
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Per tot l’exposat, es proposa a la regidora d’Hisenda, que proposi elevar al Ple, prèvia 
aprovació per la Junta de Govern Local, la següent proposta d’acord de 
 
MODIFICACIÓ DE CRÈDIT 2024/CE02 
 
1.- Aprovar la modificació de crèdit número 2024/CE02, tipus crèdit extraordinari en el 
Pressupost Propi de la Corporació per a 2024, quedant establertes les aplicacions 
pressupostàries de la següent forma: 
 

Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2.- Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta 
corporació, previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En 
el cas que no es presentessin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3.- Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present proposta de resolució. 
 

A) Augment del pressupost de despeses

O rg. Pro. Eco. Descripció
Crèdit 

anterior
Augment

Crèdit 
definitiu

14 17000 4660866

MEDI AMBIENT.- ASSOCIAC. DE 
MUNICIPIS DE PARCS NATURALS – 
ANYS ANTERIORS 0,00 901,52 901,52

14 17100 4660966

MEDI AMBIENT.- ASSOC. XARXA 
“”CIUDADES POR EL CLIMA””- ANYS 
ANTERIORS 0,00 1.300,00 1.300,00

Total augment de despeses 0,00 2.201,52 2.201,52

B)  Baixa de l pressupost de  despeses

O rg. Pro. Eco. Descripció
Crèdit 

anterior
Disminuc

ió
Crèdit 

definitiu

14 17210 22713

MEDI AMBIENT.- ESTUDIS TREBALLS 
TÈCNICS PLATGES 18.150,00 2.201,52 15.948,48

Total dimininució de despeses 18.150,00 2.201,52 15.948,48
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Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 11 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt). 
 
23. Aprovar la modificació de crèdit número 2024TR03, transferència de crèdit 
entre aplicacions que pertanyen a diferents àrees de despesa en el Pressupost Propi 
de la Corporació per a 2024 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 abstencions (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt). 
 
En data 06/02/2024 va tenir entrada al Servei de Pressupost la DMI número 161761 de 
l’àrea de Mobilitat de petició de tramitació de modificació de crèdit tipus transferència 
de crèdit entre aplicacions que pertanyen a la diferents àrees de despesa. 
 
L’àrea sol·licitant justifica la necessitat d’aquesta tramitació indicant que en l’exercici 
2023 no es va convocar la subvenció anual per a la compra/adaptació de taxis per a 
persones amb mobilitat reduïda, cosa que va perjudicar el servei de taxis adaptats. A 
l’exercici 2024, a més de la subvenció corresponent, es vol realitzar una altra 
convocatòria per incloure els possibles beneficiaris que no varen poder optar a la 
subvenció en 2023, incrementant en 40.000 euros l’aplicació pressupostària 15 44121 
77000 TRANSPORTS.- PROJ. ACCESSIBILITAT I SEGURETAT TAXI. 
 
D’altra banda, l’aplicació pressupostària 15 13400 204 00 RENTING VEHICLES 
MOBILITAT inclou per l’exercici 2024 crèdit per incorporar vehicles de renting per 
Batlia i Protocol. L’àrea sol·licitant informa que s’ha optat per realitzar la compra de 
nous vehicles en lloc de tramitar un contracte de renting, i per tant la reducció d’aquesta 
partida no tendrà efectes respecte al funcionament del servei. 
 
La principal normativa de caràcter pressupostari aplicable a aquest tipus de modificació 
és la següent: 

• L’article 179 del Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova 
el Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals (TRLRHL). 

• L’article 41 Reial Decret 500/1990, de 20 d’abril, pel qual es desenvolupa el 
capítol I del Títol sisè de la Llei 39/1988, de 28 de desembre, reguladora de les 
Hisendes Locals. 

• La base 9.2 de les Bases d’execució del pressupost 2024. 
 
La possibilitat de procedir a la tramitació de la modificació de crèdit ha estat objecte de 
comprovació, en relació a la documentació següent: 

• 2024TR03 00 DMI161761 AUTORITZADA 
• 2024TR03 01 Informe proposta 
• 2024TR03 02 Expedient en Elaboració  
• 2024TR03 03 RCT 
• 2024TR03 04 Relació d’operacions definitives  

 
I el resultat de la comprovació, així com la concreció de les aplicacions afectades es 
resumeix en: 
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DMI NUM. 161761

Tipus MC TR diferent àrea despesa

OOAA / ÀREA 15 - Àrea de Mobilitat

DATA 06/02/2024

Documentació mínima a exigir de l'àrea Situació

Petició normalitzada de l'àrea Conforme

Detall MC que es pretén:

TR (+) Augment de despeses

Org. Prog. Eco. Descripció aplicació Import

15 44121 77000 TRANSPORTS.- PROJ. ACCESSIBILITAT I SEGURETAT TAXI 40.000,00

Sumen… 40.000,00

TR (-) Aplicacions que cedeixen crèdit

Org. Prog. Eco. Descripció aplicació Import

15 13400 20400 RENTING VEHICLES MOBILITAT 40.000,00

Sumen.. 40.000,00

Extrems de comprovació

Ref. NormativaDescripció Situació
TRLRHL, art. 

179; BEP, 

base 9

Confirmar que es una àrea de despesa diferent Conforme

TRLRHL, art. 

179; BEP, 

base 9

Confirmar diferents nivells de vinculació Conforme

TRLRHL, art. 

179; BEP, 

base 9
Confirmar que si són diferents àres de despesa afecten a Cap. 1. n.a.

BEP, bas e 9 La sol·licitud està motivada Conforme

BEP, bas e 9 La sol·licitud està signada per un funcionari de l'àrea sol·licitant. Conforme
TRLRHL, art. 

172
La transferència es sol·licita a favor d'una aplicació adient a la naturalesa de la despesa Conforme

TRLRHL, art. 

180; 

RD500/1990, 

a rt. 41

No afecta a CE ni a CA (no afectació absoluta, tampoc respecte de TR (+)) Conforme

TRLRHL, art. 

180; 

RD500/1990, 

a rt. 41

No es minoren crèdits ampliats per TR, SC, o IR Conforme

TRLRHL, art. 

180; 

RD500/1990, 

a rt. 41

No s'incrementen els crèdits minvants per altres TR (excepte personal) Conforme

RD500/1990, 

art. 31 b)
Existència de crèdit a nivell de partida a l'aplicació que cedeix Conforme

Altres  - 1 Afectació a préstec - Confirmar NO afectació (TR -) Conforme

Altres  - 2 Afectació a projectes - Confirmar NO afectació (TR -) Conforme

BEP, bas e 9 Al darrer trimestre de l'any - S'acompanya compromís que el crèdit arribarà a fase ORN n.a.  
 
L’expedient de modificació de crèdit tipus transferència de crèdit entre aplicacions que 
pertanyen a diferents àrees de despesa ha estat enregistrat al SICAL, “en elaboració”, 
segons el següent detall: 
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Per tot l’exposat, es proposa a la regidora d’Hisenda, que proposi elevar al Ple, prèvia 
aprovació per la Junta de Govern Local, la següent proposta d’acord de 
 
MODIFICACIÓ DE CRÈDIT 2024TR03 
 
1.- Aprovar la modificació de crèdit número 2024TR03, transferència de crèdit entre 
aplicacions que pertanyen a diferents àrees de despesa en el Pressupost Propi de la 
Corporació per a 2024, quedant establertes les aplicacions pressupostàries de la següent 
forma: 
 

A) Augment de 
despeses     

Org. Pro. Eco. Descripció 
Crèdit 
anterior 

Augment 
Crèdit 
definitiu 

15 44121 77000 
TRANSPORTS.- PROJ. ACCESSIBILITAT I 
SEGURETAT TAXI 40.000,00 40.000,00 80.000,00 

   Total augment de despeses 40.000,00 40.000,00 80.000,00 
       
B) Disminució de 
despeses     

Org. Pro. Eco. Descripció 
Crèdit 
anterior 

Disminució 
Crèdit 
definitiu 

15 13400 20400 RENTING VEHICLES MOBILITAT 135.000,00 40.000,00 95.000,00 
   Total dimininució de despeses 135.000,00 40.000,00 95.000,00 

 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2.- Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta 
corporació, previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En 
el cas que no es presentessin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3.- Que es procedeixi a implementar les actuacions procedimentals, administratives i 
comptables adients per l’execució de la present resolució. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 11 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt). 
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24. Aprovar la modificació de crèdit número 2024/CE02, tipus crèdit extraordinari 
en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2024 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 3 vots a favor (PP) i 6 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, 
MÉS per Palma i Grup Mixt). 
 
En data 11 de gener de 2024, va tenir entrada per DMI núm. 159205, al Servei de 
Pressupost, petició de l’àrea de Direcció General d’Educació i Infància, per a la 
tramitació de la modificació de crèdit tipus crèdit extraordinari en el pressupost propi de 
la Corporació per a l’any 2024, com a conseqüència de la inexistència de l’aplicació 
pressupostària per fer front a la pròrroga del contracte de disseny, maquetació, 
impressió i entrega de materials diversos que es duen a terme a la Direcció General 
d’Educació i Infància. La quantitat necessària  és de 3.000,00 € que es finançarà amb  la 
partida relativa a la Promoció de la llengua- Publicitat i propaganda que no està 
assignada a cap activitat en concret.  
 
El Servei de Pressupost, com a actuacions prèvies a l’ inici de l’expedient, ha revisat la 
sol·licitud i no ha detectat incidències de caràcter tècnic que impossibilitin la seva 
tramitació. 
 
La principal normativa de caràcter pressupostari aplicable a aquest tipus de modificació 
és la següent: 
 

• L’article 172 del Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova 
el Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals (TRLRHL), i article 
177 del mateix Text Refós i de forma concordant, l’article 35, 36 i 37.2 del Reial 
Decret 500/1990, de 20 d’abril, pel qual es desenvolupa el capítol I del Títol sisè 
de la Llei 39/1988, de 28 de desembre, reguladora de les Hisendes Locals. 

• La base 8 de les vigents Bases d’Execució del Pressupost General de 
l’Ajuntament de Palma.  

 
La possibilitat de procedir a la tramitació de la modificació de crèdit ha estat objecte de 
comprovació, en relació a la documentació següent: 
 

• 2024CE01.00  Sol·licitud :DMI núm. 159205 11/01/24. 
• 2024CE01.03.00 MC en elaboració. 
• 2024CE01.04.01 RCT RETENCIÓ DE CRÈDIT PER A 

TRANSFERÈNCIES 
• 2024CE01.05.00 Incoació d’expedient. 

 
I el resultat de la comprovació, així com la concreció de les aplicacions afectades es 
resumeix en: 
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L’expedient de modificació de crèdit tipus crèdit extraordinari en el pressupost propi de 
la Corporació per a l’any 2024 ha estat enregistrat al SICAL, “en elaboració”, segons el 
següent detall: 
 

  
Per tot l’exposat, es proposa a la regidora d’Hisenda, que proposi elevar al Ple, prèvia 
aprovació per la Junta de Govern Local, la següent proposta d’acord de 
 
MODIFICACIÓ DE CRÈDIT 2024/CE01 
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1.- Aprovar la modificació de crèdit número  2024/CE01, tipus crèdit extraordinari en el 
pressupost propi de la Corporació per a l’any 2024, quedant establertes les aplicacions 
pressupostàries de la següent forma: 
 

 
 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2.- Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta 
corporació, previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En 
el cas que no es presentessin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3.- Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present proposta de resolució. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 11 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt). 
 
25. Rectificar l’acord del Ple de 25/01/2024 d’elevació de les anualitats del 
contracte de “Subministrament d’un escàner làser 3D i dels programes informàtics 
i equip informàtic per al tractament de núvols de punts de tres dimensions 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Vigilància de la 
Contractació, Infraestructures i D.T. per 6 vots a favor (PP, PSIB-PSOE  i VOX 
PALMA) i 2 abstencions (MÉS per Palma i Grup Mixt). 
 
Per acord del Ple de 25/01/2024 (ANNEXI) es va autoritzar l’elevació de les anualitats 
per a la contractació del "Subministrament d’un escàner làser 3D i dels programes 
informàtics i equip informàtic per al tractament de núvols de punts de tres dimensions, 
així com el seu manteniment i actualització, per al Departament d’Infraestructures i 
Accessibilitat de l’Ajuntament de Palma". 
 
En data 08/02/2024 s’ha signat una nova memòria modificada (ANNEX II) a causa d’un 
requeriment del Departament d’Intervenció que s’ha esmenat, però no han variat les 
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condicions que varen motivar l’autorització d’elevació de les anualitats aprovat per 
acord del Ple de 25/01/2024. 
 
D’acord amb l’exposat anteriorment i l’establert a l’article 109.2 de la llei 39/2015, d’1 
d’octubre, del Procediment Administratiu Comú de les Administracions Públiques, als 
articles 124 i 127 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les Bases del Règim 
Local,segons l’addició efectuada per la Llei 57/2003, de 16 de desembre, de mesures 
per a la modernització del Govern Local; l'art. 80, 81 i 82 del RD 500/1990, de 20 
d'abril, i l'art. 174 del RDLeg 2/2004, de 5 de març, pel qual s'aprovà el Text Refós de la 
Llei Reguladora de les Hisendes Locals i, els articles 53.2), 172 i 175 del Reglament 
d’Organització, funcionament i règim jurídic de les entitats locals, es considera que el 
Ple de l'Ajuntament de Palma podria aprovar el següent  
 
A C O R D 
 
1r.Rectificar l’acord del Ple de 25/01/2024 d’elevació de les anualitats del contracte 
de"Subministrament d’un escàner làser 3D i dels programes informàtics i equip 
informàtic per al tractament de núvols de punts de tres dimensions, així com el seu 
manteniment i actualització, per al Departament d’Infraestructures i Accessibilitat de 
l’Ajuntament de Palma", i on fa referència a la "memòria de 20/12/2023" del contracte 
ha de dir "memòria de 08/02/2024", d’acord amb l’article 109.2 de la llei 39/2015, d’1 
d’octubre, del Procediment Administratiu Comú de les Administracions Públiques. 
 
Aprovat per 24 vots a favor (PP, PSIB-PSOE i VOX PALMA) i 4 abstencions (MÉS 
per Palma i Grup Mixt). 
 
26. Aprovar inicialment la modificació del PGOU de Palma que té per objecte la 
modificació  de la delimitació de l’ARE/57-01 Verge de Lluch. PA22-0005. 
01PRAI230 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per 8 vots a favor (PP, PSIB-PSOE,  VOX PALMA i MÉS per Palma) i 1 
abstenció (Grup Mixt).  
 
INFORME DE LA TAG CAP DE SERVEI. Per part de l’ Institut Municipal d’ Esports 
(IME) es va sol·licitar a la Regidoria de Model de Ciutat, Habitatge Digne i 
Sostenibilitat una modificació puntual del PGOU de Palma per a poder regularitzar la 
situació urbanística dels equipaments esportius municipals EQ0b/DP-P 57-02-E i 
EQ2b/DP57-03-E. 
 
Per part de l’ anterior Director general d’ Urbanisme es va sol·licitar al Departament de 
Planejament que s’ iniciïn els treballs per tal de modificar el PGOU i poder regularitzar 
la situació dels equipaments públics.  
 
En data 09/03/23 els Serveis tècnics de Planejament traslladen al Servei jurídic la 
documentació tècnica corresponent a la modificació puntual del PGOU referida al canvi 
de delimitació de l’ ARE/57-01 Verge de Lluc. 
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En relació a l’ esmentada proposta es varen demanar els següents informes, prèviament  
a l’ aprovació inicial: 
 
- Al Departament de Territori del Consell de Mallorca, per raó de l’ aprovació inicial de 
la Modificació núm. 3 del Pla Territorial Insular de Mallorca. En data 30/05/23 va tenir 
entrada l’ esmentat informe, emès també per raó de l’ afecció de l’ àmbit de la 
modificació del planejament per l’ AIP III "Entorns del Torrent Gros" del PTIM.  L’ 
informe, a les seves conclusions, fa una sèrie de consideracions, que es varen analitzar a 
l’ informe dels Serveis tècnics de Planejament, de data 12/07/23. 
- A l’ IME,havent transcorregut el corresponent termini sense l’ emissió de cap 
informe,espot continuar amb la tramitació de l’ expedient.  
- A l’ enginyera municipal, sobre la necessitat de sol·licitar informe a la Direcció 
General de Recursos Hídrics.  Al respecte, es va emetre un primer informe, de data 27 
de març de 2023, en el que es conclou que la Modificació puntual del PGOU proposada 
no es troba inclosa en els supòsits de l’ article 25.4 de la Llei d’ Aigües, per la qual cosa 
no es precisa informe previ de la Direcció General de Recursos Hídrics. I en data 
02/08/23 l’ enginyera municipal emet nou informe en el que s’ indica,entre d’ altres, que 
l’ àmbit de la present modificació del PGOU es troba afectada per zona inundable i zona 
de flux preferent. De conformitat amb l’ esmentat informe, l’ ampliació de l’ 
equipament esportiu existent és compatible amb l’ article 9 ter del Reglament de 
Domini Públic Hidràulic. Per altra banda, el PG vigent des de juny de2023 estableix a la 
seva Norma 6.4.2 totes les disposicions necessàries sobre el risc d’ inundació, que seran 
d’ aplicació en fase de llicències. L’informe es referix també a la no necessitat de 
sol·licitar informe a la Direcció General de Recursos Hídrics.  
 
- A la Direcció General d’ Aviació Civil. Aquest informe va tenir entrada en el Servei 
de Planejament el 17/08/23, amb caràcter favorable amb condicions.  
 
En data 20/09/23 des del Servei jurídic de Planejament es sol·licita als Serveis tècnics la 
preparació d’ una nova versió de la proposta de modificació puntual del PGOU que 
tengui en compte els informes anteriorment esmentats. 
 
En data 11/12/23 ha tingut entrada nova versió de la Modificació puntual del PGOU de 
Palma, referida al canvi de delimitació de l’ ARE/57-01 Verge de Lluch, per a la seva 
aprovació inicial. Es correspon amb els arxius electrònics arxivats a la carpeta 
electrònica ubicada en la xarxa en els següents enllaços: 
DOC TECNICA ORIGINAL/PA DOC TECNICA ORIGINAL/PA2022-0005-MOD 
PGOU ARE VERGE DE LLUC/PA2022-0005-v20231207-MEM-AI i DOCTECNICA 
ORIGINAL/PA DOC TECNICA ORIGINAL/PA2022-0005-MOD PGOU ARE 
VERGE DE LLUC/PA 2022-0005-v20231207-PL-AI 
 
L’ anterior proposta de Modificació del PGOU s’ ha sotmès a informe dels Serveis 
jurídics municipals, que han informat en data 21/12/2023amb caràcter favorable. 
 
L’ àmbit de la present modificació puntual del Pla General es correspon amb terrenys 
inclosos al’ ARE/57-01, i als equipaments esportius municipals EQ0b/DP-P 57-02-E i 
EQ2b/DP 57-03-E.  
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L’ objecte de l’ esmentada proposta de Modificació del PGOU vigent és el canvi de 
delimitació de l’ ARE/57-01 Verge de Lluc, integrant les parts sostretes de l’ esmentat 
àmbit als equipaments públics EQ0b/DP-P 57-02-E i EQ2b/DP 57-03-E, de titularitat 
municipal,  amb la finalitat de regularitzar la situació urbanística dels esmentats 
equipaments i possibilitar les necessitats de desenvolupament dels mateixos.  
Segons s’ indica a l’ apartat 1.4.1 de la Memòria descriptiva, els ARE es regulaven a la 
Secció desena del Capítol II del Títol VII (Normes d’ Edificació al Sòl Urbà) de les 
Normes Urbanístiques del vigent PGOU de Palma. En concret, l’ ARE 57-01 "Verge de 
Lluch" es regulava a l’ article 198 de les esmentades Normes Urbanístiques. Aquesta 
regulació va ser derogada amb l’ Aprovació Definitiva del Pla General de Palma de 
2023 (Disposició Derogatòria Única). Malgrat això, resten vigents els plànols sèrie 
D.01,E 1:1000, d’ Ordenació de Sòl Urbà, del PGOU de Palma de 1998, on al full L-14 
apareix la delimitació de l’ esmentat ARE 57-01 "Verge de Lluch", delimitació objecte 
d’ aquesta modificació puntual.  
 
La justificació de la proposta es conté a l’ apartat 2.2.1 de la Memòria Justificativa de la 
present proposta de Modificació del PGOU, i es concreta en la sol·licitud de l’ IME de 
modificació del PGOU per a poder regularitzar la situació urbanística dels equipaments 
esportius municipals EQ0b/DP-P 57-02-E iEQ2b/DP 57-03-E, amb la finalitat de poder 
portar a terme les obres de millora necessàries per al funcionament dels equipaments.  
 
La present modificació del planejament no suposa un increment d’ aprofitament 
urbanístic atès que es tracta de modificar la superfície de dos equipaments esportius 
públics, ni encaixa en cap de les definicions establertes a l’ article 23 de la LUIB, relatiu 
ales actuacions urbanístiques.  
 
Pel que fa a l‘ avaluació ambiental, segons s’ indica a l’ apartat 6 de la documentació 
escrita de la present modificació  del planejament, es considera que, de conformitat amb 
l’ article 12.5 del Text refós de la Llei d’avaluació ambiental de les Illes Balears, la 
present modificació no es troba inclosa en cap dels supòsits de la resta d’ apartats de l’ 
esmentat article 12.  
 
Per aplicació de l’article 54 de la Llei 12/2017, de 29 de desembre, d’ urbanisme de les 
Illes Balears (LUIB), l’aprovació inicial i la tramitació del planejament urbanístic 
correspon a l’Ajuntament de Palma, com també la seva aprovació definitiva en els 
termes fixats per la Llei 23/2006, de 20 de desembre, de capitalitat de Palma de 
Mallorca, en la seva redacció donada per la Llei 6/2012, de 6 de juny. De conformitat 
amb els seus articles 72.3 i73, se’n sol·licitarà informe al Consell de Mallorca abans de 
l’aprovació definitiva. 
 
Atesos els informes emesos i, en general, la tramitació haguda fins ara, es considera que 
es pot  elevar el Projecte de modificació del PGOU al Consell de la Gerència i, 
posteriorment, al Ple per a l’aprovació inicial, com també sotmetre’l a informació 
pública, segons l’ article55 de la LUIB. 
 
Es fa constar que se’n sol·licitarà informe a la Secretaria General, en virtut de les seves 
funcions d’assessorament legal al Ple i les comissions,atribuïdes a l’art. 122.5.e.2 de la 
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Llei 7/85, de 2 d’abril en relació amb l’art. 123.2 del mateix text legal, que té caràcter 
preceptiu, perquè es tracta d’assumptes que exigeixen una majoria especial. 
 
Per això,i atesos els articles 172 i 175 del Reglament d’organització, funcionament i  
règim jurídic de les entitats locals; els art. 127.1.c, 123.1.i, 122.4.a, i amb el quòrum 
establert a l’article 123.2 del capítol II, títol X de la Llei 7/85, de 2 d’abril, modificada 
per la Llei 57/03, de 16 de desembre, de mesures per a la modernització del govern 
local; el RDL 781/86, de 18 d’abril; l’art. 99 i següents del Reglament orgànic del Ple, i 
els art. 4.1.e i 12.a del Reglament de la Gerència d’Urbanisme, es proposa al Consell de 
la Gerència que adopti la següent Resolució: 
 
Proposar a la Junta de Govern l’aprovació inicial de la modificació del PGOU de Palma, 
i que s’elevi al Ple de l’Ajuntament, i que aquest, amb el dictamen previ de la Comissió  
d’ Urbanisme i Medi Ambient, adopti el següent 
 
A C OR D 
 
1.Aprovar inicialment la modificació del PGOU de Palma que té per objecte  la 
modificació  de la delimitació de l’ ARE/57-01 Verge de Lluch, integrant les parts 
sostretes de l’ esmentat àmbit als equipaments públics EQ0b/DP-P57-02-E i EQ2b/DP 
57-03-E, de titularitat municipal,  amb la finalitat de regularitzar la situació urbanística 
dels esmentats equipaments i possibilitar les necessitats de desenvolupament dels 
mateixos.  
 
La documentació que s’ aprova inicialment  ha estat redactada pels Serveis tècnics de 
Planejament, signada electrònicament el 07/12/23, i es correspon amb els següents 
arxius electrònics:  
DOC TECNICAORIGINAL/PA DOC TECNICA ORIGINAL/PA2022-0005-MOD 
PGOU ARE VERGE DE LLUC/PA2022-0005-v20231207-MEM-AIi DOC TECNICA 
ORIGINAL/PA DOC TECNICA ORIGINAL/PA2022-0005-MOD PGOU ARE 
VERGE DE LLUC/PA 2022-0005-v20231207-PL-AI 
 
2. Sotmetre el projecte a informació pública de trenta dies mitjançant publicació 
d’edicte al BOIB i anunci a un dels diaris de major circulació de la província i a la Seu 
Electrònica de l’Ajuntament. 
 
3.  Sol·licitar els informes que pertoquin als organismes afectats per raó de la 
matèria;queden suspesos els terminis de tramitació fins que s’emetin els que resultin 
preceptius i determinants. Particularment, se’n sol·licitarà, abans de l’aprovació 
definitiva, informe al Consell de Mallorca. 
 
4. Comunicar el present acord a l’Oficina de Revisió del PGOU, al Servei de Gestió 
Urbanística, a l’ IME  i a la resta de serveis que es puguin trobar afectats. 
 
Aprovat per unanimitat amb el quòrum de la majoria absoluta. 
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27. Aprovar definitivament el Projecte de modificació puntual del PGOU 1998 de 
Palma, de l’equipament comunitari esportiu EQ0a/DP-P 61-01-P (Camp de futbol 
Rafal Vell). PA21-0002. 01PRAD77 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per 8 vots a favor (PP, PSIB-PSOE,  VOX PALMA i MÉS per Palma)  i 1 
abstenció (Grup Mixt)  
 
INFORME DE LA TAG CAP DE SERVEI. En sessió ordinària de 23-02-2023 el Ple de 
l’ajuntament va aprovar inicialment el projecte de modificació puntual del PGOU 1998 
de Palma, elaborat pels tècnics de l’ajuntament, amb l’objecte d’alterar l’ordenança 
edificatòria assignada a l’equipament comunitari esportiu EQ0a/DP-P 61-01-P, de 
titularitat municipal, per tal d’adaptar-la a les necessitats i característiques de 
l’equipament existent, així com corregir determinades errades d’aquest Pla respecte de 
les fondàries edificables senyalades a la illeta. La nova ordenança serà regulació de 
parcel·la aïllada, més pròpia d’un equipament esportiu, llevat de la franja que dona front 
al carrer Mare de Déu de Montserrat, en la que el tipus d’edificació és entre mitgeres. 
 
El projecte de modificació del PGOU ha estat sotmès a informació pública de 30 dies 
mitjançant anuncis al Butlletí Oficial de les Illes Balears núm. 34 de 16-03-2023, edicte 
núm. 2200; al diari Ultima Hora de 17-03-2023; i al tauler d’anuncis d’aquesta 
Corporació (seu electrònica). Dins el termini d’informació pública que va finalitzar el 
04-05-2023 no s’ha presentat cap al·legació. 
 
S’ha emes informe per la Direcció General d’Aviació Civil, que s’ha rebut, amb RGE 
d’aquest ajuntament en data 8-05-23,en sentit favorable amb l’obligació d’incorporar els 
plànols de servituds aeronàutiques aportades que s’ha incorporat a la darrera 
documentació elaborada i que es du a aprovació on s’ha incorporat també ala part 
normativa, concretament a la fitxa de l’EQ dins Observacions les mencions que es fa a 
l’informe relatives a servituds aeronàutiques. També consta a l’informe que s’hauria 
d’inscriure al Registre de la Propietat que la finca es troba inclosa en la zona de 
servituds aeronàutiques corresponents a l’Aeroport de Son Bonet, "trobant-se sotmesa a 
eventuals sobre vols d’aeronaus abaixa altura, a conseqüència de la seva proximitat ales 
instal·lacions aeroportuàries i de la seva ubicació sota les trajectòries de les maniobres 
de les aeronaus que operen en el referit Aeroport, per la qual cosa la realització 
d'edificacions, instal·lacions o plantacions en la mateixa no podrà superar en cap cas les 
altures resultants de l'aplicació d'aquestes servituds" 
 
A l’Institut de sa Dona se’l va sol·licitar informe, que es va emetre en sentit de 
considerar el projecte neutre ates que les accions que es regulen no influeixen en 
l’assoliment de la igualtat i els rols o les relacions de gènere no es veuen afectades perla 
norma.  
 
El Ple de la Comissió d’Emergències i Protecció de data 11-05-2023 informa 
favorablement el projecte de modificació del PGOU. 
 
La Comissió Insular d’Ordenació del Territori i Urbanisme en sessió de dia 30-06-23 
informa favorablement la modificació del PGOU amb unes consideracions relatives a 
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l’ordenació de la illeta que han estat informades pel tècnic redactor i explicades a 
l’informe de data 27-07-23 annex al projecte. A l’acord de la Comissió es fa menció a la 
necessitat de què Mobilitat del CIM emeti informe, que ha estat emès (registrat al 
Departament de Planejament el 8-09-23) fent constar que el projecte de modificació del 
Pla no afecta a l’actuació prevista a la fitxa 2.EA.01 Accessos a Palma: Enllaç de Son 
Gotleu. 
 
Com a conseqüència de la introducció dels canvis no substancials esmentats,  el projecte 
que es du a aprovació definitiva consta als arxius electrònics que han quedat arxivats a 
la carpeta electrònica en el següent enllaç:  
I:\DOC TECNICA ORIGINAL\PA DOC TECNICA ORIGINAL\PA2021-0002-MOD 
PGOU CAMP FUTBOL RAFAL\PA2021-0002-v20231218-AD 
 
Amb posterioritat a l’aprovació inicial d’aquesta modificació del PG98 ha entrat en 
vigor el Pla General 2023 (estructurant) que, en la seva disposició transitòria tercera. 1,  
possibilita la continuïtat de la tramitació d’expedients, com el present, que alteren 
determinacions d’ordenació detallada fins l’aprovació definitiva del POD que encara no 
s’ha realitzat.  
 
Es fa constar que se sol·licitarà informe a la Secretaria General en virtut de les seves 
funcions d’assessorament legal al Ple i les Comissions, atribuïdes en l’article 122.5.e) 
apartat 2n. de la Llei7/85, de 2 d’abril, reguladora de les Bases del Règim Local, en 
relació a l’article 123.2 del mateix text legal, que tindrà caràcter preceptiu perquè es 
tracta d’assumptes que exigeixen una majoria especial. Dit informe es preveu també a 
l’article 85 de la Llei 20/2006, Municipal i de Règim Local de las Illes Balears, de 15 de 
desembre. 
 
Atès el que disposen els articles 72i 73 ila disposició addicional quarta de la Llei 
23/2006, de 20 de desembre, de Capitalitat de Palma de Mallorca, d’acord amb la 
redacció donada per la Llei 6/2012, de 6 de juny, pot aprovar-se definitivament  la 
proposta de modificació del Pla General d’Ordenació Urbana de Palma. 
 
Per això, i atesos els articles 172 i 175 del Reglament d’organització, funcionament i  
règim jurídic de les entitats locals; els art. 127.1.c), 123.1.i), 122-4-a), i  amb el quòrum 
establert a l’article 123.2 del capítol II, títol X de la Llei 7/85 de 2 d’abril, modificada 
per la Llei 57/03, de 16 de desembre de Mesures per la modernització del govern local, 
99 i següents del Reglament Orgànic del Ple, 4-1-e) i 12-a) del Reglament de la 
Gerència d’Urbanisme, es considera que el Consell de la Gerència  pot  adoptar la 
següent  resolució: 
 
Proposar a la Junta de Govern l’aprovació definitiva del projecte de modificació del Pla 
General d’Ordenació Urbana 1998 de Palma, redactat pels Serveis tècnics de 
Planejament, per tal que sigui elevat al Ple de l’ajuntament, previ dictamen de la 
Comissió Informativa per  l’adopció del següent: 
 
ACORD 
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1r. Aprovar definitivament el projecte de modificació puntual del PGOU 1998 de 
Palma, elaborat pels tècnics de l’ajuntament, amb l’objecte d’alterar l’ordenança 
edificatòria assignada a l’equipament comunitari esportiu EQ0a/DP-P 61-01-P, de 
titularitat municipal, per tal d’adaptar-la a les necessitats i característiques de 
l’equipament existent, així com corregir determinades errades del vigent PGOU 
respecte de les fondàries edificables assenyalades a la illeta. La nova ordenança 
d’edificació serà amb un tipus d’edificació segons regulació de parcel·la (aïllada), més 
pròpia d’un equipament esportiu, llevat de la franja que dona front al carrer Mare de 
Déu de Montserrat, en la que el tipus d’edificació és entre mitgeres. 
 
El projecte que es du a aprovació definitiva introdueix variacions no substancials en 
relació a l’aprovació inicial com a conseqüència de l’informe elaborat per la Direcció 
General d’Aviació Civil i per la Comissió Insular d’Ordenació del Territori i 
Urbanisme. Aquest projecte ha quedat arxivat a la carpeta electrònica en el següent 
enllaç: 
 
I:\DOC TECNICA ORIGINAL\PA DOC TECNICA ORIGINAL\PA2021-0002-MOD 
PGOU CAMP FUTBOL RAFAL\PA2021-0002-v20231218-AD 
 
2n.Comunicar aquest acord  als  Serveis municipals que es puguin trobar afectats, així 
com a l’oficina del Pla general.  
 
També s’haurà de notificar el present acord a l’IME juntament al projecte aprovat 
definitivament on consta entre d’altres recomanacions d’actuació a la Memòria Social. 
També en compliment de l’informe de la Direcció General d’Aviació Civil s’hauria 
d’inscriure al Registre de la Propietat que "aquesta finca es troba inclosa en la zona de 
servituds aeronàutiques corresponents a l’Aeroport de Son Bonet, trobant-se sotmesa a 
eventuals sobre vols d’aeronaus a baixa altura, a conseqüència de la seva proximitat a 
les instal·lacions aeroportuàries i de la seva ubicació sota les trajectòries de les 
maniobres de les aeronaus que operen en el referit Aeroport, per la qual cosa la 
realització d'edificacions, instal·lacions o plantacions en la mateixa no podrà superar en 
cap cas les altures resultants de l'aplicació d'aquestes servituds". 
 
3r. Publicar al Butlletí Oficial de les Illes Balears l’acord, juntament amb la normativa 
adient (apartat 3 del projecte, relatiu a zonificació i ordenances, i de l’apartat 4 la fitxa 
modificada).  
 
4t. Donar trasllat a la Delegació del Govern, al Consell Insular de Mallorca i al Govern 
de les Illes Balears del present acord, dins el termini de quinze dies des de la seva 
adopció, tot adjuntant un exemplar degudament diligenciat de la documentació 
aprovada. 
 
5è.- Donar trasllat a la Direcció General d’Aviació Civil de la certificació de l’acte 
d’aprovació definitiva, tot adjuntant un exemplar degudament diligenciat de la 
documentació aprovada, de conformitat amb allò que es regula a la disposició 
addicional segona.6 del Real Decret 2591/1998, de 4 de desembre, en la seva redacció 
donada pel real Decret 297/2013, de 26 d’abril. 
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Aprovat per unanimitat amb el quòrum de la majoria absoluta. 
 
28. Proposta d'acord sobre els torns de treball i condicions en la prestació del 
servei municipal d'auto taxi entre l'1 de març i el 31 d'octubre de 2024 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per unanimitat. 
 
La Llei 4/2014, de 20 de juny, de transports terrestres i mobilitat sostenible de les Illes 
Balears, indica que els ajuntaments regularan, entre d’altres aspectes, les condicions de 
prestació dels serveis d’autotaxi (art. 49). 
 
Mitjançant el Decret AJT 202303844, de data 28/02/2023, del regidor de l’àrea de 
Mobilitat Sostenible s’establí la modificació de torns de treball d’auto taxi per al 
període comprès entre l’1 de març i el 31 d’octubre de 2023. 
 
Davant l’arribada d’una nova temporada alta turística, sorgeix la necessitat de regular 
uns torns de treball que permetin garantir que el servei públic cobreix totes les zones i 
franges horàries. 
 
La temporada turística suposa un increment exponencial dels usuaris del servei de taxi i 
motiven la necessitat d’adoptar mesures que permetin millorar la prestació d’aquest 
servei i la disponibilitat del mateix. Per això, en primer lloc, es considera adequat 
ampliar la jornada diària dels taxis, permetent que els mateixos prestin servei les 24 
hores del dia. 
 
Per altra banda, l’Ajuntament de Palma ha realitzat un estudi de diagnosi i anàlisi 
comparativa del sector del taxi a Palma, tasca que, entre d’altres qüestions, ha permès 
identificar un problema recurrent durant la temporada turística: la falta de taxis per a 
serveis no turístics. A l’aeroport de Son Santjoan s’arriben a registrar, en temporada 
alta, sortides de fins a 600 taxis per hora, en hora punta, que sorgeixen, principalment, 
de l’aturada de taxis de l’aeroport, que en temporada alta registra llargues cues. Per 
contrast, les aturades del centre de Palma es troben sense servei de manera habitual. Per 
intentar solucionar aquesta situació i trobar un equilibri entre els serveis turístics i no 
turístics el present acord estableix uns torns de treball per a poder prestar servei a 
l’aeroport i la Platja de Palma, restringint de manera geogràfica el servei. 
 
En compliment de l’article 52 del Reglament regulador del servei, en data 13 de febrer 
de 2024, es va celebrar la Comissió de Seguiment del sector del taxi de Palma, per a 
presentació i discussió del sistema de torns a la temporada alta. Oïda la comissió i 
d’acord amb el criteri del departament, s’ha elaborat la proposta següent. 
 
Normativa 
 
- Els articles 123 i 124 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de las bases del règim 
local. 
- L’article 29 de la Llei 20/2006, de 15 de desembre, municipal i de règim local de les 
Illes Balears. 
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- L’article 49 de la Llei 4/2014, de 20 de juny, de transports terrestres i mobilitat 
sostenible de les Illes Balears. 
- Els articles 52 i 91 del Reglament municipal dels transports públics de viatgers i de les 
activitats auxiliars i complementàries. 
- El Decret núm. AJT 202400793, de 18 de gener de 2024, d’organització dels serveis 
administratius de l’Ajuntament de Palma. 
 
Per tot això i d’acord amb les susdites disposicions legals vigents, es proposa al Ple que 
adopti el següent 
 
Acord 
 
1.- Modificar el règim de prestació del servei públic d’autotaxis pel període comprès 
entre l’1 de març i el 31 d’octubre de 2024. 
 
El mes de març de 2024 serà amb jornada diària de treball, per a cada llicència de 
autotaxi, de vint-i-quatre hores (24h). 
 
Les jornades s’iniciaran a les 06:00 hores de dia 2 de març i amb la següent regulació, 
amb reincorporació al servei, després de cada lliurança, a les 06:00 hores de l’endemà.  
 
Durant el mes de març el servei es prestarà de la següent manera: tres dies seguits de 
treball i dos dies seguits de lliurança. 
 
Observaran les jornades de lliurança següents: 
 

Vehicles amb núm. de 

llicència acabada amb dígits 

Dies de lliurança 

Del mes de març 

                     1 i 6       1, 2, 6, 7, 11, 12, 16, 17, 21, 22 i 26, 27 
                     2 i 7       2, 3, 7, 8, 12, 13, 17, 18, 22, 23 i 27, 28 
                     3 i 8       3, 4, 8, 9, 13, 14, 18, 19, 23, 24 i 28, 29 
                     4 i 9       4, 5, 9, 10, 14, 15, 19, 20, 24, 25 i 29, 30 
                     5 i 0       5, 6, 10, 11, 15, 16, 20, 21, 25, 26 i 30, 1 

 
Entre les 20:00 hores del dia 27 de març i les 06:00 hores del dia 2 d’abril, tots els taxis 
estaran exempts del règim de torns i de vacances, períodes en què podran prestar servei 
sense restricció. 
 
Així mateix, durant aquest mes de març de 2024 serà d’aplicació les següents 
excepcions: Entre les 22:00 hores dels divendres i les 6:00 hores del dissabte, entre les 
22:00 del dissabte i les 06:00 hores del diumenge, i vísperes de festius de 22:00 a 06:00 
del dia següent, els auto taxis estan exempts de la lliurança, període en què poden donar 
servei sense restricció. 
 
El mes d’abril de 2024 serà amb jornada diària de treballs per a cada llicència de 
autotaxi de vint-i-quatre hores (24h). 
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Les jornades s’iniciaran a les 06:00 hores de dia 2 d’abril de 2024 resultant de la present 
regulació, amb reincorporació al servei, després de cada lliurança, a les 06:00 hores de 
l'endemà. 
Durant el mes d’abril el servei es prestarà de la següent manera: quatre dies seguits de 
treball i un dia de lliurança. 
 
Observaran les jornades de lliurança següents: 
 

Vehicles amb número de 

llicència finalitzat amb els dígits 

Dies de lliurança 

Del mes d’abril 

                     1 i 6 1, 6, 11, 16, 21, 26 
                     2 i 7 2, 7, 12, 17, 22, 27 
                     3 i 8 3, 8, 13, 18, 23, 28 
                     4 i 9 4, 9, 14, 19, 24, 29 
                     5 i 0 5, 10, 15, 20, 25 30 

 
Durant aquest mes d’abril de 2024 seran d’aplicació les següents excepcions: entre les 
22:00 hores dels divendres i les 6:00 hores del dissabte, entre les 22:00 del dissabte i les 
06:00 hores del diumenge, i vísperes de festius de 22:00 a 06:00 del dia següent, els 
auto taxis estan exempts de la lliurança, període en què poden donar servei sense 
restricció. 
 
Els mesos de Maig a Octubre de 2024 serà de caràcter obligatori l’aplicació de les 
següents previsions en matèria de restricció geogràfica per l’inici de servei, a l’objecte 
de cobrir la prestació del servei del taxi als carrers de Palma fora dels recintes del Port, 
Aeroport i zones de Can Pastilla i Platja de Palma, des del carrer Déntol fins la divisòria 
del terme municipal de Llucmajor. 
 
Una setmana sencera sense inici de serveis en ports, aeroport i en zones de Can Pastilla i 
Platja de Palma, des del carrer Déntol fins la divisòria del terme municipal de Llucmajor 
amb la següent distribució: 
 

Vehicles amb 

número de llicència 

finalitzat amb els 

dígits 

Mes de Maig de 2024 

Jornades mensuals d’obligat compliment sense inici de 

serveis en ports, aeroport i en zones de Can Pastilla i 

Platja de Palma, des del carrer Déntol fins la divisòria 

del terme municipal de Llucmajor 

                     1 i 6 1,2,3,4,5 
                     2 i 7 6,7,8,9,10,11,12 
                     3 i 8 13,14,15,16,17,18,19 
                     4 i 9 20,21,22,23,24,25,26 
                     5 i 0 27,28,29,30,31 

 

Vehicles amb 

número de llicència 

finalitzat amb els 

dígits 

Mes de Juny de 2024 

 Jornades mensuals d’obligat compliment sense inici de 

serveis en ports, aeroport i en zones de Can Pastilla i 

Platja de Palma, des del carrer Déntol fins la divisòria 

del terme municipal de Llucmajor 
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                     1 i 6 3,4,5,6,7,8,9 
                     2 i 7 10,11,12,13,14,15,16 
                     3 i 8 17,18,19,20,21,22,23 
                     4 i 9 24,25,26,27,28,29,30 
                     5 i 0 1,2 

 

Vehicles amb 

número de llicència 

finalitzat amb els 

dígits 

Mes de Juliol de 2024 

 Jornades mensuals d’obligat compliment sense inici de 

serveis en ports, aeroport i en zones de Can Pastilla i 

Platja de Palma, des del carrer Déntol fins la divisòria 

del terme municipal de Llucmajor 

                     1 i 6 8,9,10,11,12,13,14 
                     2 i 7 15,16,17,18,19,20,21 
                     3 i 8 22,23,24,25,26,27,28 
                     4 i 9 29,30,31 
                     5 i 0 1,2,3,4,5,6,7 

 

Vehicles amb 

número de llicència 

finalitzat amb els 

dígits 

Mes d’Agost de 2024 

 Jornades mensuals d’obligat compliment sense inici de 

serveis en ports, aeroport i en zones de Can Pastilla i 

Platja de Palma, des del carrer Déntol fins la divisòria 

del terme municipal de Llucmajor 

                     1 i 6 12,13,14,15,16,17,18 
                     2 i 7 19,20,21,22,23,24,25 
                     3 i 8 26,27,28,29,30,31 
                     4 i 9 1,2,3,4 
                     5 i 0 5,6,7,8,9,10,11 

 

Vehicles amb 

número de llicència 

finalitzat amb els 

dígits 

Mes de Setembre de 2024 

 Jornades mensuals d’obligat compliment sense inici de 

serveis en ports, aeroport i en zones de Can Pastilla i 

Platja de Palma, des del carrer Déntol fins la divisòria 

del terme municipal de Llucmajor 

                     1 i 6 16,17,18,19,20,21,22 
                     2 i 7 23,24,25,26,27,28,29 
                     3 i 8 1,30 
                     4 i 9 2,3,4,5,6,7,8 
                     5 i 0 9,10,11,12,13,14,15 

 

Vehicles amb 

número de llicència 

finalitzat amb els 

dígits 

Mes d’Octubre de 2024 

 Jornades mensuals d’obligat compliment sense inici de 

serveis en ports, aeroport i en zones de Can Pastilla i 

Platja de Palma, des del carrer Déntol fins la divisòria 

del terme municipal de Llucmajor 

                     1 i 6 21,22,23,24,25,26,27 
                     2 i 7 28,29,30,31 
                     3 i 8 1,2,3,4,5,6 
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                     4 i 9 7,8,9,10,11,12,13 
                     5 i 0 14,15,16,17,18,19,20 

 
2.- Modificar el règim de prestació del servei públic d’autotaxis adaptats per a PMR pel 
període comprès entre l’1 de març i el 31 d’octubre de 2024, de forma que existeixi un 
únic torn amb jornada diària de 24 h, amb límit entre jornades a les 6:00 h del dematí 
dels auto taxis inclosos en el Registre d’auto taxis que integren la flota dels referits 
vehicles adaptats, amb previsió dels torns especials denominats M1, M2, M3, M4, M5 i 
M6. 
 
S’estableixen les jornades mensuals de prestació obligatòria del servei mitjançant 
l’emissora municipal de taxis adaptats o mitjançant qualsevol altra modalitat 
reglamentària d’accés al servei, amb especial atenció als serveis sanitaris. 
 

 
Les jornades coincidents amb el dia trenta-un (31) del mes, els torns de guàrdia es 
regiran per l’especificat en l’acord de 22 de desembre de 2005. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Sense perjudici de posteriors variacions, esdevingudes de la regulació del Registre 
d’auto taxis integrants de la flota de vehicles adaptats, actualment dits vehicles resulten 
ser els adscrits a les llicències municipals a continuació reflectides, mitjançant indicació 
del seu respectiu número, incloent l’adscripció al respectiu Torn especial: 
 
Relació de llicències d’auto taxis adaptats: 

Torn especial per a  

taxi adaptat 

Jornades de prestació obligatòria del servei 

mitjançant l’emissora municipal de taxis adaptats 

                 M1 1, 7, 13, 19, 25 
                 M2 2, 8, 14, 20, 26 
                 M3 3, 9, 15, 21, 27 
                 M4 4, 10, 16, 22, 28 
                 M5 5, 11, 17, 23, 29 
                 M6 6, 12, 18, 24, 30 

Mes 
Jornades de prestació 

obligatòria per a dia 31 

març          M2 
maig          M3 
juliol          M4 
agost          M5 
octubre          M6 
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Les incorporacions o baixes es publicaran en la pàgina web municipal. 
 
La prestació del servei d’autotaxis adaptat per a PMR d’acord amb els denominats 
Torns de Guàrdia comporta les següents obligacions i característiques: 
 
1) Satisfer, amb absoluta prioritat i diligència professional, les demandes de serveis 
d’usuaris que requereixen vehicles adaptats, ja siguin rebudes mitjançant el sistema de 
ràdio telèfon municipalment instal·lat o mitjançant qualsevol altra modalitat 
reglamentària d’accés al servei, amb especial atenció als serveis sanitaris. 
 
2) Atendre les demandes dels usuaris, a l’efecte d’obtenció de serveis d’autotaxi 
adaptat, amb cobertura de les 24 hores de cada jornada, amb desplegament i utilització 
dels mitjans, instal·lacions i maneres d’actuació previstos en el Decret núm. 11078, de 
14 de setembre de 2001 (BOIB núm. 154, de 25 de desembre del 2001). 
 
3) A l’objecte de preservar l’especial prestació del servei als usuaris amb mobilitat 
reduïda, durant les jornades de guàrdia, els autotaxis afectats s’abstindran d’atendre 
serveis generals assignats mitjançant les emissores que operen en l’àmbit de servei 
municipal d’autotaxi, limitant-se com a norma general als que estiguin expressament 
demandats per usuaris amb mobilitat reduïda, amb l’única excepció d’aquells serveis 
que, prestats en moments marginals de la jornada, no interfereixin significativament en 
l’obligació principal i preferent de prestar servei a usuaris destinataris de l’adaptació 
dels vehicles. A fi de preservar aquesta obligació principal, s’instal·laran els dispositius 
tècnics que permetin atendre, de manera preferent, les demandes d’aquests usuaris, 
sense interferència funcional alguna amb la transmissió d’emissores de les que operen 
amb caràcter general en el servei municipal d’autotaxi. 
 
4) Aquests dispositius poden ser de tipus portàtil de transmissió-recepció, dispositiu de 
mans lliures, o de la modalitat tècnica que garanteixi satisfer la seva finalitat. 
 
5) Els incompliments en la prestació de servei, relacionats amb les determinacions de la 
present regulació, seran objecte dels oportuns procediments sancionadors, en aplicació 
de la tipificació prevista pels articles 79.16 i 80.2 del Reglament municipal regulador 
del servei, en concepte de falta molt greu o greu, per negar injustificadament la 
prestació de servei o no concurrència a aquest, respectivament. 

Distribució de torns especials resultants en data 19 de gener de 2024 
Torn 

especial 

taxi adaptat 

Número de llicència 

M1 158, 184, 567, 729, 746, 782, 784, 786, 809, 865, 959, 1235= 12 
M2 223,  296, 300, 449, 485, 561, 873, 913, 943, 956, 1216= 11 
M3 22, 33, 146, 170, 189, 314, 389, 588, 709, 726, 871, 974= 12 

M4 
85, 107, 110, 398, 464, 527, 558, 585, 614, 757, 841, 897, 1204, 1236= 
14 

M5 43, 69, 206, 220, 222 254, 268, 516, 620, 680, 794, 998, 1019= 13 
M6 139, 225, 230, 473, 542, 573, 632, 758, 1130, 1131, 1136 = 11 
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6) Les jornades de guàrdia, d’acord amb la vigent normativa general en matèria de torns 
d’autotaxi, s’iniciaran a les 06:00 hores del dia resultant de la present regulació, amb 
reincorporació al servei, després de cada lliurança, a les 06:00 hores de l’endemà. 
 
7) Els distintius especials per a vehicles adaptats resultaran d’exhibició obligatòria, en 
els termes de l’article 35 g) del Reglament municipal regulador del servei, havent 
d’estar complementats pel símbol internacional d’accessibilitat. 
 
8) Les lliurances especials, resultants de la present regulació, seran compatibles amb la 
prestació de serveis interurbans prèvia i específicament demandats per usuaris 
destinataris de l’adaptació incorporada pels vehicles, en concordança amb les normes 
reguladores del règim específic de recollida de viatgers fora del terme municipal, en 
trajectes prèviament concertats acollits a règim de reciprocitat, cap al Port i l’Aeroport, 
segons el que estableix l’Ordre del conseller d’Obres Públiques, Habitatge i Transports, 
de 7 de novembre de 2000 (BOIB núm. 140, de 16 de novembre de 2000). Exclusió que 
fins i tot afecta els serveis prèviament concertats, amb origen al Port i l’Aeroport i amb 
destinació a qualsevol altre municipi. 
 
9) No obstant això, als taxis inclosos en el registre municipal de vehicles accessibles, 
quan per raó d’avaria incorporin temporalment un vehicle sense adaptació, els serà 
assignat les condicions dels taxis no adaptats amb la lliurança del taxis convencional 
durant la temporada baixa, segons el seu número de llicència. 
 
10) La Policia Local que presta el servei de transmissions del susdit cos i que controla el 
funcionament de l’emissora municipal de Taxis Adaptats, farà un seguiment de l’ús, de 
les cridades dels usuaris i del funcionament de l’emissora, a fi de donar compte al 
Departament de Mobilitat de possibles incompliments o irregularitats en la prestació del 
servei. 
 
3.- Per raons d’homogeneïtat en la tècnica de control de les tarifes, la modalitat turística 
Taxi Tour, implantada mitjançant Acord plenari de 30 de juny de 2005, serà objecte 
d’inclusió en el funcionament del taxímetre, així com de senyalització exterior en 
l’indicador lluminós de tarifes. Reflectint el valor ‘zero’ a la quantia del taxímetre i en 
l’indicador lluminós homologat de tarifes múltiples. 
 
4.- Sense perjudici del que estableix la present resolució, sobre integració dels serveis 
interurbans al còmput efectuat pel sistema de control horari automatitzat, els serveis 
interurbans prèviament concertats acollits al règim de reciprocitat esmentat, cap al port i 
l’aeroport, i també els serveis prèviament concertats que tinguin origen al port i 
l’aeroport, amb destinació a qualsevol altre municipi, queden exclosos del present règim 
de torns. 
 
5.- El sistema de torns establert es regeix pel número de llicència.  
 
6.- Disposar que mitjançant Decret de Batlia podran ampliar-se les determinacions que 
despleguin o complementin el règim de torns. 
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7.- Deixar sense efecte les resolucions reguladores dels torns de treball d’auto taxi que 
resultin contràries a aquest acord. En particular, es deixa sense efecte el núm. AJT 
202303844 de 28/02/2023, del regidor de l’àrea de Mobilitat Sostenible. 
 
8. Donar traslladat de la present resolució a les entitats representatives dels interessos 
professionals del sector del taxi, adquirint eficàcia en coincidència amb la seva 
publicació en el BOIB, d’acord amb l’article 45.1 a) de la Llei 39/2015, d’1 d’octubre, 
del procediment administratiu comú de les administracións públiques. 
 
Aprovat per unanimitat, amb la correcció d’error material del quadre de lliurances del 
mes d’abril, següent: 
 

Vehicles amb número de llicència finalitzat 

amb els dígits 

Dies de lliurança 

Del mes d’abril 

                     1 i 6 1, 6, 11, 16, 21, 26 
                     2 i 7 2, 7, 12, 17, 22, 27 
                     3 i 8 3, 8, 13, 18, 23, 28 
                     4 i 9 4, 9, 14, 19, 24, 29 
                     5 i 0 5, 10, 15, 20, 25 30 

 
55. Grup MÉS per Palma relativa a millora del servei del taxi 
 
Se’n fa votació separada a la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient: 
Punts 1, 4 i 5: s’ha dictaminat favorablement sobre aquests punts per 4 vots a favor 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt), 3 vots en contra (PP) i 2 abstencions (VOX 
PALMA). 
Punts 2 i3: s’ha dictaminat favorablement sobre aquests punts per 7 vots a favor (PP, 
PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 abstencions (VOX PALMA). 
 
Algunes de les causes principals que, segons podem diagnosticar, limiten la qualitat del 
servei del taxi a la nostra ciutat són, entre d’altres, la irregularitat periòdica a l’hora de 
revisar tarifes, el criteri d’homologació dels vehicles,el preu de les assegurances dels 
vehicles i del combustible o el manteniment dels vehicles. Segons un estudi de l’OCU 
de 2020, les tarifes de taxi a Palma estan en el quinzè lloc entre les capitals de província 
de l’Estat espanyol. En aquesta línia, el passat 6 de febrer de 2024 el Parlament de les 
Illes Balears aprovà la Llei de Millora del Servei del Taxi.  
 
Entre altres aspectes, la Llei preveu unificar les tarifes de tots els municipis de Balears. 
D’altra banda, l’homologació dels vehicles està subjecta a les indicacions del Reglament 
Municipal del Taxi. La fórmula d’homologació és una qüestió que genera polèmica 
entre els titulars de llicència, i és una de les causes principals de la pèrdua de rendibilitat 
del sector. Actualment, s’està homologant una quantitat irrisòria de vehicles, i això 
perjudica també greument el servei que es pot oferir a la ciutadania.  
 
No obstant això, cal tenir en compte que, en aplicació de la Llei d’Unitat de Mercat, 
qualsevol vehicle homologat a ciutats de més de 400.000 habitants podria tenir la 
consideració de vehicle homologat a Palma. A més, també es podrien homogeneïtzar les 
homologacions amb la resta de municipis de Mallorca.  
 



 

- 64 - 

Un exemple proper és Calvià, municipi que darrerament ha avançat molt en matèria 
d’homologacions. Finalment, som coneixedors, a través d’una pregunta del Grup 
Parlamentari de MÉS per Mallorca, que la Direcció General de Mobilitat del Govern de 
les Illes Balears han donat tràmit a la denúncia interposada per part de la Federació 
Empresarial Balear de Transports respecte de les pràctiques il·legals de vehicles VTC a 
les Illes Balears el passat mes d’octubre. La direcció general ha instat a l’Ajuntament de 
Palma a que tramiti l’expedient sancionador, en ser un dels municipis on es produeixen 
els fets denunciats.  
 
Així, segons indica la Direcció General, l’Ajuntament és el competent per incoar, 
tramitar i resoldre els expedients sancionadors per les infraccions que es cometin en la 
prestació de serveis en el seu àmbit territorial, en aplicació de l’article 71. B de la Llei 
4/2017 de 20 de juny.  
 
Però l’Ajuntament de Palma defensa que és el Govern qui hauria de prendre mesures en 
aquest sentit. Per tant, aquesta situació evidencia que la direcció general de Mobilitat 
del Govern Balear i l’Ajuntament de Palma s’estan passant la pilota un a l’altre 
constantment. Tot això denota una deixadesa de responsabilitat sentre el Govern i 
l’Ajuntament a l’hora d’afrontar aquestes infraccions. Per tot això, des de MÉS per 
Palma reclamam que les dues institucions es posin a fer feina de manera imminent i es 
prenguin les accions necessàries per combatre aquestes pràctiques il·legals. Per tot això, 
el grup municipal MÉS per Palma presenta la següent  
 
PROPOSTA D’ACORD:  
 
1. El Ple de l’Ajuntament insta a l’equip de govern a la creació d’una comissió de 
treball entre la direcció general de Mobilitat del Govern de les Illes Balears, 
l’Ajuntament de Palma i les patronals del sector per avançar en la reestructuració de 
tarifes del taxi.  
 
2. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a revisar el Reglament 
Municipal del Taxi pel que fa a les homologacions, per tal que s’ajusti al que preveu la 
Llei d’Unitat de Mercat i que qualsevol vehicle homologat a ciutats de més de 400.000 
habitants tengui la consideració de vehicle homologat a Palma.  
 
3. Així mateix, el Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a treballar 
amb el Govern de les Illes Balears i amb la resta de municipis de Mallorca per establir 
criteris homogenis pel que fa a homologacions.  
 
4. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a que les sol·licituds 
d’homologació presentades al Negociat de Mobilitat siguin decidides per una comissió 
mixta que compti amb la presència de tècnics, concessionàries,patronals del taxi i 
representants polítics.  
 
5. L’Ajuntament de Palma es compromet a treballar de forma coordinada i eficaç amb el 
Govern de les Illes Balears per vigilar les pràctiques il·legals de vehicles VTC i a iniciar 
els procediments sancionadors corresponents. 
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Aprovat els punts 2 i 3 per unanimitat. No aprovat els punts 1, 4 i 5 per 17 vots en 
contra (PP i VOX PALMA) i 11 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup 
Mixt). 
 
56. Grup MÉS per Palma relativa als plans expansionistes de l'aeroport de Palma 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió d’Urbanisme i 
Medi Ambient per 5 vots en contra (PP i VOX PALMA), 2 vots a favor (MÉS per 
Palma i Grup Mixt) i 2 abstencions (PSIB-PSOE). 
 
Palma no és aliena a la crisi climàtica que pateix el planeta. És obligació de les 
administracions públiques executar accions per adaptar-nos-hi, amb criteris de justícia 
social,per no deixar ningú enrere. 
 
L’aeroport de Palma no pot ser aliè a aquesta realitat. I per això és imprescindible que 
apliqui mesures decreixentistes i d’adaptació al canvi climàtic. Però, 
desgraciadament,els plans i actuacions fetes els darrers anys van en sentit contrari. 
AENA té un esperit de creixement que xoca frontalment amb les recomanacions de tots 
els organismes experts en l’adaptació al canvi climàtic. El trànsit aeri s’ha de reduir, i ha 
d’incorporar tecnologies menys contaminants i més respectuoses amb els recursos 
naturals.    
 
El Pla director de l’aeroport de Palma és de 2001, i està totalment desfasat. Els darrers 
23 anys s’han aprovat tota una sèrie de lleis i normatives que impliquen una major 
responsabilitat ambiental i social. Aspectes que l’aeroport de Palma no contempla i que 
són d’obligat compliment avui en dia. No podem permetre que l'Aeroport de Palma 
creixi basant-se en criteris que no van en consonància amb la realitat actual de l'illa, ni 
tampoc amb els requeriments de sostenibilitat ambiental i patrimonial que marquen 
també la Nova Agenda Urbana 2030 de Nacions Unides i tota la normativa europea, 
estatal i autonòmica.  
 
La Llei d’avaluació ambiental (2006) obliga a un informe ambiental per a l’aprovació 
d’un Pla Director de l’Aeroport que inclogui un informe de capacitat de càrrega 
poblacional de l’illa i criteris de sostenibilitat climàtica.  
 
És imperatiu que el Ministeri de Transports i Mobilitat Sostenible redacti i aprovi un 
nou Pla director, basat en criteris de decreixement i sostenibilitat social i ambiental. 
AENA ha de rectificar les previsions de creixement de trànsit aeri, ja que es varen fer 
amb paràmetres externs a la realitat insular i sense considerar cap factor intrínsec en 
relació amb els recursos i capacitat de l'illa. Per exemple, ha calculat l’evolució de la 
demanda de trànsit aeri de Palma en base al creixement del PIB d’Espanya, Alemanya o 
el Regne Unit. Per tant, AENA basa la seva previsió en les economies expansionistes 
d’altres països i territoris, no en les necessitats de Mallorca ni en les condicions 
ambientals (disponibilitat d’aigua, gestió de residus o energia,entre d’altres). Els plans 
d’AENA son treure el màxim rendiment econòmic per damunt de les necessitats socials 
i les possibilitats ambientals de l’illa.   
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El passat novembre de 2021 l’Ajuntament de Palma va denegar el Pla especial de 
l’aeroport per no ajustar-se a la normativa vigent ni als principis de sostenibilitat que la 
societat mallorquina exigeix. L’Aeroport de Palma ha de decréixer per reduir la 
saturació i l’excessiva pressió humana que pateix l’illa. Mallorca és un ecosistema fràgil 
i amb una alta vulnerabilitat social, econòmica i ambiental davant els efectes del canvi 
climàtic.   
El Pla especial que presentà AENA preveia augmentar en 472.211 m² d’edificació nova, 
amb usos destinats a ús turístic, aparcaments, ús industrial, magatzems o administració, 
i no identificava ni limitava els metres quadrats per a cadascun dels usos. Això suposava 
un increment del 77% respecte del que està edificat en aquests moments. 
Un estudi de capacitat de càrrega indica que el Pla especial plantejat actualment 
suposaria més pressió ambiental, tant per part de l'activitat de l'Aeroport com per part de 
l'activitat turística, entre altres coses perquè preveu un sostre de passatgers de 50 
milions a l'any, quan el 2023 hi arribaren 17.836.630 turistes, un 8% més que el 2022. 
Cada any batem rècords sobre l’any anterior, rècords de massificació.  
A més, el Pla especial d’AENA no complia la llei de canvi climàtic, ni el Pla hidrològic. 
Tenia zero previsió en eficiència, en estalvi o en energies renovables. Zero previsió en 
estalvi d’aigua i en millores de sanejament.   
Eren molts els motius pels quals el 2021 no es podia aprovar el Pla Especial. Els 
mateixos motius que tenim avui en dia. La massificació turística és totalment 
insostenible, el futur passa per la reducció del nombre de turistes, per incrementar la 
qualitat de vida dels residents i per la conservació del medi ambient. 
El dia 15 de febrer de 2024 s’ha donat a conèixer a través dels mitjans de comunicació 
la voluntat del Ministeri competent en tramitar de nou el Pla Especial que l’Ajuntament 
va denegar el 2021. Així mateix, l’actual Batle de Palma ha reiterat en diverses ocasions 
que vol recuperar aquest Pla i aprovar-lo. Recordem que el Ministeri està presidit pel 
PSOE, i l’Ajuntament de Palma pel Partit Popular. 
Davant aquesta voluntat manifesta del PSOE i PP d’aprovar un Pla Especial de 
l’Aeroport de Palma contrari a les lleis ambientals vigents i amb voluntat expansionista 
de l’activitat turística i aèria, el grup municipal MÉS per Palma presenta la següent  
 
PROPOSTA D’ACORD 
 
1. El Plenari de l’Ajuntament de Palma insta al Ministeri de Transports i Mobilitat 
Sostenible a redactar i aprovar un nou Pla director basat en criteris de decreixement i 
sostenibilitat social i ambiental, amb la participació de la societat civil mallorquina. 
  
2. El Plenari de l’Ajuntament de Palma es compromet a denegar qualsevol Pla Especial 
de l’Aeroport de Palma que suposi un increment de trànsit aeri i d’activitat turística. 
 
3. El Plenari de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a exigir al Ministeri de 
Transports i Mobilitat Sostenible i a AENA que executin mesures de decreixement de la 
seva activitat per adaptar-se al canvi climàtic.   
 
No aprovat els punt 1 i 3 per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA), 4 vots a favor 
(MÉS per Palma i Grup Mixt) i 7 abstencions (PSIB-PSOE) i el punt 2 per 17 vots en 
contra (PP i VOX PALMA) i 11 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup 
Mixt). 



 

- 67 - 

 
63. Grup PSIB-PSOE relativa al servei de Taxi a Palma 
 
Se’n fa votació separada a la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient: 
Punt 1: s’ha dictaminat favorablement sobre aquest punt per unanimitat.  
Punt 2: s’ha dictaminat favorablement sobre aquest punt per 6 vots a favor (PSIB-
PSOE, VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 3 vots en contra (PP). 
Punt 3: s’ha dictaminat favorablement sobre aquest punt per 6 vots a favor (PP, PSIB-
PSOE i Grup Mixt)  i 3 abstencions (VOX PALMA i MÉS per Palma). 
 
A iniciativa del Grup Parlamentari Socialista, el passat 6 de Febrer de 2024, es va 
aprovar al Parlament de les Illes Balears, la proposició de llei RGE Núm 9953/23 de 
millora de la regulació dels serveis de transport amb vehicles de fins a 9 places a les 
Illes Balears. Aquesta modificació de la Llei 4/2014, de 20 de juny, de transports 
terrestres i mobilitat sostenible de les Illes Balears, tracta dels sectors del taxi i de 
vehicles d’arrendament amb conductor, que venen sofrint, des de fa anys, contínues 
modificacions legislatives, tant per part de l’Estat com de la Comunitat Autònoma de 
les Illes Balears, fruit de la incertesa que genera per al sector del transport urbà de 
viatgers, la pressió constant de les grans multinacionals que pressionen per poder posar 
mà a milers de llicències VTC, i que cerquen apoderar-se d’un sector econòmic regulat, 
que sempre ha estat en mans de milers d’autònoms i petits empresaris, que generen llocs 
de feina i són la base econòmica de moltes famílies. 
 
Existeix la necessitat de fer millores en relació al taxi, perquè pugui millorar i donar 
cada vegada un millor servei a la nostra ciutadania. Com també ho és que treballant 
conjuntament i de la mà del sector, és com podem fer que aquests canvis suposin 
millores sense el risc que les grans corporacions, prenguin el control d’un servei amb 
vocació de servei públic, amb uns preus regulats i garant de llocs de feina estables i de 
qualitat. 
 
En aquest sentit, aquesta iniciativa legislativa que va comptar amb la unanimitat de tots 
els grups parlamentaris, esdevé clau per a abordar aquest repte. La llei advoca per 
regular qüestions com el manteniment de la precontractació obligatòria als VTC o les 
condicions en les quals han de prestar servei, per tal que puguin harmonitzar-se amb 
l’activitat que el sector del taxi ve prestant tradicionalment. La llei contempla també 
eines per tal de modernitzar el servei del taxi a les Illes Balears, essent molt rellevant la 
participació dels ajuntaments en la presa de decisions en aquest procés. 
 
Un dels aspectes que contribuirà a aquesta modernització i eficiència del sector del taxi, 
és la possibilitat de creació de les Àrees Territorials de Prestació Conjunta, una figura 
que, en el cas de Mallorca, permetrà treballar de manera coordinada amb tots els 
municipis, a fi i efecte de tenir una tarifa unificada a tota la illa, permetre la càrrega i 
descàrrega amb independència de l’origen de la llicència, la unificació dels criteris 
d’homologació per a vehicles amb llicència d’autotaxi i les convocatòries de proves per 
obtenir el carnet de taxi, especialment. 
 
Per tot això i d'acord amb el que s'estableix per l'article 79del Reglament orgànic del Ple 
de l'Ajuntament de Palma, el grup municipal PSIB-PSOE presenta la següent. 
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PROPOSICIÓ 
 
01- El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a iniciar d’immediat, les 
relacions amb els ajuntaments de Calvià, Marratxí i Llucmajor, per anar consolidant, 
primer amb l’àrea metropolitana de Palma, la futura Àrea Territorial de Prestació 
Conjunta a l’illa de Mallorca. 
 
02. El ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a treballar de manera 
coordinada amb el Govern de les Illes Balears, per tal el més aviat possible dins aquest 
semestre, l'Àrea Territorial de Prestació Conjunta a l’illa de Mallorca. 
 
03. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a col·laborar amb el 
Govern de les Illes Balears, en el desenvolupament d’una aplicació mòbil pel conjunt 
del sector del taxi,a les Illes Balears. 
 
Aprovat el punt 1 i 2 per unanimitat i el punt 3 per 18 vots a favor (PP, PSIB-PSOE,) i 
10 abstencions (VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt) amb l’esmena de 
modificació al punt 2 en el sentit de on diu:”... per tal de fer efectiva...” ha de dir: “el 

més aviat possible”. 
 
38. Grup PSIB-PSOE relativa al necessari suport als majors de Son Cladera 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre aquesta proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per unanimitat. 
 
L'associació de Majors de Son Cladera, situada al carrer del Canonge Antoni Sancho 1, 
com totes les associacions de majors, té un paper fonamental en la vida dels seus 
associats el que repercuteix directament en la salut de tots i totes. 
 
L'aprovació, per unanimitat, de l'Agenda 2030 per al Desenvolupament Sostenible per 
part de l'Assemblea General de Nacions Unides el 25 de setembre de 2015, es destaca la 
importància de la Salut i Benestar com un dels seus objectius, directament relacionats 
amb les activitats promogudes per les associacions de majors. 
 
Una associació amb dècades d'existència que compta amb més de 500 associats/des, la 
qual cosa, li confereix una importància estratègica per a les persones majors del barri i 
des de fa uns anys, aquesta associació s'enfronta a dificultats per a mantenir-se com a 
organització, malgrat disposar de suport social, sent necessari el suport institucional per 
a garantir la seva continuïtat i preservar la seva contribució a la les persones majors del 
barri, per això, en la passada legislatura van ser molts les gestions realitzades, tant per 
part de l'ajuntament com per part del Consell de Mallorca, per a assegurar l'estabilitat de 
l'entitat. 
La convicció del Grup Municipal Socialista en la importància de les entitats de majors 
en la cohesió social i la igualtat d'oportunitats, així com el seu compromís amb la 
millora de la bretxa digital en aquest sector, en la prevenció de la solitud no desitjada i 
la millora de la salut física i mental dels nostres majors. Canviar la nostra manera de 
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pensar, sentir i actuar en relació amb l'edat i l'edatisme; desenvolupar les comunitats de 
manera que es fomentin les capacitats de les persones majors. 
 
Compartim la necessitat i exigim a la institució més pròxima, l'Ajuntament de Palma, 
que no cessi en la tasca de cercar solucions consensuades amb l'associació de majors de 
Son Cladera, i altres administracions si fos el cas, perquè gaudeixin d'estabilitat i puguin 
centrar-se en els fins propis d'una entitat de majors.  
Per tot això i d'acord amb el que s'estableix per l'article 79 del Reglament orgànic del 
Ple de l'Ajuntament de Palma, el grup municipal PSIB-PSOE presenta la següent. 
 
PROPOSICIÓ 
 
1- El Ple Municipal insta l'equip de govern, a continuar treballant en col·laboració amb 
L'Associació de Majors de Son Cladera i altres administracions, si fos necessari, per a 
trobar solucions que assegurin l'estabilitat física de l'entitat, que li permetin enfocar-se 
en els seus fins propis com a entitat de majors. 
 
02- L'Ajuntament de Palma manifesta el seu reconeixement i suport a la labor de les 
Associacions de majors, per la seva contribució a la cohesió social i al benestar dels 
majors en els nostres barris. 
 
03- L'Ajuntament de Palma es compromet a donar suport a les iniciatives que 
promoguin la igualtat d'oportunitats i la disminució de la bretxa digital entre la població 
major, reconeixent la importància de la col·laboració amb les associacions de majors en 
aquest àmbit. 
 

Aprovat per unanimitat. 
 
53. Grup Mixt relativa a la limitació de velocitat de Via de Cintura 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió d’Urbanisme i 
Medi Ambient per 5 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt)  
 
El dia 18 de desembre de l'any passat el Consell de Mallorca va prendre la decisió 
ideològica d'augmentar la limitació de velocitat de la Via de Cintura dels 80km/h als 
100km/h revertint així la mesura de l'anterior legislatura. Arran d'aquesta nefasta decisió 
que no se sosté en cap motivació tècnica i a gairebé dos mesos de la seva implantació ja 
es comencen a advertir les primeres conseqüències. Durant el mes de febrer hem assistit 
a nombroses col·lisions múltiples, dues d'elles la mateixa setmana i la Direcció General 
de Trànsit ja registra un repunt de la sinistralitat en la Ma-20, que contrasta amb la 
tendència decreixent registrada des del 2019. 
 
La mesura de limitar la velocitat a 80 km/h en Via de Cintura va estar recolzada per 
nombrosos informes tècnics i es va demostrar un èxit tant en seguretat viària, reduint en 
un 88% la sinistralitat si es comparen les dades amb 2020 i un 92% amb 2019, com en 
salut i medi ambient. Les partícules contaminats van reduir-se un 25% i el renou va 
davallar fins a nivells acceptats per l'OMS. Per aquests motius, la decisió de revertir 
aquesta mesura no pot ser més que qualificada d'ideològica i irresponsable. Una decisió 



 

- 70 - 

que posa en risc la vida dels conductors, la salut dels veïnats i la qualitat de l'aire de tota 
Palma. 
 
Per tot això, es proposa al Ple de l’Ajuntament de Palma l'adopció dels següents  
 
ACORDS: 
 
1. L’Ajuntament de Palma insta al Consell de Mallorca a tornar a limitar la velocitat de 
la Via de Cintura a 80km/h per motius de salut, medi ambient i seguretat viària.  
 
No aprovat  per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 11 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt). 
 
57. Grup MÉS per Palma relativa a ampliació del servei de Nit Bus 
 
Se’n fa votació separada a la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient: 
Punts 1, 2 i 4: s’ha dictaminat favorablement sobre aquests punts per 4 vots a favor 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt), 2 vots en contra (VOX PALMA) i 3 
abstencions (PP). 
Punts 3 i5: s’ha dictaminat desfavorablement sobre aquests punts per 5 vots en contra 
(PP i VOX PALMA) i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt).  
Punt 6: s’ha dictaminat favorablement sobre aquest punt per unanimitat. 
Punt 7: s’ha dictaminat favorablement sobre aquest punt 7 vots a favor (PP, PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 vots en contra (VOX PALMA). 
 
El passat 15de desembre de 2017 es recuperà el servei de Nit Bus amb quatre línies 
nocturnes (les actuals N1, N2, N3 i N4). En el moment de la seva posada en marxa, es 
prioritzà donar cobertura al màxim de població de Palma, connectant els barris més 
densament poblats amb les zones d’oci i amb el centre de la ciutat.  
 
Passats uns anys, encara queden moltes zones de Palma sense cobrir, especialment el 
Ponent (els barris de Son Roca – Son Ximelis, Son Rapinya i Sa Vileta, Gènova o el 
litoral de Ponent), la el litoral de Llevant (es Molinar, Coll d’en Rabassa, Can Pastilla i 
s’Arenal), el Pla de Sant Jordi (Son Ferriol, Sa Casa Blanca,Sant Jordi, s’Aranjassa, Es 
Pil·larí...), o els barris de la zona Nord rural (Secar de la Real, Establiments, Son 
Sardina, Sa Garriga, Son Espanyol...).  
 
Així, des de MÉS per Palma consideram que, una vegada superades les circumstàncies 
adverses de la pandèmia que afectaren el servei i també les dures restriccions sobre l’oci 
nocturn, ara és un bon moment per seguir ampliant el servei de bus nocturn.  
 
Però, a més, pensam que també seria interessant poder ampliar el servei de Nit Bus més 
enllà dels vespres dels caps de setmana i festius, per tal de poder garantir una 
connectivitat el més àmplia possible en horari nocturn per a tots els col·lectius i 
persones que en poden fer ús. De la mateixa manera, pel que fa a la connectivitat, 
s’haurien de tenir en compte els diversos equipaments públics especialment els hospitals 
de Son Espases i Son Llàtzer, per facilitar-hi els desplaçaments a aquells que els hagin 
de fer en horaris nocturns.  
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D’altra banda, el passat 8 de març de 2022 entrà en funcionament el nou servei de 
"parada violeta" que permet a les dones que hi viatgen sol·licitar, per motius de 
seguretat, que el Nit Bus les deixin el punt de la línia més proper al seu destí. Seguint 
l’exemple d’altres ciutats com València, Madrid, Castelló o Donostia, aquesta iniciativa 
s’implantà amb l’objectiu d’evitar situacions d’assetjament o violència de gènere i 
contribuir d’aquesta manera a que el transport públic de Palma sigui més segur i 
accessible per a tothom. Una mesura que de llavors ençà dota la mobilitat de Palma 
d’una perspectiva de gènere que demanam que tengui continuïtat. 
 
El servei de Nit Bus és imprescindible per fomentar una mobilitat més sostenible i 
segura, especialment entre la població juvenil, pel que fa als desplaçaments generats per 
l’oci nocturn. Però també per a les persones treballadores que fan feina en torns de nit.  
 
Palma és una ciutat en constant creixement poblacional, especialment viva i diversa en 
activitats. Però, a més, la nostra ciutat té una economia molt vinculada al sector serveis 
(amb el que això suposa tant en diferents horaris laborals com en una gran oferta d’oci) i 
per tant necessita continuar millorant les infraestructures de transport públic perquè 
s’ajustin a la seva realitat. Igualment, cal tenir en compte també les necessitats que té la 
ciutadania en relació al constant dimensionament urbà de la nostra ciutat.  
 
Pertot això, i molt especialment atesa la situació d’emergència climàtica que estam 
patint i les necessitats socials d’una mobilitat més econòmica per a les famílies, 
l’Ajuntament ha de fer un esforç per emprar tots els recursos que millorin la qualitat 
urbana i ambiental. En el mateix sentit, s’ha d’esforçar en garantir que les diverses 
necessitats de desplaçament quedin cobertes per un model de mobilitat sostenible i en 
fer-ne promoció per tal de fomentar el seu ús. Així, l’ampliació del servei de bus 
nocturn és fonamental per respondre a aquestes necessitats.  
 
Per tot això, el grup municipal MÉS per Palma presenta la següent  
 
PROPOSTAD’ACORD: 
 
1. El Ple de l’Ajuntament insta a l’equip de govern a seguir ampliant el servei de Nit 
Bus, especialment en aquelles zones del municipi que encara queden sense cobrir: 
Ponent i Litoral de Ponent, Litoral de Llevant, Pla de Sant Jordi i zona Nord Rural.  
 
2. El Ple de l’Ajuntament insta a l’equip de govern a treballar per establir connexions 
nocturnes de bus amb els hospitals de la ciutat (Son Espases i Son Llàtzer). Així mateix, 
les ampliacions de nit bus es faran pensant també en els principals generadors de 
mobilitat, públics o privats: centres d’oci, llocs de feina i equipaments esportius.  
 
3. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a convertir en línies 24 
hores les línies A1 (Aeroport – Passeig Mallorca) i A2 (Aeroport – Arenal). 
 
4. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a ampliar el recorregut de 
la línia N1 fins a Illetes, per tal de donar servei als barris del litoral de Ponent, i a 
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connectar el servei amb Calvià, tal i com ja ho fa la N4 amb el terme municipal de 
Marratxí.  
 
5. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a ampliar progressivament 
el servei de Nit Bus més enllà dels vespres de caps de setmana i festius, fins a 
completar-ne l’oferta de dilluns a diumenge.  
 
6.El Ple de l’Ajuntament insta a l’equip de govern a mantenir la "parada violeta", el 
servei d’aturada a la demanda per a les dones. Així mateix es compromet a instaurar-lo 
en les ampliacions que faci del servei de Nit Bus, tant pel que fa a rutes com a dies.   
 
7.El Ple de l’Ajuntament insta a l’equip de govern a promocionar l’oferta de Nit Bus 
amb campanyes informatives que incloguin associacions veïnals, sector de l’oci 
nocturn, equipaments públics o altres sectors susceptibles de comptar amb usuaris 
potencials del servei. 
 
Aprovat el punt 5 per 17 vots a favor (PSIB-PSOE, VOX PALMA, MÉS per Palma i 
Grup Mixt) i 11 vots en contra (PP) i els punts 6 i 7 per unanimitat. No aprovat el punts  
punt 1 i 2 per 11 vots en contra (PP), 11 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i 
Grup Mixt) i 6 abstencions (VOX PALMA), en segona votació amb el vot de qualitat 
del president i els punts 3 i 4 per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 11 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt). 
 
62. Grup PSIB-PSOE relativa als entorns escolars segurs, accessibles i saludables 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposició a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per unanimitat. 
 
El passat mes de maig, les tres escoles del barri del Coll d'en Rabassa organitzaren una 
acció reivindicativa que va concloure amb la lectura del manifest, centenars d'infants i 
famílies clamaren per "... un barri que camina i va amb bici, un model més respectuós 
amb les persones i amb el medi ambient. Un model pel qual els infants del barri, 
juntament amb les nostres famílies, hem de lluitar." 
 
Des de fa anys, els veïns i veïnes del Coll d’en Rabassa reclamen millores al barri, molt 
especialment entorn de les escoles. L'any 2021 es va formar la comissió d'entorn segur 
del barri impulsada per les associacions de famílies, les escoles del barri i l'equip del 
Projecte d'intervenció Comunitària del Litoral de Llevant. 
 
Aquesta comissió s'ha reunit periòdicament amb l'objectiu de comunicar i sensibilitzar 
sobre una mobilitat sostenible, segura i saludable així com reflexionar sobre els drets 
dels infants i persones majors o amb diversitat funcional. Així mateix, han realitzat 
accions i propostes per millorar l'entorn del CEIP Coll d'en Rabassa, Guillem Lladó 
Coll. 
 
D’aquesta feina col·lectiva es va fer una proposta de millores entorn de les escoles.  
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Algunes de les propostes ja s'han dut a terme, però altres encara no. El seu conjunt 
suposa una oportunitat de transformació de l'espai urbà, però sobretot una oportunitat 
per als infants del barri. 
 
Els infants del Molinar formen part dels prop de 75.000 escolars de Palma, que 
diàriament acudeixen als centres educatius, fent els desplaçaments necessaris entre el 
seu domicili i els centres escolars d'infantil, primària, secundària i batxiller. Fins fa pocs 
anys, els nins i nines, anaven caminant a l'escola. Actualment, aquesta autonomia de 
moviment s'ha vist dràsticament limitada per un model urbà que prioritza la mobilitat en 
vehicle privat, el que ha generat una sèrie d'efectes sobre la vida dels nins i nines, sobre 
la seva autonomia i desenvolupament i sobre la salut de la infància. 
 
Coneixedors de la necessitat de millorar i recuperar espais urbans per a la 
ciutadania,jasón molt els moviments de col·lectius, associacions i entitats que treballen 
per plantejar alternatives i crear entorns escolars segurs, pacificats i saludables. Des dels 
moviments sorgits als barris, com el del Coll d'en Rabassa de la mà de la seva comunitat 
educativa, a moviments que engloben centenars de col·lectius i entitats, com el 
"Seminari Mobilitati Infància" promogut per entitats com la Confederació de mares i 
pares d'alumnes, associacions de vianants o  l'associació espanyola de pediatria, i que 
compta amb el suport de Ciutats Amigues de la Infància d'UNICEF, entre moltes altres. 
Fruit d'aquest moviment el debat arribà al Congrés dels Diputats i les seves propostes 
foren aprovades l'any 2022. 
 
A les Illes Balears,el Pla Director Sectorial de Mobilitat vigent, fa un mandat a les 
administracions públiques a planificar i prendre tots els acords i mesures necessàries per 
fomentar els camins escolars segurs. Aquest mateix pla ja defineix els camins escolars 
segurs, no únicament com uns itineraris senyalitzats i segurs que poder seguir els nins i 
nines en el camí cap a l'escola, sinó que també s'entén com un projecte col·lectiu on tot 
el barri es compromet amb la seguretat dels infants.  
 
El passat mandat s'inicià aquesta feina, establint camins segurs a diversos centres 
educatius de la nostra ciutat, des d’una feina col·lectiva amb els agents implicats. Un 
compromís refermat amb l'aprovació del PMUS, que a més dels camins escolars segurs 
inclou actuacions per millorar la qualitat de l'espai públic i l'oferta pels vianants als 
entorns escolars protegits. 
 
Els centres educatius són part essencial dels barris i han de tenir una funció social que 
contribueixi a compensar les desigualtats, promoure la cohesió social i la inclusió.  En 
conseqüència, són element vertebrador de Ciutat, i que els seus entorns siguin segurs, 
accessibles i saludables és fonamental per contribuir afer Palma, Ciutat Amiga de la 
Infància, una Palma dels nins i nines en la qual tinguin oportunitats i es puguin 
desenvolupar plenament. 
 
Per tot això i d'acord amb el que s'estableix per l'article 79 del Reglament orgànic del 
Ple de l'Ajuntament de Palma, el grup municipal PSIB-PSOE presenta la següent  
 
PROPOSICIÓ 
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1- El ple de l’Ajuntament de Palma insta l’equip de govern a accelerar la implantació de 
les propostes de millora recollides en el projecte de Camí Escolar Segur al barri del Coll 
d'en Rabassa, elaborades a la comissió d'entorn segur del barri impulsada per les 
associacions de famílies, les escoles del barri i l'equip del Projecte d'Intervenció 
Comunitària del Litoral de Llevant, ja començades durant el passat mandat. 
 
2- El ple de l’Ajuntament de Palma insta l’equip de govern a continuar impulsant, des 
de diàleg i coordinació amb la comunitat educativa dels centres escolars de Palma, les 
mesures corresponents per generar camins escolars segurs que permetin el 
desenvolupament dels infants en un espai urbà segur. 
 
3- El ple de l’Ajuntament de Palma insta l’equip de govern a elaborar un pla per a la 
implementació d'entorns escolars segurs a la nostra ciutat, tal com s'estableix a les 
propostes d'actuació del PMUS, de la mà de la comunitat educativa de Palma. 
 
4- El ple de l’Ajuntament de Palma insta l’equip de govern a generar un espai de 
coordinació entre les àrees municipals implicades: educació, mobilitat, seguretat 
ciutadana, salut, medi ambient, Infraestructures i accessibilitat per tal de fer possible 
totes les mesures necessàries per crear entorns escolars segurs, accessibles i saludables, 
des del diàleg amb els agents implicats.  
 
Aprovat els punts 1, 2 i 4 per unanimitat i el punt 3 per 22 vots a favor (PP, PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 6 vots en contra (VOX PALMA). 
 
54. Grup MÉS per Palma relativa a projecte IES Son Ferriol 
 
Se’n fa votació separada a la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient: 
Punt 1: s’ha dictaminat favorablement sobre aquest punt per unanimitat. 
Punt 2: s’ha dictaminat favorablement sobre aquest punt per 4 vots a favor (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt), 3 vots en contra (PP) i 2 abstencions (VOX  
PALMA). 
Punt 3: s’ha dictaminat favorablement sobre aquest punt per 6 vots a favor (PSIB-
PSOE, VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 3 vots en contra (PP). 
 
L’ampliació i millora de la xarxa de centres educatius a Palma és una prioritat per a la 
nostra ciutat. S’hi va fer feina durant la passada legislatura i és important que aquesta 
tasca tengui continuïtat en aquesta. Donar un bon servei públic passa, també, per 
adequar les infraestructures educatives a la realitat social.  
 
Des de fa més de 30 anys, els veïnats i les veïnades de Son Ferriol reivindiquen la 
construcció d’un Institut d’Educació Secundària.  Una reivindicació plena de lògica i de 
sentit comú per garantir que els joves puguin estudiar més a prop de ca seva, avançant 
d’aquesta manera cap a la ciutat de proximitat, la ciutat dels 15 minuts. És important 
que els alumnes puguin anar a classe caminant, en bicicleta i en bus, com a mitjà de 
reduir els trajectes en cotxe. Actualment, el centre més proper és a Marratxí. Per tant, és 
de gran rellevància seguir-hi treballant. 
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Els darrers anys, s’han fet passes per tal que l’IES de Son Ferriol sigui una realitat el 
més prest possible. Durant la passada legislatura es definí el solar on es construirà el 
futur centre.  
 
Per part de l’Ajuntament de Palma s’han realitzat les següents passes. El novembre de 
2022 es va aprovar el projecte d’urbanització, amb l’adequació de l’entorn, la mobilitat i 
els serveis bàsics d’aigua, gas i electricitat destinats a l’institut. El maig de 2023 es 
signà el conveni entre el Consell de Mallorca i l’Ajuntament de Palma que cedia el tram 
de la carretera a l’Ajuntament per tal de poder realitzar-hi les obres d’urbanització. En 
paral·lel, s’aprovà el finançament per executar aquestes obres, gairebé 1,5 milions 
d’euros provinents de la Llei de Capitalitat.    
 
Per part del Govern de les Illes Balears s’han fet els estudis previs i l’avantprojecte, 
presentat el març de 2023. El 12 de gener d’enguany ha aprovat la Declaració d’Interès 
autonòmic per a la construcció del nou institut, i ha manifestat que continuarà la 
tramitació per tal d’aprovar el projecte i executar-ne les obres. 
 
En 7 mesos el nou govern municipal no ha fet cap passa per fer realitat les obres 
d’urbanització de la zona del voltant del nou centre educatiu, quan l’Ajuntament de 
Palma és l’administració competent i responsable de dur-les a terme. El mes de juny 
l’equip de govern ja comptava amb el finançament i el projecte aprovat per executar-les, 
així com amb la cessió de la carretera per part del Consell de Mallorca. 
 
Davant l’immobilisme del Partit Popular a Cort, el grup municipal MÉS per Palma 
presenta la següent 
 
PROPOSTA D’ACORD 
 
1. El Plenari de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a realitzar els tràmits 
necessaris per tal que les obres d’urbanització del solar pel futur IES Son Ferriol es 
realitzin dins l’any 2024. 
 
2. El Plenari de l’Ajuntament de Palma insta al Govern de les Illes Balears (IBISEC) a 
redactar durant el 2024,amb la participació de la comunitat educativa, el projecte de 
l’IES Son Ferriol, per tal de construir un centre adequat a les necessitats actuals.  
 
3. El Plenari de l’Ajuntament de Palma insta al Govern de les Illes Balears a definir la 
font de finançament per la construcció de l’IES Son Ferriol pel 2025.  
 
Aprovat els punt 1 i 3 per unanimitat; el punt 2 per 22 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) i 6 abstencions (VOX PALMA). 
 
29. Grup Mixt relativa al Dia internacional de les Dones 
 
Se'n fa votació separada a la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
Punt 1, 3, 4, 5, 6, 9, 12, 14, 17, 19, 23 i 24  : s'ha dictaminat favorablement sobre 
aquests punts per 7 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 vots 
en contra (VOX PALMA). 
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Punt 2, 7, 8, 11, 15, 18, 22, 25, 26, 28 i 29 : s'ha dictaminat desfavorablement sobre 
aquests punts per 5 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt). 
Punt 10 i 20: s'ha dictaminat favorablement sobre aquests punts per 6 vots a favor (VOX 
PALMA, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 3 vots en contra (PP). 
Punt 13:  s'ha dictaminat favorablement sobre aquests punts per 7 vots a favor (PP, 
PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 abstencions (VOX PALMA). 
Punt 16 i 21:  s'ha dictaminat desfavorablement sobre aquests punts per 5 vots en contra 
(PP i VOX PALMA), 2 vots a favor (MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 abstencions 
(PSIB-PSOE). 
Punt 27: s'ha dictaminat favorablement sobre aquest punt per unanimitat. 
 
En els últims anys, el feminisme s'ha demostrat la força social més radical i amb major 
capacitat de transformació del panorama nacional i internacional. Amb Podemos al 
capdavant del Ministeri d'Igualtat, els avanços en drets per a les dones han estat evidents 
i reconeguts a tot el món, ocupant Espanya avui el quart lloc de l'Índex de l'Institut 
Europeu d'Igualtat de Gènere (EIGE) gràcies a conquestes com la reforma de la Llei 
d'avortament, l'aprovació de l'anomenada Llei del Només Sí és Sí i de laLleiTrans i de 
drets LGTBI o la quadruplicació del pressupost destinat a aquestes polítiques. En 
definitiva: el feminisme ha dominat l'agenda política, per primera vegada, també des de 
les institucions. 
 
I com ve ocorrent històricament, enfront d'aquestes victòries que han aconseguit frenar 
l'avanç del feixisme i dels moviments més reaccionaris en oferir una alternativa de 
concepció del món basada en la justícia social i de gènere, la dreta i l'extrema dreta no 
poden sinó declarar-se, sobretot, antifeministes. 
Així, és preocupant veure com fins i tot un acord de mínims com ho va ser el Pacte 
d'Estat contra la Violència de Gènere de l'any 2017 es trenca perquè les polítiques 
contra les violències masclistes i a favor de la igualtat s'han convertit en la diana dels 
atacs del conservadorisme polític, mediàtic i judicial a pesar que aquest continua sent un 
problema estructural de primer ordre. Així ho demostren les dades del Govern central: 
la violència masclista afecta a una de cada dues dones a Espanya i gairebé una tercera 
part de les majors de setze anys al país ha sofert violència física per part dels homes. En 
total, en els últims 20anys, el masclisme ha assassinat a 1.243 dones, sent que l'any 
2023 ha trencat la línia descendent de casos iniciada en2019. Les violències masclistes, 
a més, es manifesten de moltes formes més enllà dels feminicidis, que ocupen la punta 
de l'iceberg: la violència sexual, la violència vicària, la violència econòmica i laboral, la 
violència obstètrica, la transfòbia, la lesbofòbia, la bifòbia, la violència racista i 
xenòfoba, el capacitisme i la grassofòbia, la violència digital; si s'exerceixen contra les 
dones pel fet de ser-ho, són violències masclistes. És preocupant que, davant aquesta 
realitat, des dels escons es faci apologia de la desigualtat: negar el masclisme és una 
irresponsabilitat democràtica. 
 
En aquest sentit, són especialment paradigmàtiques les resistències que van seguir a 
l'entrada en vigor de la llei de garantia integral de la llibertat sexual que va posar el 
consentiment en el centre del Codi Penal, com exigeix el mandat del Conveni d'Istanbul. 
En 2022, el Ministeri de l'Interior va registrar més de 19.000 delictes sexuals dels quals 
prop de 15.000 corresponen a agressions sexuals i 4.270 d'elles a violacions. Segons 
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l'Institut de les Dones, gairebé set de cada deu joves d'entre 18 i 25 anys ha rebut 
comentaris sexistes en espais públics, gairebé la meitat ha rebut imatges o comentaris 
sexuals a través de xarxes socials i més d'un 36% ha sofert tocaments no consentits. A 
més, el 61% de les dones joves a Espanya ha tingut por que algú exercís algun tipus de 
violència sexual sobre elles en espais públics i gairebé el 42% ha sentit temor en llocs 
d'oci nocturn. Sense oblidar-nos de les víctimes de tràfic amb finalitats d'explotació 
sexual que, segons l’ONU, més del 90% d'elles són dones. I malgrat aquestes 
dades,moltes veus, també des d'espais suposadament progressistes, continuen defensant 
que si no hi ha violència física, no hi ha violència sexual, de la mateixa manera que la 
primera llei europea contra la violència masclista no inclou una definició de violació 
basada en el consentiment. No obstant això, la mediatització d'un cas com el de Jenni 
Hermoso és prova que existeix un consens social a l'hora de cridar alt i clar que es va 
acabar i que, qualsevol acte sexual no consentit és agressió. 
 
Així les coses i després de les últimes eleccions municipals, avui els ajuntaments tenen 
un important paper a l'hora de frenar als reaccionaris que tracten de contrarestar les 
normes estatals amb mesures antifeministes propostes per PP i Vox com la creació 
d'oficines per a dissuadir a les dones d'avortar a Alacant o la retallada del 30% dels 
funcionaris i funcionàries de la Fiscalia especialitzada en violència de gènere a 
València. Com Mile i a l'Argentina, els masclistes saben que la llibertat de les dones 
depèn del fet que puguem decidir sobre els nostres cossos. 
 
Una societat lliure de violències masclistes serà, a més, una societat lliure de 
LGTBIfòbia. Ambla irrupció de la ultradreta en les institucions i, en conseqüència, la 
normalització dels discursos d'odi que l'avalen, aquesta violència experimenta un 
preocupant repunt. Segons informes del Ministeri de l'Interior, en 2021, els delictes per 
orientació sexual o identitat de gènere van ser la segona causa de delictes d'odi a 
Espanya. En resum, un de cada quatre delictes d'odi a Espanya són contra persones 
LGTBIQA+, especialment, contra les persones trans i intersex. I amb aquest teló de 
fons, hi ha governs com el de Isabel Díaz Ayuso fent passos enrere i protagonitzant el 
primer retrocés en drets en la història de la democràcia d'aquest país amb la derogació 
parcial de les seves lleis autonòmiques trans i LGTBI. 
 
Finalment, és imprescindible reclamar les cures com un dret de la ciutadania i una 
responsabilitat de les administracions. I és que, en el sistema en el qual vivim i amb lese 
estructures que el sostenen, inclosa la guerra, la vida segueix sense estar en el centre, ni 
la nostra i ni la del planeta. 
 
Per tot això, es proposa al Ple de l’Ajuntament de Palma l'adopció dels següents  
 
ACORDS: 
 
1. L’Ajuntament de Palma es compromet a realitzar durant el mes de març, amb motiu 
del Dia Internacional de les Dones, una programació àmplia i diversa d’activitats de 
sensibilització, amb especial atenció a la presència i visibilització de col·lectius de 
dones vulnerables, i actes de mostra de compromís amb la igualtat de gènere i que, així 
mateix, doni suport a les accions que desenvolupin les associacions feministes locals. 
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2. L’Ajuntament de Palma es compromet, en el marc de la seva programació per al Dia 
Internacional de les Dones a continuar penjant una pancarta reivindicativa a la 
balconada de Cort i a mantenir el tradicional acte reivindicatiu el dia 8 de març 
convidant a la balconada a totes les forces polítiques d'aquest Ajuntament i als 
col·lectius feministes de la ciutat, especialment a aquells que defensen els drets de 
dones vulnerables. 
 
3. L’Ajuntament de Palma es compromet a avaluar el desenvolupament en Palma del 
Pacte d'Estat contra la Violència de Gènere després de l'acord de prorrogació i millora 
del seu finançament aconseguit durant la Conferència Sectorial celebrada el 22 de juliol 
de 2022 a Tenerife i l'ús dels fons de l'exercici 2023, així com el seguiment de 
l'Estratègia Estatal per a combatre les Violències Masclistes 2022-2025 dissenyada per 
la Delegació del Govern contra la Violència de Gènere i aprovada pel Govern el 22 de 
novembre de 2022. 
 
4. L’Ajuntament de Palma es compromet a avaluar la situació de les dones en contextos 
de violència de gènere en Palma i a reforçar les actuacions per a la seva protecció amb 
la posada en marxa de polítiques com a plans de formació i sensibilització contra les 
violències masclistes d'obligat compliment al personal sanitari, jurídic o a les forces i 
cossos de seguretat de l'Estat. 
 
5. L’Ajuntament de Palma es compromet a avaluar el desenvolupament en les entitats 
locals i autonòmiques del Catàleg de Mesures Urgents del Pla de Millora i 
Modernització contra la Violència de Gènere aprovat el 27 de juliol de 2021 per a 
garantir que s'està avançant en l'erradicació de les violències estructurals contra les 
dones implicant a tota la societat, sumant-se a la iniciativa de l'anterior Ministeri 
d'Igualtat dels Punt Violeta, donant difusió i exposició als materials de la campanya en 
xarxes socials i en els espais d'informació municipal i atenció ciutadana, donant suport a 
la posada en marxa d'una campanya de difusió entre el comerç de la localitat i 
comprometent-se a habilitar aquesta eina d'informació en tots els esdeveniments 
municipals. 
 
6. L’Ajuntament de Palma es compromet a recuperar la campanya "No i Punt" de 
formació, sensibilització, conscienciació i prevenció de les violències masclistes 
 
7.L’Ajuntament de Palma ampliarà els protocols contra les violències sexuals en els 
establiments d'oci nocturn i més punts violeta en els principals esdeveniments 
organitzats per l'Ajuntament que conscienciïn sobre la cultura del consentiment a través 
de la campanya No i Punt, Només Sí és Sí.  
 
8. L'Ajuntament de Palma es compromet a fer de la igualtat entre homes i dones una 
prioritat de la seva acció institucional, a reforçar les seves polítiques d'Igualtat i a 
reconèixer el paper imprescindible del feminisme reanomenant la Regidoria de Gent 
Gran, Interculturalitat i Igualtat d'Oportunitats com Regidoria de Feminismes i 
LGBTI+, Gent Gran, Interculturalitat i Igualtat d'Oportunitats. 
 
9. L’Ajuntament de Palma es compromet a avaluar l'ús de la subvenció a la Federació 
Espanyola de Municipis i Províncies (FEMP) per a la modernització i ampliació dels 
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dispositius d'atenció i protecció a les víctimes de violència masclista en el marc del Pla 
de Recuperació, Transformació i Resiliència aprovada en l'anterior Consell de Ministres 
i Ministres el 23 de novembre de 2021 per a garantir que s'està utilitzant de manera 
adequada i que s'estan complint els objectius. 
 
10. L’Ajuntament de Palma insta al Consell de Mallorca i al Govern de les Illes Balears 
a obrir a Palma el primer Centre de Crisis 24h d'assistència a víctimes de violències 
sexuals que ja hauria d'haver-se obert en desembre de 2023. 
 
11. L’Ajuntament de Palma es compromet a avaluar l'execució de la partida del pla de 
xoc per a l'economia de les ciutats i reforç de les polítiques d'igualtat i inclusió en el 
marc del Pla de Recuperació, Transformació i Resiliència aprovada en l'anterior Consell 
de Ministres i Ministres el 24 de maig de 2022 per a la creació de centres d'assistència 
integral 24 hores a víctimes de violència sexual en totes les províncies i les Ciutats amb 
Estatut d'Autonomia i que possibiliti i articuli mecanismes de coordinació en el territori 
que facilitin l'accés a aquesta atenció. 
 
12. L’Ajuntament de Palma es compromet a facilitar el treball de comptabilització de 
tots els assassinats de dones pel fet de ser-ho, és a dir, de tots els feminicidis, dins i fora 
de la parella o exparella. 
 
13. L’Ajuntament de Palma reforçarà les actuacions amb menors en context de 
violència de gènere i insta que la Conferència Sectorial d'Infància i Adolescència de 
Drets Socials, en col·laboració amb la Secretaria d'Estat d'Igualtat, desenvolupi un pla 
de modernització en violència vicària i un pla de xoc per a l'atenció precoç de casos 
d'explotació sexual en els centres d'acolliment de menors. 
 
14. L’Ajuntament de Palma avaluarà la situació dels menors en contextos de violència 
de gènere en el municipi i reforci les actuacions enfront de la violència vicària i per a la 
protecció de nens i nenes com a víctimes directes d'aquesta violència. 
 
15. L’Ajuntament de Palma avaluarà el desenvolupament del Pla Corresponsables per a 
garantir que s'està utilitzant de manera adequada i que es compleix amb els objectius i 
que insti el Govern d'Espanya a impulsar la construcció d'un sistema estatal de cures 
públic seguint el full de ruta de l'estratègia estatal dissenyada a l'octubre de 2022 pels 
anteriors ministeris d'Igualtat i de Drets Socials. 
 
16. L’Ajuntament de Palma insta al Govern d'Espanya a aprovar una llei de famílies que 
equipari a totes les famílies monoparentals femenines a famílies nombroses i els seus 
permisos de cura i conciliació als de les famílies biparentals, que ampliï els permisos de 
naixement, adopció i acolliment a 24 setmanes, els permisos retribuïts de cures per 
malaltia de cinc dies a set dies, que converteixi el permís parental de vuit setmanes en 
un permís retribuït, que creï un nou permís per a la cura de persones dependents i que 
estableixi una renda de criança universal de 200 euros per fill o filla a càrrec fins que 
compleixin 21 anys. 
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17. L’Ajuntament de Palma impulsarà polítiques de cures des d'una perspectiva de 
gènere i interseccional per a assegurar la corresponsabilitat entre homes i dones i 
afavorir la conciliació familiar i laboral 
 
18. L’Ajuntament de Palma insta al Govern d'Espanya a tenir en compte a l'hora de 
desenvolupar la futura llei de paritat el projecte de la qual va ser aprovat pel Consell de 
Ministres i Ministres el passat 5 de desembre de 2023 que per a trencar els sostres de 
cristall cal acabar abans amb els sòls enganxosos, és a dir, amb les nombroses dificultats 
que tenen moltes dones per a poder abandonar l'àmbit domèstic cap a l'espai públic i el 
mercat laboral. 
 
19. L’Ajuntament de Palma farà una anàlisi sobre les desigualtats de gènere existents i 
impulsarà plans d'igualtat que obliguin a implementar aquest principi en totes les 
polítiques municipals, així com en totes les empreses locals. Garantint, a més, que 
aquests plans compten amb suficients recursos humans i materials i realitzar informes 
d'impacte de gènere de les propostes recollides pera així fer les correccions necessàries i 
evitar augmentar els desequilibris existents. 
 
20. L’Ajuntament de Palma insta al Govern d’Espanya a desenvolupar unallei integral 
per a lluitar contra el tràfic d'éssers humans. 
 
21. L’Ajuntament de Palma insta el Govern d'Espanya a aprovar una llei antiracista i a 
modificar la Llei orgànica 2/2000, d'11 de gener, sobre Drets i Llibertats dels Estrangers 
a Espanya i la seva Integració Social, que col·loca a les dones migrants víctimes de 
tràfic i explotació sexual en una situació de gran vulnerabilitat. 
 
22. L’Ajuntament de Palma facilitarà la correcta implementació de la Llei orgànica 
1/2023, de 28 de febrer, per la qual es modifica la Llei orgànica 2/2010, de 3 de març, 
de salut sexual i reproductiva i de la interrupció voluntària de l'embaràs per a assegurar-
los com a drets fonamentals. Instar també que la interrupció voluntària de l'embaràs 
sigui accessible en tots els llocs del territori i al fet que es castigui l'assetjament a les 
portes de les clíniques abortives. Instar també que aquesta llei abordi la violència 
obstètrica enfortint les bones pràctiques sanitàries i atalli la problemàtica de les mares 
de lloguer deixant clar que aquesta és una forma d'explotació reproductiva de les dones. 
 
23. L’Ajuntament de Palma facilitarà la correcta implementació de la Llei orgànica 
10/2022, de 6 de setembre, de garantia integral de la llibertat sexual per a col·locar el 
consentiment en el centre i insti a entendre-la com una norma fonamental en matèria 
d'educació sexual. 
 
24. L’Ajuntament de Palma facilitarà el blindatge del dret a l'educació afectiu-sexual 
amb perspectiva feminista i interseccional en tots els nivells educatius mitjançant la 
promoció d'una visió de la sexualitat en termes d'igualtat i corresponsabilitat, amb 
especial atenció a la prevenció de les violències basades en el gènere i la violència 
sexual, el reconeixement de la diversitat sexual, el desenvolupament harmònic de la 
sexualitat en cada etapa del cicle vital, amb especial atenció a l'adolescència i joventut, 
la prevenció de malalties i infeccions de transmissió sexual, especialment del VIH i del 
VPH i la prevenció d'embarassos no desitjats. 
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25. L’Ajuntament de Palma incrementarà les hores d'educació afectivo-sexual i 
distribució d’anticonceptius de barrera i productes d’higiene menstrual a través del 
programa PalmaEduca en instituts. També es fomentaran tallers i formacions tant a 
l'Escola Municipal de Formació com des de Palma Activa, el Centre Flassaders i els 
Casals de Barri. 
 
26. L’Ajuntament de Palma facilitarà lacorrecta implementació de la Llei trans i LGTBI 
que protegirà el dret a ser de totes les dones i posi fi a la violència contra una part d'elles 
per la seva identitat de gènere. 
 
27. L’Ajuntament de Palma ampliarà les places disponibles com a alternativa 
residencial per a dones víctimes de violència de gènere que continuïn permetent que a 
Palma no quedi cap dona sense espai segur de protecció tant per a ella com per als seus 
fills i filles. 
 
28. L’Ajuntament de Palma incrementarà la plantilla professional en el Servei d'Atenció 
Integral a Dones Víctimes de Violència, especialment en la categoria de psicòlogues. 
 
29. L’Ajuntament de Palma s’adherirà a la iniciativa de Ciutats Segures i Espais Públics 
Segurs.  
 
Aprovat els punts 1, 3, 4, 5, 6, 9, 12, 14, 17, 19, 23 i 24 per 22 vots a favor (PP, PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 6 vots en contra (VOX PALMA); el punt 20 per 
unanimitat; el punt 10 per 17 vots a favor (PSIB-PSOE, VOX PALMA, MÉS per Palma 
i Grup Mixt) i 11 vots en contra (PP); el punt 13 per 22 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) i 6 abstencions (VOX PALMA) i el punt 27 per 
unanimitat. No aprovat els punts 2, 7, 8, 11, 15, 18, 22, 25, 26, 28 i 29 per 17 vots en 
contra (PP i VOX PALMA) i 11 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup 
Mixt) i els punts 16 i 21 per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA), 4 vots a favor 
(MÉS per Palma i Grup Mixt) i 7 abstencions (PSIB-PSOE). 
 
30. Grup MÉS per Palma relativa al Castell de Bellver 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 4 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt), 3 vots en 
contra (PP) i 2 abstencions (VOX PALMA). 
 
El Castell de Bellver, com bé sabeu, és una de les construccions més emblemàtiques de 
la nostra ciutat. És un exemple del gòtic del segle XIV que representa el regnat de 
Jaume II i una obra original  i genuïna en la seva tipologia. Està ubicat en un lloc 
privilegiat, i amb un bosc que l’acompanya i que el fa, si escau, encara més especial. 
 
El Castell fou concebut com a palau fortalesa per albergar els membres de la Reialesa i 
els governants civils. Malauradament, ha estat una presó, i no només de Jovellanos, sinó 
també de 800 presos republicans durant la Guerra Civil A hores d’ara, a més de ser un 
espai per a la cultura, inclou també el Museu d’Història de la Ciutat No oblidem, a 
més,que els darrers anys, de 2017 a 2024, ha estat des de la seva Torre de l’Homenatge 
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el receptor dels senyals de fum i de llum de l’Encesa de les Torres, Talaies i Talaiots de 
la Mediterrània pels Drets Humans. 
 
Aquest preàmbul el feim per posar en valor una obra mestra i per posar en evidència 
l’oblit de l’equip de govern, que ha deixat de fer el seguiment de les obres de 
conservació del Castell i la seva difusió entre la ciutadania. Tampoc els ha donat cap 
continuïtat.  
 
A l’anterior legislatura, amb pressupost provinent de la Llei de Capitalitat, el Consell de 
Mallorca va aportar un milió d’euros per poder dur a terme les obres de conservació 
imprescindibles per a la perdurabilitat del Castell, que varen incloure la zona del bastió 
de Ponent, obres de sanejament, de conservació i d’estudi per a la seva difusió. Les 
obres de rehabilitació es centraren en la consolidació estructural del segon recinte 
defensiu, la reposició de llenços ruïnosos del bastió de Ponent i l’estudi de la 
pavimentació i adequació del fossat interior. Les zones on es va retirar el paviment de 
lloses de marès per poder executar la intervenció estan encara descobertes per 
comprovar el bon funcionament del drenatge de l’aigua. Actualment, estan pendents 
d’un recobriment provisional, esperant el definitiu segons evolucionin les obres 
realitzades. 
 
També es varen dur a terme unes intervencions arqueològiques que, com en moltes 
altres ocasions, acompanyades de les obres de conservació i restauració, ens ajuden a 
conèixer quin ha estat el desenvolupament dels edificis en les seves diferents etapes 
constructives durant la història. 
 
Les obres de conservació segueixen sent imprescindibles i urgents. Si no tenen 
continuïtat no tendrà cap sentit tot el que s’hi ha invertit fins ara. Després de la primera 
fase ha de venir la segona. No pot quedar la tasca a mitges, és de sentit comú. 
 
En aquests moments sabem que no hi ha cap control de les obres duites a terme ni per 
part del personal del Castell, totalment insuficient, ni per part de personal extern. Per 
garantir el futur del Castell, s’ha de fer una segona fase que ha d’incloure, d’una banda 
el controli seguiment de la primera amb un control arqueològic, per saber si les obres 
fetes estan ben acabades en qüestions com el drenatge de les aigües. D’altra banda, la 
segona fase ha d’incloure també l’excavació del fossat, que ara mateix està ocupat per la 
terra retirada d’obres anteriors. Aquest fet no deixa drenar l’aigua de forma natural i, a 
més, no permet tampoc una bona lectura del disseny original del Castell. Amb aquestes 
intervencions asseguraríem l’èxit de la primera fase i donaríem continuïtat a la bona 
conservació del Castell. 
 
Un altre projecte que no es pot deixar aparcat i que s’ha de resoldre, perquè ja s’hi va 
fer molta feina la legislatura passada, és el de la cuina. La seva finalització posaria en 
valor tant la idiosincràsia del propi bé com el coneixement del que va suposar en un 
moment de la història, dels costums i de la vida quotidiana. 
 
Aquesta part del projecte comptava amb finançament, 129.000 € provinents de la Llei 
de Capitalitat, a més d’un projecte d’obra ja redactat, i el vist-i-plau tant de la Comissió 
del Centre Històric de l’Ajuntament com de la Comissió de Patrimoni del Consell de 
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Mallorca. Només s’hauria de posar en marxa la redacció dels plecs tècnics i 
administratius per a la seva execució  
 
Finalment, a l’anterior legislatura es contemplava la remodelació i ampliació del Museu 
d’Història de la Ciutat a través d’un museu en xarxa que, partint de la pròpia 
idiosincràsia de cada edifici de la xarxa, integràs també els principals edificis 
patrimonials de la ciutat i els dotàs del contingut històric que els pertocàs, per així 
poder-los incloure en un recorregut històric coherent. 
 
A més, per tal d’assegurar un finançament estable destinat a la conservació i difusió tant 
del monument com del museu, volem proposar que els ingressos que té el Castell i que 
provenen de les entrades de les visites hi puguin revertir.  
 
Les obres han de continuar! 
 
El Castell de Bellver no pot ser el gran oblidat d’aquesta legislatura. 
 
PROPOSTA D’ACORD: 
 
1. El Ple de l’Ajuntament insta a l’equip de govern a crear un equip multidisciplinari, 
dotat del pressupost necessari, per fer el seguiment de les obres realitzades al Castell de 
Bellver i que vetlli per la seva continuïtat. 
 
2. El Ple de l’Ajuntament insta a l’equip de govern adonar continuïtat al projecte de 
recuperació de la cuina del Castell de Bellver, continuant la feina feta fins ara. 
 
3. El Ple de l’Ajuntament insta a l’equip de govern a continuar amb el projecte de 
Museu d’Història de la Ciutat en xarxa.  
 
4. El Ple de l’Ajuntament insta a l’equip de govern a revertir els ingressos provinents de 
les entrades del Castell de Bellver en la seva conservació i difusió.  
 
Aprovat punts 2 i 3 per unanimitat. No aprovat els punts 1 i 4 per 11 vots en contra 
(PP), 11 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 6 abstencions, en 
segona votació amb el vot que qualitat del president. 
 
31. Grup VOX relativa al desmantellament i a l'atenció a les famílies vulnerables 
del poblat de Son Banya 
 
Se'n fa votació separada a la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
Punt 1: s'ha dictaminat desfavorablement sobre aquest punt per 5 vots en contra (PP, 
MÉS per Palma i Grup Mixt), 2 vots a favor (VOX PALMA) i 2 abstencions (PSIB-
PSOE). 
Punt 2: s'ha dictaminat favorablement sobre aquest punt per 5 vots a favor (PP i VOX 
PALMA), 2 vots en contra (MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 abstencions (PSIB-PSOE). 
 
A lo largo de la pasada legislatura y de la actual, el Grupo Municipal de Vox Palma, ha 
presentado numerosas iniciativas para que se lleve a cabo el acuerdo político alcanzado 
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de forma unánime el 12 enero del año 2018 para el "desmantelamiento del Poblado de 
Son Riera-Son Banya y al realojamiento de las familias vulnerables 2018-2023".  
 
Con relación a las viviendas el acuerdo indica que pueden ser las cedidas por el 
Ayuntamiento de Palma, las convenidas por el IBAVI, las del mercado normalizado que 
participen en el programa Palma Habitada y otras alternativas de alojamiento como 
viviendas del mercado, ofreciendo garantías a los propietarios que las alquilen así como 
viviendas del mercado de compra venta.  
 
Para llevar a cabo el proyecto de realojamiento, Recursos Humanos proporcionó un 
equipo de trabajadores, educadores, orientadores y un TAG jurídico. Dentro del 
programa de actuaciones, figuraban partidas de mantenimiento, alojamiento y 
demolición valorado en 7.235.500€.  
Esta medidas venían acompañadas del apoyo social necesario para las familias así como 
medidas de apoyo, limpieza y sostenimiento del poblado. 
 
En la pasada legislatura se llevó a cabo el realojo de varias familias de forma exitosa, 
tanto por su realojamiento como su integración social.  
 
Consideramos que a lo largo de estos 6 años  no se ha hecho el esfuerzo necesario para 
cumplir con el programa previsto.  
 
En el acuerdo programático entre el PP y Vox en el punto 45 figura: "Tomaremos las 
medidas oportunas para proporcionar las viviendas necesarias para completar el 
desmantelamiento de Son Riera (Poblado de Son Banya) acompañadas de las medidas 
sociales necesarias con la fecha objetivo: septiembre de 2025 y designaremos como 
interlocutor a la FAGIB (Federación de Asociaciones de Gitanos y Gitanas de las Islas 
Baleares).  
 
Tras un laborioso trámite administrativo se está a punto de entregar las primeras7 
viviendas. Consideramos que para poder cumplir con el compromiso político alcanzado 
en 2018 y en el pacto programático, debe continuar de forma urgente con las medidas 
para entregar otras viviendas así, como que se lleven a cabo las medidas de 
sostenimiento del Poblado parcialmente interrumpidas por no haber sacado a concurso 
público el mantenimiento de Son Banya. 
  
Por todo esto, y de conformidad con el artículo 79 del Reglamento Orgánico del Pleno 
del Ayuntamiento de Palma, el Grupo Municipal de Vox presenta la siguiente 
 
                                          PROPOSICIÓN: 
 
El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a: 
 
1. Iniciar los trámites administrativos con la mayor celeridad posible para la entrega de 
otras diez viviendas en un plazo de cinco meses.  
 
2. Sacar a concurso  público de forma urgente el mantenimiento del Poblado Son 
Banya.  
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Aprovat el punt 2 per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA), 4 vots en contra (MÉS per 
Palma i Grup Mixt) i 7 abstencions (PSIB-PSOE). No aprovat el punt 1 per 15 vots en 
contra (PP, MÉS per Palma i Grup Mixt), 6 vots a favor (VOX PALMA) i 7 abstencions 
(PSIB-PSOE). 
 
32. Grup VOX relativa al pla d'acció social a Son Gotleu (pista esportiva 
multiusos) 
 
S'ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 4 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt), 2 vots a 
favor (VOX PALMA) i 3 abstencions (PP). 
 
La barriada de Son Gotleu con más de 10.000 residentes de los cuales un 20% son 
menores de 16 años (barriada que ha quintuplicado sus habitantes en los últimos años). 
El  atlas de distribución de renta de los hogares  elaborado por el INE sitúa la renta 
media por persona más baja de toda baleares en son Gotleu, con algún punto del barrio 
en el que ni siquiera alcanza los 5.000 euros anuales (se queda en los 4.967), lo que lo 
convierte además en una de las zonas más pobres de toda España. 
 
Estos datos ponen de manifiesto la situación social y económicamente complicada de 
esta barriada.  La zona necesita de un plan de acción social inminente para paliar las 
dificultades que deben afrontar día a día los vecinos.   
 
A pesar del aumento de las necesidades sociales, el factor de cambio más importante 
tiene que ver con la convivencia de culturas y costumbres distintas. Por otra parte las 
condiciones de vida de una gran parte de la población les incita a estar largar horas en la 
calle, con la consiguiente molestia que este hecho puede ocasionar sobre el resto de 
vecinos. También nos encontramos con la falta de interacción entre los diferentes 
colectivos,  punto clave del cambio social percibido por los habitantes del barrio y  
origen del conflicto social consecuente. 
 
Son Gotleu no sólo se encuentra con un problema de deterioro importante, sino que 
además existe un conflicto latente que empieza a manifestarse entre diferentes sectores 
o colectivos de población, este hecho  dificulta el entendimiento entre la población y la 
capacidad, por tanto, de poder agruparse y movilizarse con fines comunes. 
 
El deporte puede ser un elemento generador y solucionador de conflictos, ya que es 
fundamental para la integración intercultural al tener un lenguaje universal. 
 
En diversas visitas por la zona, los vecinos han trasladado al Grupo Municipal Vox  sus 
necesidades y peticiones, entre ellas una zona de deporte al aire libre (PISTA 
DEPORTIVA MULTIUSOS).  
 
Entendemos como PISTA DEPORTIVA MULTIUSOS una zona que permite englobar 
diferentes modalidades como fútbol, balonmano, baloncesto, o simplemente añadiendo 
una red la podemos convertir en una cancha polideportiva para practicar tenis, 
voleibol… 
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Los vecinos   consideran que  el terreno situado entre las calles Regal y Francesc Julià 
sería óptimo, por una parte al estar en pleno núcleo urbano de Son Gotleu, cercano a la 
Plaça de Fra  Juan Alcina donde hay gran concentración de familias con niños y por otra 
parte al ser un punto conflictivo en la actualidad donde hay un asentamiento viviendo en 
condiciones infrahumanas rodeados de basura. 
 
Es importante que además de la instalación de esta zona deportiva haya una buena 
gestión de la misma con el objetivo de evitar su degradación como sucede con otras 
instalaciones actuales y punto de conflictos entre los diferentes usuarios. Para ello 
consideramos que representantes sociales de la zona sería una buena opción al ser 
conocedores de la realidad que se vive en el día a día entre los diversos colectivos.  
 
Por todo esto, y de conformidad con el artículo 79 del Reglamento Orgánico del Pleno 
del Ayuntamiento de Palma, el Grupo Municipal de Vox presenta la siguiente 
 
PROPOSICIÓN: 
 
El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a: 
 
1.-Iniciar los trámites administrativos con la mayor celeridad posiblepara el uso como 
PISTA DEPORTIVA MULTIUSOS. 
 
2.-Proceder a la limpieza de dicho solar a la mayor brevedad posible en cuanto se esté 
tramitando su nuevo uso. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 11 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt). 
 
33. Grup VOX relativa als parcs de la Guàrdia Civil i Krekovic 
 
Se'n fa votació separada a la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
Punt 1: s'ha dictaminat  favorablement sobre aquest punt per 5 vots a favor (PP i VOX 
PALMA) i 4 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt). 
Punt 2:  s'ha dictaminat  favorablement sobre aquest punt per 5 vots a favor (PP i VOX 
PALMA), 2 vots en contra (MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 abstencions (PSIB-PSOE). 
Punt 3 i 4:  s'ha dictaminat  favorablement sobre aquests punts per 7 vots a favor (PP, 
VOX PALMA i PSIB-PSOE) i 2 vots en contra (MÉS per Palma i Grup Mixt). 
 
En la pasada legislatura el Grupo Municipal Vox llevó a cabo numerosas iniciativas 
relacionadas con el parque de la Guardia Civil, llamado Wifi y con el parque Krekovic.  
 
Se presentó a Pleno en septiembre 2020una proposición instando al Equipo de Gobierno 
a tomar las siguientes medidas: Al cierre total y de forma inmediata del llamado parque 
Wifi y el descampado de la Calle Manuel Azaña con un vallado perimetral de altura y 
con suficiente consistencia, tal como se aprobó en Pleno del año 2017, manteniendo el  
mismo horario de apertura y cierre que el parque KreKovic.  
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Proponer a través de la junta local de seguridad la vigilancia de los grupos de personas y 
menores que se han apoderado de la zona y que provocan graves problemas de 
seguridad ciudadana.  
 
En el Pleno de abril 2021 se instó al Equipo de Gobierno a tomar las siguientes 
medidas: Llevar a cabo de forma inmediata el cierre del llamado parque Wifi mediante 
un vallado perimetral. Arreglar los tramos rotos del vallado que ya existe en las zonas 
colindantes. Aumentar la presencia policial en esta zona para que se cumpla la 
normativa municipal. Dar una respuesta del cumplimiento de los puntos que fueron 
aprobados en el pleno del 24 de septiembre de 2020. 
 
Gracias a la iniciativa e insistencia del Señor Don José Manuel Alcantud representando 
a 387 vecinos con el apoyo del Grupo Municipal Vox, se consiguió que el Equipo de 
Gobierno llevase a cabo el vallado del Parque de la Guardia civil, también conocido por 
el parque wifi. El Sr Alcantud presentó  en su momento una denuncia por inseguridad 
de la zona debido a peleas entre jóvenes, ruidos por la noche, consumo de drogas y 
alcohol, señalando la alarmante falta de seguridad. 
  
Gracias a estas reivindicaciones en octubre del año 2021 se iniciaron las obras para el 
vallado del parque y en julio del año 2022 se inauguró el parque incorporando vallado 
perimetral así otras medidas para conservar la integridad de las zonas, incrementando 
zonas recreativas y deportivas, reforzando las plantaciones de arbolado. Dicha 
remodelación costó 900.000€.  Quedó pendiente la remodelación del parque Krekovic 
que tras años de abandono se encuentra en un lamentable estado.  
 
De nuevo recibimos quejas de los vecinos que denuncian que no hay una presencia 
policial disuasoria y que deben ponerse denuncias por consumo de drogas y alcohol 
frente a menores, y que los grupos de jóvenes no acampen en las casitas del parque 
infantil, imposibilitando a los niños que entren a jugar. De nuevo el Sr. Alcantud 
lamenta que, después del esfuerzo que costó conseguir vallar  todo el recinto, los 
gamberros han abierto agujeros en varias partes del vallado para colarse de noche 
cuando el parque cierra. El horario de cierre del parque no se cumple. A pesar del 
cambio de gobierno los vecinos indican que siguen existiendo graves problemas en la 
barriada. Los vecinos piden al ayuntamiento dignificar estas dos zonas verdes y tomar 
medidas para combatir la inseguridad. A esto hay que añadir la problemática en el 
parking subterráneo en el que campan a sus anchas los delincuentes y drogadictos. Ha 
habido un apuñalado hace unos días, también denuncian carreras de vehículos en la 
avenida de México y piden poner algún semáforo con cámara.  Se quejan los vecinos 
que la presencia policial es mínima y dicen que seguimos igual con las llamadas, no 
vienen o cuando acuden ha pasado demasiado tiempo. Piden también el desalojo de 
ocupas ilegales del bar del parque Krekovic a los que acusan de causar inseguridad en la 
zona.  
 
Por todo esto, y de conformidad con el artículo 79 del Reglamento Orgánico del Pleno 
del Ayuntamiento de Palma, el Grupo Municipal de Vox presenta la siguiente 
   
PROPOSICIÓN: 
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El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a: 
 
1.- Estudiar la posibilidad de poner un servicio de seguridad dedicado a los parques 
públicos, con medios propios o mediante contratación de empresas de seguridad.  
 
2. -Tomar todas las medidas necesarias para mejorar la seguridad en estos parques para 
evitar estos comportamientos incívicos y a veces delictivos.  
 
3.- Que se estudie la ejecución de una remodelación integral del parque Krekovic. 
 
4.- Que se atiendan las citadas reclamaciones vecinales y se  haga el adecuado 
mantenimiento de los parques de la Guardia Civil y Krekovic. 
 
Aprovat el punt 1 per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 11 vots en contra (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt); el punt 2 per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA), 
4 vots en contra (MÉS per Palma i Grup Mixt) i 7 abstencions (PSIB-PSOE) i el punts 3 
i 4 per 24 vots a favor (PP, PSIB-PSOE i VOX PALMA) i 4 vots en contra (MÉS per 
Palma i Grup Mixt). 
 
34. Grup VOX relativa a que es dugui a terme una campanya de conscienciació 
sobre la responsabilitat del client en la perpetuació de la pràctica de l'explotació 
sexual 
 
S'ha dictaminat  favorablement sobre aquesta proposició per 5 vots a favor (PP i VOX 
PALMA), 2 vots en contra (MÉS per Palma i GrupMixt) i 2 abstencions (PSIB-PSOE). 
 
El 29 de septiembre del año pasado se llevó a cabo una redada policial en la que se 
liberó a tres mujeres que eran forzadas a ejercer la prostitución en un edificio del barrio 
de Es Fortí. Sus cuatro proxenetas fueron detenidos unos en Palma y otros en Madrid. 
 
Las mujeres, procedentes de países sudamericanos, habían llegado a Mallorca 
engañadas con falsas ofertas de trabajo en el sector inmobiliario y una vez en España, se 
les sustrajo sus documentos de identidad y se les obligó a pagar sus deudas en concepto 
de billetes de avión y alojamiento, ejerciendo la prostitución. 
 
El 13 de noviembre, también de 2023, se llevó a cabo una operación policial contra la 
explotación sexual de mujeres, en burdeles chinos en El Molinar, Pere Garau y la Plaza 
de las Columnas. En todos ellos se explotaba sexualmente a mujeres de esta 
nacionalidad, captadas en su país de origen por medio de engaños. 
 
El 30 de enero de este año, la Policía Nacional liberó a 24 mujeres víctimas de trata que 
eran explotadas sexualmente en pisos de citas en las localidades de Inca, Alcudia y 
Muro. 
 
Las mujeres, en su mayoría de origen latinoamericano, eran obligadas a ejercer la 
prostitución 24 horas al día, 6 días a la semana, y vivían hacinadas en condiciones de 
insalubridad. 
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Las víctimas eran captadas a través de anuncios publicados en internet con los que 
atraían a mujeres en situación de necesidad o de gran vulnerabilidad que residían en 
España o en sus países de origen. 
Estas noticias se refieren sólo a los últimos cinco meses y sólo a Mallorca. Por otro 
lado, hacen referencia únicamente a casos en los que las mujeres han podido ser 
liberadas. Sin embargo, a pesar de los esfuerzos de la Policía Nacional y de su Unidad 
Contra Redes de Inmigración y Falsedad (UCRIF), estas historias de éxito no son las 
más frecuentes. 
 
España continúa siendo un país de tránsito y destino de la trata de seres humanos 
debido, en parte, a su situación geográfica de cercanía con África y a los lazos culturales 
con Latinoamérica, lo que la hace un destino atractivo para las redes de trata y 
explotación de seres humanos. 
 
Aunque la trata en España ha evolucionado de manera significativa en los últimos años, 
gracias a una notable mejora en la detención temprana, prevención y persecución del 
delito así como la protección y asistencia a sus víctimas, y la cooperación y 
coordinación interinstitucional a nivel nacional e internacional, las estadísticas 
correspondientes a 2022 muestran claramente un regreso a la situación prepandemia, 
con un incremento de la mayoría de indicadores generales respecto al año 2021. 
 
Así, en 2022 se identificaron a564 víctimas (129 por trata y 435 por explotación), 14 de 
ellas menores de edad, siendo las mujeres el colectivo más golpeado por esta actividad 
delictiva, con el 95% del total de las víctimas, frente a un 5% de hombres. Destaca que 
casi tres de cada cuatro víctimas de trata o explotación sexual tienen origen 
latinoamericano. 
 
En cualquier caso, según Amnistía Internacional, al no existir datos desagregados, 
unificados y sistematizados que muestren la verdadera magnitud de este problema, solo 
se sabe que1.154 de las al menos 62.700 personas que, según el Ministerio del Interior, 
estaban en situación de riesgo de trata con fines de explotación sexual entre 2015 y 
2021, han sido identificadas como víctimas, lo que supone menos de un 2%. 
 
Tal como se recoge en el último informe del Defensor del Pueblo a este respecto, "la 
carencia de datos acerca de la verdadera dimensión de la trata de personas compromete 
seriamente la adopción de las medidas de lucha frente a la misma, especialmente en lo 
referido a su dimensión trasnacional y dificulta la evaluación realista del impacto de 
cualquier plan de intervención". 
 
Por otro lado, si bien podemos diferenciar la trata de personas con fines de explotación 
sexual de la mera explotación sexual, hablamos de dos caras de una misma moneda, en 
las que la vulnerabilidad, sobre todo de las mujeres pero también de las niñas, es el 
principal factor desencadenante. En ese aspecto, los flujos migratorios y las guerras, 
propician todavía más esa vulnerabilidad. 
 
Sin embargo, lo que sustenta un negocio que ya supera en ganancias al de la droga y la 
venta de armas, es la demanda. 
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Según cifras de 2022, España es el tercer país del mundo en consumo de prostitución y 
el primero en Europa. 
 
Por otro lado, el informe INJUVE de2020 indicó que el 10’6% entre los jóvenes entre 
15 y 29 años habían consumido prostitución alguna vez en su vida. La media de inicio 
estaría en los 20 años. 
Existen las herramientas legales y policiales para atajar o paliar en lo posible la lacra de 
la esclavitud sexual incidiendo en el proxeneta y en todos aquellos que forman parte de 
la "industria" de la trata, sin embargo es obvio que la concienciación sobre el papel del 
cliente en este negocio criminal, es clave. 
 
Es necesario que la sociedad sea consciente de que sin demanda no hay trata, del mismo 
modo que sin clientes no hay explotación sexual y que banalizar o negar la existencia de 
esta realidad, sólo contribuye a perpetuarla. 
 
Por todo esto, y de conformidad con el artículo 79 del Reglamento Orgánico del Pleno 
del Ayuntamiento de Palma, el Grupo Municipal de Vox presenta la siguiente 
 
PROPOSICIÓN: 
 
El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de Gobierno a: 
 
1. - Llevar a cabo una campaña de concienciación dirigida a la población adulta así 
como a los adolescentes (a través de los centros escolares), en la que se visibilice la 
relación entre la trata, la explotación sexual y el consumo de prostitución, así como la 
responsabilidad del cliente, en la perpetuación de esta forma de esclavitud. 
 
2. - Que dicha campaña no sea puntual sino que se alargue en el tiempo. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA), 4 vots en contra (MÉS per Palma i 
Grup Mixt) i 7 abstencions (PSIB-PSOE). 
 
35. Grup PSIB-PSOE relativa a l'augment de la visibilitat i representativitat de les 
dones als carrers de Palma 
 
Se'n fa votació separada a la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
Punt 1, 2, 3: s'ha dictaminat favorablement sobre aquests punts per 7 vots a favor (PP, 
PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 vots en contra (VOX PALMA), amb una 
esmena d'addició in voce del Grup Mixt al punt 1 "i en tots els espais municipals". 
Punt 4: s'ha dictaminat favorablement sobre aquest punt per unanimitat. 
Punt 5:  s'ha dictaminat  favorablement sobre aquest punt per 7 vots a favor (PP, PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 abstencions (VOX PALMA). 
 
El mes de març està reconegut com el mes de la reivindicació per la igualtat entre dones 
i homes per la declaració del dia 8 de març com el Dia Internacional de les Dones per 
part de Nacions Unides, tot i que la lluita pe runa societat més justa i igualitària ha de 
ser contínua durant cada dia de l’any. Enguany, davant els moviments negacionistes i 
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contraris a les polítiques d’igualtat, es fa més necessari que mai reivindicar tot el mes de 
març com el mes de la igualtat real i la lluita feminista.  
 
Les dones han contribuït amb els seus esforços i amb el seu treball a la construcció 
d’una societat millor. Han estat, són i seran agents de canvi de la nostra història, i han 
participat en la transmissió de la memòria col·lectiva, tot i que paradoxalment el discurs 
històric no les hagi tingut en compte fins fa relativament poc. La visibilitat de les dones 
és essencial en una societat moderna i oberta. És curiós que al segle XXI les ciutats es 
troben quasi buides  quant a referències de dones a carrers, espais públics, símbols o 
escultures. Som conscients que allò que no es nomena no existeix i d’allò de què no es 
parla o no es recorda, s’oblida. 
 
Un clar exemple, el trobam a la plaça d’Espanya, on s’ubica la placa de la memòria de 
la primera manifestació feminista, que es va dur a terme dia 5 de febrer de l’any 1979, 
com a forma de protesta i condemna per l’assassinat d’una dona. Aquesta acció de 
reivindicació s’ha considerat com un dels primers grans actes del feminisme a Palma. 
Una lluita incansable i imprescindible, que mereix el reconeixement i la preservació de 
l’espai de memòria a la nostra ciutat. 
 
A més, l’Ajuntament de Palma ha d’adoptar mesures que contribueixin en l’equilibri de 
la desigualtat existent a la nostra ciutat pel que fa al nomenament de carrers i  d’espais 
públics amb el nom de dones. Així ho estableix la Llei 3/2007, de 22 de març,per a la 
igualtat efectiva entre dones i homes a l’article 11: "Amb la finalitat de fer efectiu el 
dret constitucional de la igualtat, els Poders Públics adoptaran mesures específiques en 
favor de les dones per a corregir situacions paleses de desigualtat de fet respecte dels 
homes". També el pla d’igualtat de l’Ajuntament de Palma 2017-2021 aprovat el mes 
d’octubre de 2017perunanimitat de tots els grups polítics al seu punt 4.6. inclou l’acció 
de "reconeixement de dones (individuals o col·lectives) a través de la presència de 
dones al nomenclàtor de Palma i altres equipaments i espais (edificis municipals, 
parcs...)". En aquest sentit, cal recordar que és imprescindible un compromís ferm de 
l’actual equip de govern i de la resta de grups polítics municipals per avançar en 
l’elaboració i aprovació d’un nou pla d’igualtat de l’Ajuntament de Palma. 
 
En els darrers anys han sorgit diferents moviments socials i posicionaments polítics a 
favor del reconeixement de les dones a moltes grans ciutats i a molts municipis de 
l’Estat. Ales nostres Illes cal destacar les accions "Mallorca té nom de dona" o 
l’exposició temàtica "Carrers de Palma amb nom de dona" que va organitzar la 
biblioteca municipal Joan Alcover. Arreu de l’Estat podem destacar les campanyes 
#MerezcoUnaCalle o Las Calles de las Mujeres. Aquest moviment també s’ha presentat 
en forma d’iniciativa política aprovant-se mocions i proposicions a diverses ciutats com 
a Madrid, Barcelona, València,  Bilbao, Màlaga, Saragossa, Cadis, Càceres, Lleida, 
Alacant, Logronyo, entre molts altres municipis.  
 
En el cas de la ciutat de Palma i en aplicació de la llei de memòria històrica, es van 
incorporar de forma majoritària noms de dones als nostres carrers. Exemples d’aquests 
nous carrers són els dedicats a Rosa Bueno, Caterina Tarongí, Magdalena Jofre, Frida 
Kahlo, Manuela de los Herreros, Pilar Juncosa, entre altres. L’any 2003dels set-cents 
carrers que hi havia a Palma, només una cinquantena tenien nom de dona. Aquestes 
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xifres han canviat, però malgrat això, actualment dels més de 800 carrers de Palma, 
només 108 fan referència a dones. La major part d’aquests es troben en zones 
perifèriques o a polígons industrials i la gran majoria d’aquests carrers fan referència a 
verges, santes o reines consorts. 
Per tant, és el moment d’actualitzar el nomenclàtor dels carrers de Palma amb nom de 
dones que hagin estat representatives o rellevants al món de la ciència, la cultura, 
l’esport, al món professional o en la lluita feminista contra la desigualtat. Tenim 
l’oportunitat d’impulsar el reconeixement públic de dones que han estat importants a la 
història de la nostra ciutat i de la nostra societat.  
 
Per tot això i d'acord amb el que s'estableix per l'article 79 del Reglament orgànic del 
Ple de l'Ajuntament de Palma, el grup municipal PSIB-PSOE presenta la següent. 
 
PROPOSICIÓ 
 
1. El ple de l’Ajuntament de Palma insta l’equip de govern a incloure de forma 
prioritària i majoritària noms que facin referència a dones en la denominació de carrers 
de nova creació i en tots els espais municipals. 
 
2. El ple de l’Ajuntament de Palma insta l’equip de govern a incloure de forma 
prioritària i majoritària noms que facin referència a dones en la denominació de carrers 
que canviïn el seu nom.  
 
3. El ple de l’Ajuntament de Palma insta l’equip de govern a preservar i mantenir els 
espais de reconeixement a la lluita feminista, com és la placa de la memòria de la 
primera manifestació, ubicada a la plaça d’Espanya   
 
4. El ple de l’Ajuntament de Palma insta l’equip de governa restablir el mapa de les 
dones de Palma, a la pàgina web de l’Ajuntament de Palma, per continuar donant 
visibilitat a les dones que formen part de la història de Ciutat.   
 
5. El ple de l’Ajuntament de Palma insta l’equip de govern a fomentar el reconeixement 
i la memòria de les dones rellevants de la ciutat amb una pàgina web pròpia sobre el 
nomenclàtor femení de Palma i promoure altres actes de reconeixement. 
 
Aprovat  els punts 1, 2 i 3 per 22 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup 
Mixt) i 6 vots en contra (VOX PALMA); el punt 4 per unanimitat i el punt 5 per 22 vots 
a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 6 abstencions (VOX PALMA). 
 
36. Grup PSIB-PSOE relativa al compromís amb el Festival Febrer Negre 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per unanimitat. 
 
El festival Febrer Negre, és una cita consolidada al calendari cultural de Palma. Agafant 
de referència festivals com el de Barcelona o Gijón, fa catorze anys, des de l'àmbit 
privat, es va impulsar aquest esdeveniment amb la intenció de dinamitzar culturalment 
el mes de febrer, un mes complicat per als llibreters i el teixit econòmic. La 
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programació d'activitats en totes les èpoques de l’any són un bon punt per reforçar el 
teixit econòmic de Palma, però sobretot per crear una programació accessible per ala 
ciutadania en tot moment. 
 
La programació del Febrer Negre, es basa en presentacions de llibres, rutes literàries, 
tertúlies, visites, accions divulgatives. També, des de feia sis anys, comptava amb 
activitats i projeccions de pel·lícules de cinema negre, convertint l'esdeveniment en el 
festival de novel·la i cinema negre, que ha dut fins a Palma la participació d'autors 
reconeguts internacionalment. 
 
Enguany, sembla que a causa de la manca de coordinació de l'equip de govern de Cort, 
l’esdeveniment es desenvoluparà sense el cicle de cinema negre, un dels pilars 
fonamentals del festival. Les dificultats per l’organització d’aquesta edició fan que  la 
continuïtat del festival Febrer Negre a Palma per a pròximes edicions no estigui 
garantida. 
 
A la manca de coordinació i compromís per part de l'equip de govern del PP amb el 
festival Febrer Negre, se sumen els canvis que ha sofert el calendari i la programació del 
Festival de Jazz, que es feia coincidir la mateixa setmana del mes de febrer. A 
més,s’afegeixen a la manca de previsió de suport a esdeveniments com OpenHouse. 
Totes elles, iniciatives  úniques a Palma, que contribueixen a potenciar el projecte de 
Ciutat. 
 
En els darrers mesos assistim al debat públic sobre el model cultural que es vol 
potenciar per a Palma. Malauradament, aquest debat fuig d’establir arrelament sobre els 
fonaments de la diversitat i modernitat o sobre els avantatges culturals, patrimonials i 
paisatgístics de la nostra ciutat i cerca la resposta a la comparativa amb altres ciutats. 
Palma té identitat i característiques pròpies que la fa ser única i, per tant, mereixedora 
de tenir un model cultural propi, un model d’èxit sense necessitat de ser la franquícia de 
cap altra ciutat, sense necessitat de mirar-se al mirall d’altres capitals europees, perquè 
la realitat és la inversa. Palma és mereixedora de tenir un projecte de ciutat  i un model 
cultural propi, cal prendre consciència col·lectiva d’aquesta situació per afrontar els 
debats necessaris i prendre els acords imprescindibles per fer-ho possible. 
 
Per tot això i d'acord amb el que s'estableix per l'article 79 del Reglament orgànic del 
Ple de l'Ajuntament de Palma, el grup municipal PSIB-PSOE presenta la següent. 
 
PROPOSICIÓ 
 
1- El ple de l'Ajuntament de Palma manifesta el seu compromís per tal que el festival 
Febrer Negre continuï sent una cita de referència al calendari cultural de Ciutat. 
 
2- El ple de l'Ajuntament insta l'equip de govern a assegurar la implicació i ajuda 
institucional perquè el festival Febrer Negre es pugui desenvolupar amb plenitud. 
 
3- El ple de l'Ajuntament de Palma manifesta el seu suport als organitzadors i 
col·laboradors del festival Febrer Negre, que contribueixen a generar una programació 
cultural accessible potenciant un model cultural propi per a Palma.  
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4- El ple de l'Ajuntament de Palma insta l'equip de govern a elaborar i promoure una 
programació cultural accessible per a tota la ciutadania al llarg de l'any. 
 
5- El ple de l’Ajuntament de Palma insta l’equip de govern a impulsar un model cultural 
propi que aposti per potenciar la posició de Palma internacionalment i impulsi una 
cultura accessible a tota la ciutadania per tal que sigui una eina real de transformació 
social, estenent les activitats i les infraestructures culturals a tota la ciutat, sempre creant 
el diàleg imprescindible entre les propostes culturals i els agents implicats.  
 
Aprovat per unanimitat. 
 
37. Grup PSIB-PSOE relativa a la reactivació de les polítiques d'igualtat a 
l'Ajuntament de Palma 
 
Se'n fa votació separada a la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
Punt 1, 2 i 4: s'ha dictaminat favorablement sobre aquests punts per 7 vots a favor (PP, 
PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 vots en contra (VOX PALMA). 
Punt 3: s'ha dictaminat favorablement sobre aquest punt per 4 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt), 3 vots en contra (PP) i 2 abstencions (VOX PALMA). 
 
Des de fa dècades, l'Ajuntament de Palma ha estat compromès amb la promoció de la 
igualtat de gènere i la lluita contra la discriminació, establint diverses polítiques i 
programes encaminats a aconseguir aquest objectiu fonamental.  
 
El darrer Pla d'Igualtat de gènere  es va aprovar el 2017 amb un horitzó temporal fins al 
2021, però  L'Ajuntament de Palma  ja tenia experiències prèvies iniciades el 2006 i el 
2014 amb plans d'igualtat entre homes i dones, els quals han estat fonamentals per 
identificar les àrees d'acció prioritàries i avançar en estratègies concretes per a la millora 
de la igualtat a la nostra ciutat de manera transversal i amb accions positives. 
 
Entre d’altres, l’Ajuntament ha impulsat iniciatives per fomentar la participació política 
i social de les dones, com ara programes de formació, campanyes de sensibilització i la 
creació d'espais de trobada i debat. Ha establert protocols de prevenció i lluita contra la 
Violència de Gènere per a la detecció i atenció de les víctimes,així com programes de 
sensibilització i prevenció en els àmbits educatiu i comunitari. S’han adoptat mesures de 
promoció  de la igualtat en l'àmbit laboral per garantir la igualtat d'oportunitats en 
l'accés a l'ocupació i en les condicions laborals, com ara el foment de  la implementació 
de plans d'igualtat en les empreses subcontractades i la promoció de la presència de les 
dones en sectors tradicionalment masculinitzats. També  s’han fomentat mesures de 
conciliació de la vida laboral i familiar amb la finalitat de facilitar la conciliació de les 
responsabilitats com la flexibilització d'horaris, el teletreball i la creació de serveis de 
suport a la infància i a la gent gran... 
 
Aquests antecedents posen de manifest el compromís continu de l'Ajuntament de Palma 
amb la promoció de la igualtat de gènere i l'eliminació de les desigualtats entre homes i 
dones en tots els àmbits de la vida municipals.  
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Aquest compromís pateix un retrocés des del moment en el qual el Partit Popular i Vox 
pacten el Govern Municipal: desapareix l’àrea d’Igualtat i s’eliminen de l’organització 
administrativa les mencions a la violència de gènere o masclista substituint-la per 
"violència intrafamiliar", negant la violència masclista. S’elimina la participació 
institucional i la participació de les entitats en el 25N, Dia Internacional per a 
l’eliminació de les violències contra les dones i s’incompleix el Pla d’igualtat de Gènere 
municipal en el cartell de les festes de Sant Sebastià 
 
El Consell de Dones es va convocar el mes d’octubre sense la participació dels grups 
polítics municipals tal com fixa el seu reglament, sense la publicació de l’acta i sense 
respondre a les preguntes sobre el contingut de la reunió fetes per l’oposició. 
 
Davant d’aquests retrocessos és urgent reprendre el compromís institucional amb la 
igualtat entre homes i dones, la visibilització de la diversitat, i és per això, que el Grup 
Municipal Socialista conscient de la necessitat de promoure i garantir la igualtat real i 
efectiva entre homes i dones en tots els àmbits de la vida pública i privada, i reconeixent 
que encara hi ha reptes pendents per aconseguir aquest objectiu i d'acord amb el que 
s'estableix per l'article 79 del Reglament orgànic del Ple de l'Ajuntament de Palma, el 
grup municipal PSIB-PSOE presenta la següent. 
 
PROPOSICIÓ 
 
1- El Ple de l'Ajuntament de Palma reafirma el seu compromís amb la promoció de la 
igualtat real i efectiva entre homes i dones en tots els àmbits de la vida pública i privada 
i insta al Govern Municipal al compromís amb la implementació de les mesures 
necessàries per eliminar les discriminacions de gènere i garantir l'accés igualitari als 
recursos i oportunitats per a tothom, independentment del seu gènere. 
 
2- El Ple de l'Ajuntament de Palma insta al Govern Municipal a comprometre-se’n amb 
la revisió i la reactivació del Pla d'Igualtat de Gènere per avaluar-ne l'eficàcia i 
l'adequació als reptes actuals que enfronta la societat. Aquesta revisió i reactivació 
inclourà la participació activa de la ciutadania,les organitzacions de dones i altres 
entitats interessades per garantir que les polítiques adoptades siguin inclusives i 
efectives. 
 
3- El Ple de l'Ajuntament de Palma insta al Govern Municipal a la reactivació del 
Consell de Dones de Palma, òrgan important de participació ciutadana dedicat 
específicament a les qüestions de gènere, amb la participació de tots els grups polítics 
municipals on s’ha de tractar amb urgència les activitats entorn la celebració del 8M, 
Dia internacional de les Dones. 
 
4- El Ple de l’Ajuntament de Palma insta al govern municipal a incloure l’Informe sobre 
impacte de gènere en el procés d’elaboració dels pressupostos municipals. 
 
Aprovat els punts 1, 2 i 4 per 22 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup 
Mixt) i 6 vots en contra (VOX PALMA) i el punt 3 no aprovat en segona votació amb el 
vot de qualitat del president per 11 vots en contra (PP) , 11 vots a favor ( PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt), i 6 abstencions (VOX PALMA). 
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39. Grup PSIB-PSOE relativa a la iniciativa "On Són Elles" promoguda per 
l'Oficina del Parlament Europeu 
 
Se'n fa votació separada a la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
Punt 1, 5, 6 i 7 : s'ha dictaminat favorablement sobre aquests punts per 7 vots a favor 
(PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 abstencions (VOX PALMA). 
Punt 2 i 4: s'ha dictaminat favorablement sobre aquests punts per unanimitat. 
Punt 3: s'ha dictaminat favorablement sobre aquest punt per 7 vots a favor ( PP,PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 vots en contra (VOX PALMA). 
Punt 8: s'ha dictaminat favorablement sobre aquest punt per 6 vots a favor (PP, PSIB-
PSOE i MÉS  per Palma) i 3 abstencions (VOX PALMA i Grup Mixt). 
 
On són elles? És una iniciativa que va néixer l'any 2018 de la mà de l'Oficina del 
Parlament Europeu a Espanya amb l'objectiu de visibilitzar la presència de dones 
expertes a l'espai públic, especialment com a ponents en debats, esdeveniments, 
conferències i col·loquis. 
Actualment, conformen aquesta iniciativa entorn de 190 entitats entre universitats, think 
tanks, comunitats autònomes, mitjans de comunicació, associacions, col·legis 
professionals, ajuntaments. Al nostre entorn, podem destacar l'adhesió de la UIB, 
l'hospital universitari de Son Espases, IB Dona, en la mateixa línia, el Parlament de les 
Illes Balears aprovà una proposició no de llei per sumar-se a aquesta iniciativa. 
Precisament el vuitè punt aprovat, insta a les institucions públiques de les Illes Balears, 
a promoure la igualtat de gènere mitjançant la participació i el lideratge de les dones, un 
motiu més per sumar-se a la iniciativa. 
El compromís és clar i es resumeix en tres objectius: 
• Visibilitzar i celebrar el paper i la contribució de les dones al progrés de la Unió 
Europea en els diferents àmbits. 
• Evitar panells d'experts completament masculins i assegurar sempre que sigui possible 
la participació de dones expertes. 
• Promoure la creació de xarxes d'expertes que en facilitin la visibilitat. 
D'aquesta manera, els signants de #OnSónElles es comprometen a dur a terme un 
recompte intern que analitzi cada any quantes dones expertes com a ponents han 
participat en els seus esdeveniments, amb el compromís d'anar millorant la xifra 
progressivament. 
Les darreres dades recollides a l'informe de març de 2023 reflecteixen una millora 
respecte al 2020, any en què la xifra de dones participants va caure de manera 
significativa. De fet, es manté la paritat en l'organització d'actes de les entitats signants. 
El 2022 les dones van representar el 49,3% (16.310) d'un total de 33.062 ponents que 
van participar en els 8.417 esdeveniments organitzats per aquestes entitats. En el cas del 
percentatge masculí de participació, aquest es va situar al 50,7%, amb un total de 16.752 
ponents homes. 
Encara queda molt de camí per recórrer per aconseguir la igualtat real, de fet les dades 
dels panells enterament masculins, continuen augmentant de 588 l'any 2020 a 1176 el 
2021 i 1.674 el 2022, fet que demostra la necessitat d'impulsar iniciatives com On són 
elles? 
A més, aquesta iniciativa entronca amb l'article 4 de la llei 11/2016, de 28 de juliol, 
d'igualtat de dones i homes de les Illes Balears com estableix que les administracions 
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autonòmica, insular i local promouran la presència de dones en una proporció 
equilibrada en els òrgans de direcció i decisió en els àmbits social, polític, econòmic, 
educatiu, de la salut, cultural, esportiu, entre d'altres. De la mateixa forma, també 
comparteix objectiu amb el projecte de llei orgànica de representació paritària i 
presència equilibrada d’homes i dones aprovada al Consell de Ministres de dia 5 de 
desembre. 
Per tot això i d'acord amb el que s'estableix per l'article 79 del Reglament orgànic del 
Ple de l'Ajuntament de Palma, el grup municipal PSIB-PSOE presenta la següent 
 
PROPOSICIÓ 
 
1- El ple de l'Ajuntament de Palma se suma a la iniciativa «On són elles» de l'Oficina 
del Parlament Europeu a Espanya i insta a l'equip de govern a fer efectiva l'adhesió. 
 
2- El ple de l'Ajuntament de Palma insta a l'equip de govern a promoure la participació 
de les dones de la nostra ciutat -amb especial èmfasi en les generacions més joves i les 
dones amb algun tipus de discapacitat- a debats públics, conferències i actes de 
comunicació. 
 
3- El ple de l'Ajuntament de Palma insta a l'equip de govern a assegurar la participació 
de dones expertes en conferències i debats i promourà la igualtat de gènere mitjançant la 
participació i el lideratge en simposis, conferències, debats i reunions de persones 
expertes perquè les dones intervinguin com a oradores i no limitar-les a papers de 
presentació, acompanyants o similars dels esdeveniments i s'evitaran els panells 
exclusivament masculins per tal de promocionar el lideratge econòmic, social i polític 
de les dones. 
 
4- El ple de l'Ajuntament de Palma es compromet a visibilitzar i celebrar amb la societat 
el paper i la contribució de les dones al progrés de la Unió Europea en els diferents 
àmbits d'aplicació i insta a l'equip de govern a fer efectiu aquest compromís. 
 
5- El ple de l'Ajuntament de Palma insta a l'equip de govern a coordinar el recompte 
dels resultats del projecte proporcionant des de xifres de la taxa de participació 
d'expertes com a oradores o expertes en totes les seves activitats de comunicació, amb 
l'objectiu de millorar el percentatge cada any, des de la signatura d'aquesta adhesió a la 
iniciativa europea «On són, elles». 
 
6- El ple de l'Ajuntament de Palma insta a l'equip de govern a analitzar els resultats del 
projecte i es compromet a fer-los públics així com promoure en la comunicació 
institucional, web i xarxes socials una campanya per reivindicar el paper de dones 
expertes als panells i animar altres entitats a unir-se a aquesta iniciativa. 
 
7- El ple de l'Ajuntament de Palma insta a l'equip de govern a informar i implicar el 
Consell de Dones en aquesta iniciativa. 
 
8- El ple de l’Ajuntament de Palma manifesta el seu compromís amb les iniciatives i 
normatives que contribueixin a fer efectiva la igualtat real d’oportunitats, com és el 
projecte de llei de representació paritària i presència equilibrada d’homes i dones. 
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Aprovat  els punts 1, 5, 6 i 7 per 22 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i 
Grup Mixt) i 6 en contra (VOX PALMA); els punts 2 i 4 per unanimitat; el punt 3 per 
22 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 6 vots en contra (VOX 
PALMA) i el punt 8 per 21 vots a favor (PP, PSIB-PSOE i MÉS per Palma) i 7 
abstencions (VOX PALMA i Grup Mixt). 
 
40. Grups PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt relativa al 8 de març, Dia 
internacional de la Dona 
 
Se'n fa votació separada a la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
Punt 1, 2 i 6: s'ha dictaminat favorablement sobre aquests punt per 7 vots a favor (PP, 
PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 vots en contra (VOX PALMA). 
Punt 3, 4, 7 i 8: s'ha dictaminat favorablement sobre aquests punt per 7 vots a favor (PP, 
PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 abstencions (VOX PALMA). 
Punt 5: s'ha dictaminat favorablement sobre aquest punt per unanimitat. 
Punt 9 i 10: s'ha dictaminat favorablement sobre aquest punt per 4 vots a favor (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt), 3 vots en contra (PP) i 2 abstencions (VOX 
PALMA). 
 
"Invertir en les dones, accelerar el progrés" 
 
El 8 de març és el Dia Internacional de les Dones, els orígens del qual es remunten ala 
vaga de les obreres tèxtils nord-americanes de 1857, a l’incendi de la fàbrica Cotton del 
8 de març de 1908 o al de la Triangle Shirtwaist Company de Nova York, el 25 de març 
de 1911. En aquest darrer cas es tractava d’una indústria tèxtil on treballaven cinc-
centes persones, la gran majoria dones immigrants joves. En aquest darrer incident 
varen morir 142 obreres que l’any anterior havien fet una gran vaga per demanar 
millores en les seves  condicions laborals. 
 
La primera vegada que es va commemorar aquesta efemèride a Mallorca fou l’any 
1934, quan es va organitzar als barris des Molinar, Son Cos i el Rotlet, amb Aurora 
Picornell, Antònia Pasqual, Maria Pasqual i Catalina Flaquer al capdavant. 
 
En els inicis de la commemoració del 8 de Març varen destacar les reivindicacions 
laborals, però amb els anys s'han anat incorporant reivindicacions més transversals, amb 
l’objectiu d’avançar cap una necessària transformació feminista de la societat actual cap 
a una societat més igualitària i justa socialment i ambientalment. 
 
Considerant que la igualtat de gènere és un principi fonamental dels drets humans i que 
la inversió en les dones és essencial per a avançar cap a societats més justes, inclusives i 
pròsperes, 
Recollint els informes i les recomanacions de l'Organització de les Nacions Unides 
(ONU) que destaquen la necessitat urgent de promoure la igualtat de gènerecom a eina 
clau per a assolir el progrés sostenible, 
Reconeixent que, malgrat els progressos realitzats, les dones continuen enfrontant-se a 
obstacles sistemàtics en molts àmbits de la vida, com ara les dades de l’informe que 
CCOO presentava sobre la bretxa salarial de gènere: 
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o Diferència salarial xifrada en un 18,6%. 
 
o Les dones pateixen una major taxa de temporalitat –la jornada parcial explica el  70% 
de la bretxa salarial de gènere–, la majoria, involuntària. 
 
o Complements salarials discrecionals i masculinitzats. 
 
o La cura d’infants, persones dependents i discapacitades és la primera causa 
d’inactivitat de les dones. 
 
o Bretxa en la prestació per atur. 
 
Conscient que la falta d'un finançament adequat per a les polítiques d'igualtat de gènere 
és un dels principals obstacles per a aconseguir progressos significatius en aquest àmbit, 
i que és necessari destinar recursos econòmics i humans suficients per a fer front a 
aquest desafiament, 
Valorant el paper fonamental del moviment feminista i dels col·lectius de dones en la 
lluita per la igualtat de gènere i en la defensa dels drets de les dones en tot el món, 
Considerant que no només la pujada del Salari Mínim Interprofessional ha reduït la 
bretxa salarial; altres mesures també hi ha contribuït i han fomentat la conciliació, com 
ara, l’Acord per l’Ocupació, la negociació col·lectiva, l’equiparació dels permisos 
parentals... Tot i així no hem de caure en l’autocomplaença, encara persisteixen greus 
desigualtats que cal afrontar amb valentia. 
 
Reafirmant el compromís de l’Ajuntament de Palma amb la promoció de la igualtat de 
gènere i el respecte als drets de les dones, i reconeixent la importància de prendre 
mesures concretes per a garantir la seva plena participació i empoderament en tots els 
àmbits de la vida, 
 
Per tot això i d'acord amb el que s'estableix per l'article 79 del Reglament orgànic del 
Ple de l'AjuntamentdePalma,els grups municipals PSIB-PSOE, MÉS- Estimam Palma i 
Mixt- Unides Podem presenten la següent. 
 
PROPOSICIÓ 
 
- El ple de l’Ajuntament de Palma insta l’equip de govern a destinar els recursos 
necessaris per a implementar polítiques i programes efectius d'igualtat de gènere, 
incloent-hi la promoció de la igualtat d'oportunitats en l'àmbit laboral, educatiu i polític. 
 
- El ple de l’Ajuntament de Palma insta l’equip de govern a garantir la participació 
activa de les dones en els processos de presa de decisions, i a promoure la seva 
representació equitativa en els òrgans de govern i en els càrrecs de responsabilitat i en 
els processos de participació social. 
 
- El ple de l’Ajuntament de Palma insta l’equip de govern a implementar polítiques que 
reconeguin, redueixin i redistribueixen el treball  de cures que avui realitzen 
majoritàriament les dones. 
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- El ple de l’Ajuntament de Palma insta l’equip de govern a fomentar la 
corresponsabilitat, el repartiment del treball assalariat i el domèstic i de cures. 
 
- El ple de l’Ajuntament de Palma insta l’equip de govern a millorar la inversió en 
serveis públics de qualitat, com a part fonamental de l’Estat del Benestar. 
 
- El ple de l’Ajuntament de Palma insta l’equip de govern a reforçar els mecanismes de 
seguiment i avaluació de les polítiques d'igualtat de gènere, amb l'objectiu de garantir la 
seva eficàcia i impacte positiu en la vida de les dones i de la societat en general. 
 
- El ple de l’Ajuntament de Palma insta l’equip de govern a promoure la sensibilització i 
la formació en matèria de igualtat de gènere dins de l’Ajuntament de Palma i a fomentar 
una cultura organitzativa basada en el respecte i la igualtat. 
 
- El ple de l’Ajuntament de Palma insta l’equip de govern a actualitzar el diagnòstic del 
Pla d'Igualtat intern de l'Ajuntament, a identificar les situacions de desigualtat, incloent 
factors psicosocials com les desigualtats de tracte, i a revisar, en coherència amb els 
resultats, els protocols d'assetjament i la prevenció de riscslaborals. 
 
- El ple de l’Ajuntament de Palma insta l’equip de govern a impulsar accions formatives 
per identificar i combatre desigualtats de tracte entre el personal de l'Ajuntament. 
 
- El ple de l’Ajuntament de Palma insta l’equip de govern a traslladar aquest acord al 
Govern de les Illes Balears i al Govern d’Espanya. 
 
Aprovat els punts  1, 2 i 6 per 22 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup 
Mixt) i 6 vots en contra (VOX PALMA); els punts 3, 4,7, 8, 9 i 10 per 22 vots a favor 
(PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 6 abstencions (VOX PALMA) i el 
punt 5 per unanimitat. 
 
41. Grup PP relativa a la creació del Comissionat per a la Reforma de les Zones 
Turístiques Madures i Obsoletes d'Espanya 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 vots en contra (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt). 
 
La renovación y modernización del sector turístico es una de las principales prioridades 
del actual Equipo de Gobierno del Ayuntamiento de Palma.  
 
En este sentido, no son pocos los retos y desafíos que, desde una óptica económica, 
social, medioambiental o incluso cultural, enfrenta una industria de importancia 
estratégica para nuestra ciudad y toda la Comunidad Autónoma de las Illes Balears. Una 
industria que, en particular, después del punto de inflexión que supuso la pandemia de 
COVID-19, ha tenido que realizar esfuerzos muy significativos en materia de 
reinvención, adaptación, sostenibilidad e innovación.  
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Lamentablemente, el respaldo que ha recibido el sector turístico palmesano por parte de 
la administración pública durante las dos últimas legislaturas dista mucho de estar a 
altura de los esfuerzos e inversiones que se han venido acometiendo.    
 
Concretamente, desde el plano institucional se ha echado en falta el desarrollo y 
aplicación de una visión estratégica relacionada con las denominadas zonas turísticas 
maduras (y, en particular las extrapeninsulares). En el caso de nuestra ciudad, estamos 
hablando de la zona de Platja de Palma (declarada como zona madura mediante el 
Decreto-ley1/2023, de 7 de junio, de medidas urgentes de carácter turístico y de impulso 
de las zonas turísticas maduras).  
  
Los destinos turísticos maduros requieren, sin más dilación, poder actualizar las 
herramientas y medios con los que definir y llevar a cabo las operaciones de 
rehabilitación y revalorización integrales, así como establecer los instrumentos de 
ordenación y gestión necesarios para acometerlas. Esto es incluso fundamental para 
lograr un mejor aprovechamiento del que se ha tenido hasta ahora delos fondos 
europeos Next Generation que tienen por objeto el desarrollo de actuaciones de 
resiliencia, modernización y mejora de la competitividad turística en zonas maduras.  
 
Para ello, es crucial que el sector turístico cuente con el respaldo del sector público en la 
forma de una clara colaboración interinstitucional entre los distintos niveles de la 
administración pública española. 
 
Por este motivo, resulta necesario e impostergable que, desde el Gobierno de España, se 
emprendan los esfuerzos necesarios para poner en marcha y financiar el Comisionado 
para la Reforma de las Zonas Turísticas Maduras y Obsoletas de España. Palma, por su 
dilatada experiencia y reconocido prestigio como destino turístico a nivel mundial, está 
en condiciones de albergar su sede y que Platja de Palma sea el primero de sus 
proyectos piloto.  
 
El sector público, en todos sus niveles, debe estar implicado con el sector turístico 
palmesano con medios y recursos. Se trata de no dejar escapar la oportunidad de 
relanzar y adaptar el sector y, en particular, a ambos destinos turísticos maduros, a las 
nuevas circunstancias que definen el contexto actual.  
 
Por todo ello, y de conformidad con el artículo 79 del Reglamento Orgánico del 
Ayuntamiento de Palma, el Grupo Municipal del Partido Popular presenta la siguiente:  
 
Proposición: 
 
a) El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al Gobierno de España crear y financiar, 
como órgano dependiente del Ministerio de Turismo, el Comisionado para la Reforma 
de las Zonas Turísticas Maduras y Obsoletas de España.  
 
b) El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al Gobierno de España a que Palma 
albergue la futura sede del Reforma de las Zonas Turísticas Maduras y Obsoletas de 
España.  
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c) El Pleno del Ayuntamiento insta al Gobierno de España a que el primero proyecto 
piloto a cargo del Reforma de las Zonas Turísticas Maduras y Obsoletas de España sea 
el de Platja de Palma.   
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 11 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt). 
 
42. Grup PSIB-PSOE relativa al filibusterisme parlamentari al Senat per a 
bloquejar la tasca legislativa 
 
S'ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió de Comptes, 
Economia i Recursos Humans per 5 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 4 vots a favor 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt), amb l'esmena d'addició del Grup Mixt 
incorporada, el sentit d'afegir al punt 1 "tanto en el Senado como en la renovación del 
Consejo General del Poder Judicial" i al punt 3 "a la Comisión Europea". 
 
Desde la celebración de las últimas elecciones generales el Partido Popular ha venido 
manifestando que "lo pararía todo" en el Senado, llegando incluso a tramitar una 
reforma exprés del reglamento de la cámara a tal fin y que puede provocar una crisis 
institucional sin precedentes entre Congreso y Senado.  
 
El Partido Popular, a través de su mayoría en el Senado, ha venido utilizando su 
posición para bloquear de manera sistemática la tarea legislativa, impidiendo el avance 
y desarrollo de políticas públicas necesarias para el bienestar de la ciudadanía, haciendo 
uso de un filibusterismo parlamentario que no hace más que empantanar y obstruir la 
tramitación de leyes que serán finalmente aprobadas, retrasando su entrada en vigor y 
con ello obstaculizando la ampliación y mejora de los derechos de la mayoría social. 
 
Este bloqueo ha quedado evidenciado recientemente en la votación en contra del techo 
de gasto, afectando negativamente a los presupuestos autonómicos y municipales, por 
ende, a las políticas públicas que impactan directamente en la calidad de vida de los 
ciudadanos.  
 
El bloqueo del Partido Popular al techo de gasto presentado, que contaba con el aval de 
la Unión Europea y había sido dialogado previamente con las CC.AA., supone un 
ataque a la capacidad económica local y autonómica, ya que en caso de no aprobarse, 
obligaría a las CC.AA. a ajustar sus cuentas al equilibrio presupuestario perdiendo el 
margen del déficit del 0.1% y a los ayuntamientos a generar un superávit del 0.2% en 
lugar de mantenerse en equilibrio. Ajustes que supondrán recortes para la ciudadanía, 
pérdida de derechos e inversión. 
 
Filibusterismo del Partido Popular que atenta contra los principios democráticos al 
obstaculizar el normal funcionamiento de las instituciones y desvirtuar el propósito de 
representación y debate en el Senado como cámara de representación territorial. 
 
Por lo expuesto y, de acuerdo con el artículo 79 del Reglamento Orgánico del Pleno del 
Ayuntamiento de Palma, el grupo municipal PSIB-PSOE presenta la siguiente,  
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PROPOSICIÓN 
 
1. El Pleno Municipal insta a los grupos parlamentarios  a cesar en su estrategia de 
obstrucción, tanto en el Senado como en la renovación del Consejo General del Poder 
Judicial, y a que se comprometan a promover el diálogo y el consenso en la búsqueda de 
soluciones para los problemas que afectan a la ciudadanía. 
 
2. El pleno Municipal insta al Congreso y al Senado a desbloquear la tramitación del 
techo de gasto evitando que las cuentas municipales deban sufrir un recorte 
presupuestario para ajustarse al 0.2% de superávit. 
 
3. El pleno municipal acuerda remitir copia de esta moción al Senado, al Gobierno 
central y a la Comisión Europea, así como a los grupos políticos con representación en 
el Congreso de los Diputados y en el Senado. 
 
Aprovat per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 11 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt). 
 
43. Grup VOX relativa al manteniment dels parcs i jardins de Palma i el disseny 
dels mateixos 
 
S’ha dictaminat sobre la proposta a la Comissió de Vigilància de la Contractació, 
Infraestructures i D.T. per 4 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 vots en contra (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es competencia del Ayuntamiento la  protección, conservación, mejora y restauración 
de los espacios que figuran en la relación de zonas verdes y espacios ajardinados de 
conservación municipal, así como el arbolado que se alinea en nuestras calles.  
También, planificar, coordinar y supervisar las actividades municipales en materia de 
parques, jardines, zonas verdes y arbolado urbano y diseñar, fomentar y desarrollar 
proyectos relacionados con los parques y los espacios verdes públicos del 
Ayuntamiento. 
La realidad es que en gran parte del municipio de Palma, ese mantenimiento no es el 
adecuado y parterres y jardineras muestran un aspecto descuidado que contribuye -
además-  a la suciedad del entorno.  
Sin embargo, el deficiente mantenimiento de los parterres y el arbolado municipal parte 
muchas veces de un error inicial (por desconocimiento, dejadez o economía) en el 
diseño y elección de las plantas y árboles escogidos en su momento para llevar a cabo y 
desarrollar esas zonas verdes.  
Por otro lado, la elección de plantas que precisan un elevado consumo de agua para su 
supervivencia o árboles de difícil adaptación al entorno urbano y sobre todo, al clima 
mediterráneo, contribuyen a que esa falta de mantenimiento sea todavía más evidente y, 
en cualquier caso, más dificultosa.  
En el caso del consumo de agua, por otro lado, en un contexto de periodos continuos de 
ausencia de precipitaciones, parece totalmente inadecuado que esta circunstancia no se 
tenga en cuenta en el diseño de las plantaciones urbanas y que se insista, de manera 
reiterada, en la elección de plantas absolutamente inadecuadas para la ciudad de Palma 
y sus características climáticas.  
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También, en los nuevos proyectos urbanísticos, la selección de árboles que, debido a su 
fase de crecimiento, tardarán mucho en dar sombra, no parece ser la opción más 
adecuada.     
Es obvio que rediseñar de nuevo todas las zonas verdes y en especial, parterres y 
arbolado urbano para adaptarlas a las necesidades y características, urbanísticas y 
climáticas de la ciudad de Palma, puede parecer una tarea ingente. No obstante, si no se 
aborda, al menos de manera progresiva, el mantenimiento seguirá siendo deficitario, 
costoso e ineficaz.  
Por todo esto, de conformidad con el artículo 79 del Reglamento Orgánico del Pleno del 
Ayuntamiento de Palma, el Grupo Municipal de VOX presenta la siguiente 
 
PROPOSICIÓN 
 
El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de Gobierno a: 
1.- Llevar a cabo un estudio acerca de la idoneidad de las especies vegetales que 
actualmente existen en las zonas verdes, espacios ajardinados y arbolado de alineación, 
que son de su competencia.  
 
2.- Que de este estudio se derive un diseño de dichas zonas en función de la idoneidad 
de esas especies. 
 
3.- Que en su caso, y de manera progresiva, se sustituyan las inadecuadas por otras que 
se adapten mejor a las características de la ciudad y que ello facilite su mantenimiento.   
 
Queda sobre la taula. 
 
44. Grup PSIB-PSOE relativa a la implantació de mesures per millorar la 
seguretat en els espais lliures públics 
 
Se’n fa votació separada a la Comissió de Vigilància de la Contractació, Infraestructures 
i D.T.: 
Punts 1, 4 i 6: s’han dictaminat favorablement sobre aquest punt per 7 vots a favor (PP, 
PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 1 vots en contra (VOX PALMA). 
Punt 5: s’ha dictaminat favorablement sobre aquest punt per 5 vots a favor (PSIB-
PSOE, VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 3 vots en contra (PP). 
Punts 2 i 3 s'han dictaminat sobre aquest punts per 4 vots en contra (PP i VOX 
PALMA) i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt).   
 
Existe la necesidad de estudiar la ciudad mediante un enfoque integral para prevenir y 
responder ante el acoso sexual y cualquier otra forma de violencia sexual contra las 
mujeres y niñas en los espacios públicos, estas situaciones impiden el ejercicio del 
derecho y la libertad de las mujeres a una movilidad autónoma. 
Dentro de los ODS de la Agenda 2030, encontramos el Objetivo 5 sobre igualdad de 
género y el Objetivo 11 que es el lograr que las ciudades sean más inclusivas, seguras, 
resilientes y sostenibles; lograr que las ciudades sean seguras, desarrollándolas de forma 
sostenible, hace que sea necesario que la planificación de las ciudades se tenga que 
hacer pensando en que los espacios públicos se han de mejorar y transformar para 
garantizar esa seguridad. 
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Invertir en la planificación y la gestión del espacio público, en desarrollo urbano y las 
estrategias de seguridad para evitar que las infraestructuras públicas sean inseguras, para 
todos en general y para las mujeres y niñas en particular, mediante las alianzas entre el 
gobierno municipal, otras instituciones, grupos o entidades de mujeres y entidades 
comunitarias, hará que nuestra ciudad sea más amable, segura y resiliente. 
 
Las zonas verdes y los espacios públicos son una oportunidad para mejorar la salud y la 
calidad de vida de todos los habitantes de nuestra ciudad, transformar nuestros barrios y 
mejorar la conectividad entre los mismos ha de estar en la agenda de los gobiernos. Los 
espacios públicos deben estar especialmente vigilados y adecuadamente iluminados 
para garantizar un entorno seguro reduciendo así el riesgo de violencia y acoso. 
 
La implementación de espacios públicos seguros, inclusivos y libres de violencia de 
género busca promover la seguridad, la movilidad y la igualdad de género en espacios 
públicos. 
 
Por lo expuesto y, de acuerdo con el artículo 79 del Reglamento Orgánico del Pleno del 
Ayuntamiento de Palma, el grupo municipal PSIB-PSOE presenta la siguiente,  
 
PROPOSICIÓN 
 
1. El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno municipal a realizar 
un estudio detallado, mediante la evaluación de enfoques integrales de zonas de la 
ciudad donde se reportan incidentes de violencia de género y acoso callejero, con el fin 
de prevenir y responder al acoso sexual contra mujeres y niñas en los espacios públicos. 
 
2. El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que esta 
evaluación y estudio se haga mediante la participación ciudadana, involucrando a la 
comunidad, incluyendo a mujeres y organizaciones de la sociedad civil, así como el 
Consell de Dones, en el diseño y planificación rutas y espacios públicos seguros para 
garantizar que se ajusten a las necesidades reales de las usuarias. 
 
3. El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a la coordinación 
interinstitucional mediante un grupo de trabajo que involucre a las autoridades locales, 
fuerzas de seguridad, y otras partes interesadas pertinentes para coordinar la 
implementación y el mantenimiento de los espacios públicos seguros. 
 
4. El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que desarrolle 
programas de sensibilización y capacitación incluyendo a personal de seguridad, para 
fomentar una cultura de respeto hacia las mujeres y promover la prevención de la 
violencia de género en espacios públicos. 
 
5. El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a establecer medidas 
para la accesibilidad de las rutas y espacios públicos con iluminación LED continúa, 
señalización y mapas para informar sobre ubicaciones, estableciendo puntos de ayuda, 
así como garantizar la presencia policial. 
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6. El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a establecer 
mecanismos de evaluación continua para monitorear la efectividad de las rutas y 
espacios libres públicos seguros y para recopilar datos sobre incidentes de acoso y 
violencia de género, con el fin de ajustar y mejorar las medidas de seguridad 
 
Aprovat els punts 1, 4 i 6 per 22 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup 
Mixt) i 6 vots en contra (VOX PALMA) i el punt 5 per 17 vots a favor (PSIB-PSOE, 
VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 11 vots en contra (PP). No aprovat el 
punt 2 i 3 per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 11 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt). 
 
45. Grup PSIB-PSOE relativa a neteja i eliminació de pintures vandàliques a 
l'entorn de la plaça del Tub i recuperació dels murals contra la violència de gènere 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Vigilància de la 
Contractació, Infraestructures i D.T. per 7 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per 
Palma i Grup Mixt) i 1 vots en contra (VOX PALMA).  
 
La proliferación de pintadas vandálicas en edificios públicos y privados en Palma y el 
consiguiente deterioro del paisaje urbano es una constante que recorre nuestros barrios, 
golpea nuestros puntos de encuentro en plazas y parques, y cobra especial virulencia en 
el centro de la ciudad, golpeando elementos de gran valor cultural, patrimonial y 
artístico, objeto del incivismo creciente. Hoy, muchos edificios con carácter propio 
tienen sus fachadas sucias y pintarrajeadas. 
 
Uno de los casos a destacar es el emblemático conjunto patrimonial en el entorno de la 
Plaza del Tubo, uno de los puntos neurálgicos de la educación en nuestra ciudad con 
centros universitarios, institutos y una biblioteca municipal en torno a una plaza con un 
alto valor simbólico especialmente para la juventud de nuestra ciudad.  
 
El hecho de que en uno de los puntos neurálgicos de Palma se perpetúen los grafitis no 
hace más que acrecentar la desesperación de los ciudadanos que ven como un año 
después de los anuncios in situ del entonces candidato y hoy alcalde de Palma, la 
pasividad de los dirigentes municipales para acabar con esta lacra conduce a un paisaje 
urbano degradado e impropio de nuestra ciudad. 
 
Puede provocar además una falsa sensación de impunidad, una llamada a replicar estos 
comportamientos incívicos entre quienes recorren este entorno viendo cómo crecen las 
pintadas, y que algunos casos van acompañadas de mensajes violentos, especialmente 
en la vandalización de los murales vinculados a la lucha contra la violencia machista 
que recogen hoy mensajes de justificación de la violencia de género tales como "el 
control es amor". 
 
La lucha contra las pintadas vandálicas requiere de una actuación coordinada, constante 
y continua que permita combatir esos comportamientos incívicos (y en ocasiones 
delictivos) tanto desde acciones para su prevención como desde la movilización de los 
recursos necesarios para su eliminación y la persecución del incívico como se recoge en 
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el plan de actuación contra los graffitis de Palma aprobado por la junta de gobierno de 
24 de marzo de 2021. 
 
Por lo expuesto y, de acuerdo con el artículo 79 del Reglamento Orgánico del Pleno del 
Ayuntamiento de Palma, el grupo municipal PSIB-PSOE presenta la siguiente,  
 
PROPOSICIÓN 
 
1. El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al gobierno municipal a llevar a cabo los 
trámites necesarios y oportunos para la limpieza de las fachas de los edificios 
educativos y de la biblioteca municipal en el entorno de la plaza del Tubo. 
 
2. El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al gobierno municipal a recuperar y 
dignificar los murales en contra de la violencia machista velando porque se mantenga su 
mensaje original y eliminando las referencias que conduzca a la justificación de la 
violencia. 
 
Aprovat per 22 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 6 vots en 
contra (VOX PALMA) 
 
46. Grup PSIB-PSOE relativa a l'ampliació i construcció d'infraestructures 
sociosanitàries del districte Ponent 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposició a la Comissió de Vigilància de la 
Contractació, Infraestructures i D.T. per 4 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i 
Grup Mixt), 3 vots en contra (PP) i 1 abstencions (VOX PALMA).  
 
El Distrito Ponent es uno de los distritos más grandes de Palma, en concreto el segundo 
en cuanto a número de habitantes, que ascienden a más de 115.000, y en cuanto a su 
extensión, contando con barrios de gran extensión y densidad de población. 
La necesidad de ampliar las infraestructuras sociosanitarias de toda la ciudad y en 
concreto las del Distrito Ponent, es palmaria, ya que dichas infraestructuras son 
fundamentales para el bienestar y la atención de la población de la zona. 
 
Actualmente contamos con infraestructuras sanitarias totalmente desbordadas, ya que 
cada uno de los centros de Salud del Distrito cuenta con un número de usuarios que 
oscilan entre los 18.000 y los 30.000, además de contar únicamente con un centro de 
salud que atiende urgencias en horario nocturno como es el de Son Pizà, este es el único 
centro para el total de la población del Distrito. 
 
La calidad y la esperanza de vida de nuestros ciudadanos va en aumento lo que hace que 
la población de los barrios cada vez sea más longeva por lo que las infraestructuras 
como los centros de día se hacen cada vez más necesarias en nuestra ciudad. 
 
Asimismo, las actividades de ocio y de dinamización contribuyen también al bienestar y 
aumento de la calidad de vida de todos los ciudadanos de los barrios, desde los más 
pequeños a los más grandes, dinamizando los espacios públicos y dando alternativas 
accesibles y asequibles de ocio, deporte y relaciones sociales. 
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Por lo expuesto y, de acuerdo con el artículo 79 del Reglamento Orgánico delPleno del 
Ayuntamiento de Palma, el grupo municipal PSIB-PSOE presenta la siguiente,  
 
PROPOSICIÓN 
 
1. El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que exija de 
manera urgente al gobierno autonómico que amplíe los Centros de Salud de La Vileta y 
Son Pizá, tal como quedó programado por el anterior equipo de gobierno progresista, 
para dar cobertura a las necesidades sanitarias de la zona. 
 
2. El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a ampliar la red de 
Centros de Día, de la ciudad, poniendo en marcha el Centro de Día de Son Xigala, y 
estudiar la ubicación junto a los vecinos del distrito, para construir un Centro de Día en 
el barrio de Son Rapinya y en el barrio de Son Cotoner 
 
3. El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que se mejoren y 
aumenten las infraestructuras destinadas a Casals de Barri del Distrito Ponent, 
proyectando entre otras la ampliación del Casal de Barri de Son Cotoner, que por su 
número de usuarios se hace necesario que cuente con más espacios 
 
No aprovat per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA) i  11 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt). 
 
47. Grup PSIB-PSOE relativa a la remodelació del parc Kristian Krekovic 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Vigilància de la 
Contractació, Infraestructures i D.T. per unanimitat. 
 
El Parc de Kristian Krekovic és un parc de gran importància per a la nostra ciutat, i ha 
estat durant molt de temps un punt de trobada vital per als residents locals, un lloc on 
els palmesans es reuneixen, gaudeixen de la naturalesa i comparteixen bons moments, 
per això, és essencial reconèixer la rellevància d'aquest parc com un dels pulmons verds 
de la nostra ciutat, contribuint al benestar dels ciutadans i a la qualitat de vida urbana. 
Situat en el barri de Nou Llevant va ser inaugurat en 1990 i posseeix una àrea de més de 
quaranta mil metres quadrats i quatre accessos estratègics que connecten amb els carrers 
Manuel Azaña, Caracas, Ciutat de Querétaro i Avinguda de Mèxic. Deu el seu nom al 
pintor croat Kristian Krekovic, il·lustre veí del barri fins a 1985, any de la seva 
defunció. 
Entre els elements a destacar del parc, està la impressionant massa arbòria que 
caracteritza al parc, per això és fonamental implementar mesures que assegurin la 
conservació i expansió d'aquest pulmó verd, garantint així la biodiversitat i l'equilibri 
ambiental en el cor de la nostra ciutat; La font ornamental, la pèrgola d'uns 20 metres, 
els quatre obeliscos, zona esportiva i la zona de jocs infantils són elements que 
enriqueixen l'experiència dels qui visiten el parc. La importància del bar com a punt de 
trobada de veïns i vianants no pot subestimar-se, per tant, es proposa una remodelació 
que ho transformi en un espai renovat i acollidor que fomenti la convivència i la 
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interacció social. Tots aquests elements culturals i recreatius han de ser preservats com a 
part integral de la identitat del parc. 
El Parc de Kristian Krekovic ha exercit un paper fonamental com un dels espais més 
emblemàtics de la nostra ciutat; no obstant això, al llarg dels anys, aquest tresor urbà ha 
sofert una deterioració que requereix una intervenció integral per a retornar-li la seva 
esplendor i preservar la seva importància no sols per a Nou Llevant, sinó per a tota la 
ciutat. 
Aquesta moció busca revitalitzar el Parc de Kristian Krekovic comú espai integral, 
renovat i vibrant que beneficiï no sols als residents de Nou Llevant, sinó a tota la 
comunitat de Palma donant així, continuïtat a la transformació i millores dels nostres 
espais públics com va ser fa gairebé dos anys, el Parc Wi-Fi. 
Per tot això i d'acord amb el que s'estableix per l'article 79 del Reglament orgànic del 
Ple de l'Ajuntament de Palma, el grup municipal PSIB-PSOE presenta la següent. 
 
PROPOSICIÓ 
 
1- El Ple Municipal insta l'equip de govern, a adoptar mesures urgents per a assegurar 
l'estabilitat i reparació del mur de tancament i les seves columnes, del parc Kristian 
Krekovic. 
 
2- El Ple Municipal insta l'equip de govern, a iniciar els estudis, redacció i execució d'un 
projecte de remodelació integral del parc Kristian Krekovic, en la present legislatura, 
que abordi els següents aspectes: 
 
-Conservació i ampliació de la massa arbòria: 
* Desenvolupar un pla de conservació i ampliació de la massa arbòria, prioritzant 
espècies autòctones, endèmiques i sostenibles, amb  l'objectiu de mantenir i millorar la 
salut de l'ecosistema. 
-Recuperació de la font ornamental: 
* Iniciar un procés de restauració de la font ornamental del Parc, preservant el seu valor 
històric i estètic com a element central del parc. 
-Actualització del Parc infantil i zona d'equipaments biosaludables: 
* Modernitzar i millorar les instal·lacions del parc infantil i la zona de màquines 
d'exercicis, assegurant que compleixin amb els estàndards de seguretat actuals i oferint 
opcions de joc inclusiu per a nins de totes les edats i habilitats. 
-Remodelació integral del bar: 
* Dur a terme una remodelació integral del bar, convertint-lo en un espai modern i 
acollidor que es converteixi en un punt de trobada vibrant per a la comunitat. 
-Accessibilitat universal: 
* Garantir l'accessibilitat universal en totes les àrees del parc, incloent-hi la instal·lació 
de rampes i camins adaptats per a persones amb mobilitat reduïda. 
-Consulta ciutadana àmplia: 
* Realitzar una consulta ciutadana àmplia per a recollir les opinions dels residents, 
associació de veïns i usuaris del parc, assegurant una intervenció que reflecteixi les 
necessitats i desitjos de la barriada. 
 
Aprovat per unanimitat. 
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S’absenten de la sessió el Sr. Batle (PP), el Sr. Bonet (PP) i la Sra. Celeste (PP) 
assumint la presidència la Sra. Roca (17.49 h) 
 
48. Grup PSIB-PSOE relativa a la convocatòria periòdica de la Mesa de l'Arbre i 
la informació de la gestió i execució del Pla de l'Arbrat de Palma 
 
Se’n fa votació separada a la Comissió de Vigilància de la Contractació, Infraestructures 
i D.T.: 
Punts 4, 5 i 6: : s’ha dictaminat favorablement sobre aquest punts per unanimitat. 
Punt 1, 2, 3 i 7: s’ha dictaminat sobre aquest punt per 4 vots en contra (PP i VOX 
Palma) i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Siendo conscientes de la emergencia climática y de sus consecuencias, las actuaciones 
del gobierno municipal en relación a las inversiones en infraestructuras verdes, el 
tratamiento del agua, energías renovables, la movilidad, etc., deberían no desviarse de la 
necesidad de paliar los efectos de las crisis climáticas. 
 
En la anterior legislatura el compromiso en esta cuestión era uno de los principales 
objetivos del gobierno municipal progresista instaurando como seña de identidad Palma 
Verde para conseguir rebajar la presión térmica de la ciudad, especialmente en los 
meses de más calor, intentando dotar a la ciudad de espacios de más calidad, con 
sombras y que pudiesen servir de refugio frente a las elevadas temperaturas. 
 
Este compromiso es impensable sin el acompañamiento de la sociedad civil y las 
entidades que forman parte y trabajan en nuestra ciudad. Escuchar a los vecinos  y  las 
entidades ha de ser una tarea diaria para consensuar las inversiones y las intervenciones 
en relación a las decisiones que el gobierno municipal ha de tomaren relación al 
arbolado y la renaturalización de los espacios públicos. 
 
Por lo expuesto y, de acuerdo con el artículo 79 del Reglamento Orgánico del Pleno del 
Ayuntamiento de Palma, el grupo municipal PSIB-PSOE presenta la siguiente,  
 
PROPOSICIÓN 
 
1. El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que convoque de 
manera periódica, según calendario establecido en el Decreto de constitución de la 
mesa, la Mesa del Árbol, con la antelación suficiente y aportando toda la 
documentación a tratar en el orden del día. 
 
2. El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a continuar con las 
inversiones en infraestructuras verdes iniciadas en la anterior legislatura, por el gobierno 
progresista, ampliando de manera sostenible las alineaciones arbóreas y las zonas verdes 
de nuestra ciudad. 
 
3. El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que trabajen para 
impulsar la regla 3-30-300, para que cada persona pueda ver al menos 3 árboles desde 
su casa, que tenga un 30% de cobertura vegetal en su barrio y que pueda estar a 300 
metros de un espacio libre público. 
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4. El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que, a través de la 
Mesa del Árbol, se informe de manera periódica de las gestiones y actuaciones sobre el 
arbolado de nuestra ciudad, ya sean podas, talas, plantaciones, informando a los distritos 
y a las entidades vecinales de dichas actuaciones. 
 
5. El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que se continúe 
con las plantaciones populares en los diferentes barrios de Palma. 
 
6. El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que todas estas 
medidas se lleven a cabo con la participación de la sociedad civil y entidades 
ciudadanas. 
 
7. El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que presente el 
proyecto Objetivo10.000, llevado a cabo en la anterior legislatura, a la 2ª edición de 
Premio Árbol 2024 cuya finalidad es visibilizar buenas prácticas de diseño y gestión en 
renaturalización de entornos urbanos. 
 
Aprovat els punts 4, 5 i 6 per unanimitat. No aprovat els punts 1, 2, 3 i 7 per 14  vots en 
contra (PP i VOX PALMA) i 11 vot a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup 
Mixt). 
 
49. Sobre la taula. Grup VOX relativa a la normativa i revisió de guals 
 
Es fa votació separada a la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient: 
Els punts 1 i 2, s’ha dictaminat favorablement sobre aquests punts per 5 vots a favor (PP 
i VOX PALMA), 2 abstencions (PSIB-PSOE) i 1 vot en contra (MÉS per Palma) 
El punt 3, s’ha dictaminat desfavorablement sobre aquest punt per 6 vots en contra (PP, 
PSIB-PSOE i MÉS per Palma) i 2 vots a favor (VOX PALMA) 
 
Junto con el acceso a la vivienda, para muchos palmesanos encontrar un aparcamiento 
se ha convertido en un problema cotidiano cada vez más imperioso. Nuestros barrios 
padecen un creciente déficit de parkings y eso nos lleva a la desesperación a la hora de 
buscar aparcamiento en cualquier zona de Palma.  
El Departamento de Movilidad gestiona las licencias tanto de vados vinculados a una 
única vivienda (MG02) como los vinculados a una licencia de actividad  (MG03). 
 
En el caso del vado de actividad o negocio el horario es de 8.00h a 20.30h los días 
laborables, lo que permite a la gente poder aparcar sus coches de lunes a viernes de 
20.30h de la tarde a 8.00h de la mañana y los fines de semana a partir de las 14.00 
horas. Es conveniente y necesario hacer una revisión de las licencias ya que algunos de 
los considerados permanentes puedan pasar a ser laborables, de esta forma se ofrece una 
pequeña solución al gran problema del aparcamiento que sufren todas las barriadas de 
nuestra ciudad. 
 
Otra medida necesaria para el control de los vados por parte de este consistorio es la 
revisión y control de todos los vados para detectar si hay que revocar una licencia por 
impago o cualquier otro motivo y quitar la placa existente, así como comprobar si el 
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titular de un vado ha cursado baja pero la placa sigue figurando y evitando que la gente 
pueda aparcar. 
 
Otro punto que proponemos para los vados permanentes del que podrían beneficiarse 
todos los propietarios de viviendas unifamiliares sería permitir a los propietarios de 
éstos poder estacionar vehículos en su vado, mediante una autorización que podrá ser 
utilizada por cualquier coche que el solicitante permita el estacionamiento frente a su 
vado. 
 
Esta medida ya se ha llevado a cabo con éxito en varios municipios, lo que implica la 
creación de más espacios de estacionamiento aprovechando los espacios vacíos que 
quedan frente a las placas de vado. 
 
Por todo esto, de conformidad con el artículo 79 del Reglamento Orgánico del Pleno del 
Ayuntamiento de Palma, el Grupo Municipal de Vox presenta la siguiente 
 
PROPOSICIÓN 
 
El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de Gobierno a: 
 
1. Actualizar el censo de vados y comprobar el estado de pago de los mismos para 
revocar licencias si es necesario y eliminar las placas existentes así como verificar quese 
han quitado las placas de los vados que han cursado baja. 
 
2. Revisar los vados permanentes para ver si alguno puede pasar a laboral y así permitir 
que los ciudadanos puedan aparcar de ocho de la tarde a ocho de la mañana.  
 
3. Estudiar la manera de que los propietarios de los vados permanentes de las viviendas 
unifamiliares puedan estacionar vehículos que ellos autoricen en su vado. 
 
Aprovat els punts 1 i 2 per 14 vots a favor (PP i VOX PALMA), 4 vots en contra (MÉS 
per Palma i Grup Mixt) i 7 abstencions (PSIB-PSOE) i el punt 3 amb la transaccional 
incorporada per 14 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 11 vots en contra (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt). 
 
50. Sobre la taula. Grup VOX relativa al carrer Rosa Mestre 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposició a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per 2 vots a favor (VOX PALMA) i 6 abstencions (PP, PSIB-PSOE i MÉS per 
Palma). 
 
La calle Rosa Mestre en el barrio del Vivero, constituye una de las anomalías de nuestra 
ciudad a las que el paso del tiempo no ha dado solución. 
  
Considerada como un "espacio privado de uso público", el hecho de no haber sido 
recepcionada aún por el Ayuntamiento, la sitúa en un limbo jurídico que obliga a sus 
moradores a vivir en condiciones insalubres, sin alcantarillado, pavimento, escasa o nula 
iluminación, y con ausencia de contenedores  para la recogida de basuras.  
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Lo paradójico de la situación  es que quienes viven en esta calle (que más que una calle 
es un entramado de caminos sin asfaltar), si hacen frente a sus obligaciones con respecto 
al Ayuntamiento. Es decir, pagan el IBI de sus viviendas así como el resto de impuestos 
y tasas municipales como cualquier ciudadano de Palma. La diferencia estriba en que, 
mejor o peor, el resto reciben unos servicios a cambio de sus impuestos. Pero en el caso 
de los vecinos de la Calle Rosa Mestre, no es así. Llevan pagando durante decenios por 
unos servicios que en ningún caso reciben. Lo cual, si no es ilegal, es injusto y, en 
cualquier caso, en nuestra ciudad, no se debe permitir.  
 
Esta falta de servicios se ha hecho más patente en los últimos años, de modo que los 
trabajadores de EMAYA ya no entran en ese espacio, se han eliminado gran parte de las 
farolas que aún quedaban (haciendo más inseguro todo el espacio) y los contenedores de 
basura están a tal distancia,  que llevar los residuos domésticos a los mismos supone una 
enorme dificultad para sus moradores, la mayoría de ellos, de avanzada edad.  
 
Por otro lado, la calle está llena de socavones, lo que produce frecuentes  accidentes. La 
situación se agrava cuando llueve ya que al carecer de alcantarillado y de red de 
saneamiento, el agua queda estancada suponiendo un peligro para la libre circulación de 
los residentes, para el estado de sus viviendas y para su salud.     
 
A pesar de tratarse de un espacio centenario, en los últimos años los vecinos han ido 
reiterando las peticiones por unos servicios que sí pagan. La respuesta por parte del 
Ayuntamiento ha sido nula. 
Eso sí, el 30 de septiembre de 2021, se procedió a dar el nombre de la compositora Rosa 
Mestre a la que la calle que hasta el momento figuraba como "141".  
 
Esta circunstancia alentó las esperanzas de sus vecinos ya que implicaba, más allá del 
ámbito administrativo, el reconocimiento de su calle. Sin embargo esas esperanzas se 
vieron frustradas. Más allá de la placa con el nombre de Rosa Mestre (y del cobro de 
impuestos y tasas), esa calle no existe para el Ayuntamiento de Palma.   
 
Por todo esto, de conformidad con el artículo 79 del Reglamento Orgánico del Pleno del 
Ayuntamiento de Palma, el Grupo Municipal de Vox presenta la siguiente 
 
PROPOSICIÓN 
 
El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de Gobierno a: 
 
1. Dar los pasos necesarios para que los vecinos de la calle Rosa Mestre cuenten con los 
servicios públicos de cualquier ciudadano de Palma con las prescripciones legales y 
urbanísticas que correspondan.   
 
2. Que dado que sus vecinos sí existen para la Administración municipal para el cobro 
de tasas e impuestos, así como para ser sancionados si así se considera, existan también 
para recibir los servicios que merecen.  
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3. Que para dar una pronta respuesta por parte del Ayuntamiento se tenga en cuenta la 
situación de vulnerabilidad de muchos de sus vecinos y las condiciones de insalubridad 
de la calle, incompatibles con una ciudad como Palma.  
 
Aprovat per 14 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 11 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt), amb la transaccional al punt 1, en el sentit d’afegir “con las 
prescripciones legales y urbanísticas que correspondan”.   
 
51. Grup Mixt relativa a mobilització d'habitatges buits 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió d’Urbanisme i 
Medi Ambient per 5 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt)  
 
Com a resposta a la crisi de l’habitatge, el Congrés dels Diputats va aprovar la  Llei 
12/2023, de 24 de maig pel dret a l'habitatge, que reconeix l'accés a l'habitatge com un 
dret subjectiu i dota d'eines a les Administracions Públiques competents per a realitzar 
accions encaminades a controlar aquest problema.  
 
La Disposició final tercera de la Llei 12/2023, de 24 de maig, pel dret a l'habitatge, 
estableix la modulació del recàrrec als immobles d'ús residencial desocupats amb 
caràcter permanent en l'Impost sobre Béns Immobles, mitjançant la modificació de 
l'article 72.4 de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, aprovat per Reial decret 
legislatiu 2/2004, de 5 de març, en els següents termes:  
 
4. Dins dels límits resultants del que es disposa en els apartats anteriors, els 
ajuntaments podran establir, per als béns immobles urbans, exclosos els d'ús residencial, 
tipus diferenciats atenent els usos establerts en la normativa cadastral per a la valoració 
de les construccions. Quan els immobles tinguin atribuïts diversos usos s'aplicarà el 
tipus corresponent a l'ús de l'edificació o dependència principal. 
 
Aquests tipus només podran aplicar-se, com a màxim, al 10 per cent dels béns 
immobles urbans del terme municipal que, per a cada ús, tingui major valor cadastral, a 
l'efecte del qual l'ordenança fiscal de l'impost assenyalarà el corresponent llindar de 
valor per a tots o cadascun dels usos, a partir del qual seran aplicable els tipus 
incrementats. 
 
Tractant-se d'immobles d'ús residencial que es trobin desocupats amb caràcter 
permanent, els ajuntaments podran exigir un recàrrec de fins al 50 per cent de la quota 
líquida de l'impost. 
 
A aquest efecte tindrà la consideració d'immoble desocupat amb caràcter permanent 
aquell que romangui desocupat, de forma continuada i sense causa justificada, per un 
termini superior a dos anys, conforme als requisits, mitjans de prova i procediment que 
estableixi l'ordenança fiscal, i pertanyin a titulars de quatre o més immobles d'ús 
residencial. 
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El recàrrec podrà ser de fins al 100 per cent de la quota líquida de l'impost quan el 
període de desocupació sigui superior a tres anys, podent modular-se en funció del 
període de temps de desocupació. 
 
Amés, els ajuntaments podran augmentar el percentatge de recàrrec que correspongui 
conformement a l'assenyalat anteriorment en fins a 50 punts percentuals addicionals en 
cas d'immobles pertanyents a titulars de dos o més immobles d'ús residencial que es 
trobin desocupats en el mateix terme municipal. 
 
En tot cas es consideraran justificades les següents causes: el trasllat temporal per raons 
laborals o de formació, el canvi de domicili per situació de dependència o raons de salut 
o emergència social, immobles destinats a usos d'habitatge de segona residència amb un 
màxim de quatre anys de desocupació continuada, immobles subjectes a actuacions 
d'obra o rehabilitació, o altres circumstàncies que impossibilitin la seva ocupació 
efectiva, que l'habitatge estigui sent objecte d'un litigi o causa pendent de resolució 
judicial o administrativa que impedeixi l'ús i disposició de la mateixa o que es tracti 
d'immobles els titulars dels quals, en condicions de mercat, ofereixin en venda, amb un 
màxim d'un any en aquesta situació, o en lloguer, amb un màxim de sis mesos en 
aquesta situació. En el cas d'immobles de titularitat d'alguna Administració Pública, es 
considerarà també com a causa justificada ser objecte l'immoble d'un procediment de 
venda o de posada en explotació mitjançant arrendament. 
El recàrrec, que s'exigirà als subjectes passius d'aquest tribut, es reportarà el 31 de 
desembre i es liquidarà anualment pels ajuntaments, una vegada constatada la 
desocupació de l'immoble en tal data, juntament amb l'acte administratiu pel qual 
aquesta es declari. 
 
La declaració municipal com a immoble desocupat amb caràcter permanent exigirà la 
prèvia audiència del subjecte passiu i l'acreditació per l'Ajuntament dels indicis de 
desocupació, a regular en aquesta ordenança,dins dels quals podran figurar els relatius a 
les dades del padró municipal, així com els consums de serveis de subministrament." 
 
La mesura contemplada en la nova llei d'habitatge recull que els ajuntaments poden 
aplicar un recàrrec tributari en l'Impost de Béns immobles que variarà en funció del 
temps que pertanyi l'immoble buida. En aquest sentit les autoritats locals poden afegir 
un recàrrec del 50% per a aquells habitatges que portin deshabitades, almenys, dos anys, 
sempre que el propietari sigui titular de quatre o més immobles.  
A més el recàrrec serà del 100% si porten més de tres anys sense usar-se, mentre que 
podries ascendir al 150% si aquests immobles són propietat de titulars que tenen dues o 
més habitatges residencials en el mateix municipi.  
 
L’actual Batle de Palma, el senyor Jaime Martínez Llabrés, va prometre durant la 
campanya electoral en maig de 2023posar en el mercat 30.000 habitatges buits a Palma. 
També el seu programa electoral inclou la creació de "marcs regulatoris, jurídics i 
fiscals estables i fiables que animin als propietaris d’habitatges buits a posar-les en 
lloguer". No obstant, a dia d’avui, no coneixem cap iniciativa concreta en aquest sentit. 
 
Per tot això, és proposa al Ple de l’Ajuntament de Palma l’adopció del següent ACORD:  
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1. Afavorir la mobilització d'habitatge buit aplicant un recàrrec del 50% en l'Impost de 
Béns Immobles per a aquells habitatges que portin deshabitats, almenys,dos anys, 
sempre que el propietari sigui titular de quatre o més immobles, un 100% per a aquells 
habitatges que portin més de tres anys sense usar-se, i un 150% si aquests immobles són 
propietat de titulars que tenen dues o més habitatges residencials en el mateix municipi. 
 
No aprovat per 14 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 11 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt). 
 
52. Grup MÉS per Palma relativa a una plaça i equipaments públics per a Son 
Sardina 
 
Se’n fa votació separada a la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient: 
Punts 1 i 3: s’ha dictaminat favorablement sobre aquests punts per 7 vots a favor (PP, 
PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 abstencions (VOX PALMA). 
Punt 2: s’ha dictaminat favorablement sobre aquest punt per 4 vots a favor (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt), 3 vots en contra (PP) i 2 abstencions (VOX 
PALMA). 
 
L’Ajuntament de Palma té el repte i l’obligació d’ampliar l’espai públic i els 
equipaments municipals a tot el municipi. Però aquest objectiu és encara més urgent als 
indrets on no hi ha una plaça pública ni equipaments de propietat pública per oferir 
serveis municipals de proximitat.  
 
Son Sardina compta amb una població de gairebé 3.000 habitants. Tot i això, el poble té 
unes mancances molt importants d’espai públic i d’equipaments municipals. Les 
sardineres i sardiners no disposen d’una plaça pública, la biblioteca i el casal estan 
ubicats en un edifici propietat d’un banc, i moltes activitats veïnals es realitzen a espais 
privats.  
 
L’espai que s’ha utilitzat els darrers anys com a plaça és propietat de la parròquia. A 
hores d’ara l’Església catòlica ha posat en qüestió l’ús d’aquest indret per part de la gent 
de Son Sardina. La Biblioteca i el Casal de Barri municipals estan dins un local llogat a 
una entitat bancària, amb un contracte vigent només per tres anys. El teixit social 
sardiner ha fet servir diversos espais privats per emmagatzemar-hi material, fer trobades 
i activitats, i crear xarxa i comunitat. Però en aquest moment, tots tenen els dies 
comptats, i els locals llogats tenen data de caducitat.  
 
Son Sardina és un poble dinàmic, reivindicatiu i propositiu. La cultura popular, les 
festes, el moviment juvenil, el teixit veïnal son marques característiques de la seva 
identitat. Son bons exemples d’una xarxa organitzada per millorar el poble. 
 
La legislatura passada es realitzà una tasca important per donar resposta a les demandes 
d’espais públics i d’equipaments municipals. Dins la tramitació del Pla General i del Pla 
d’Ordenació Detallada (POD) s’identificaren diversos espais per ser expropiats i 
adquirits per part de l’Ajuntament per tal de construir-hi una plaça de propietat 
municipal als terrenys de Can Pesquet, així com un espai on desenvolupar un Casal i 
una Biblioteca, entre d’altres.    
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L’actual equip de govern del Partit Popular, amb el suport de VOX, ha deixat passar 
l’oportunitat d’aprovar definitivament el POD. Dins aquesta normativa urbanística és on 
es defineixen els terrenys i edificacions a expropiar per destinar-los a espais i 
equipaments que donin serveis públics. Per tant, d’aquesta manera l’equip de govern ha 
perdut l’oportunitat de garantir espais destinats a una futura plaça i a altres nous 
equipaments a Son Sardina.  
 
Les entitats socials de Son Sardina han iniciat una campanya per denunciar la falta 
d’espais i locals públics i autogestionats.  
 
 Per tot això, el grup municipal MÉS per Palma presenta la següent 
 
PROPOSTA D’ACORD 
 
1. El Plenari de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a aprovar 
l’expropiació/adquisició dels terrenys de Can Pesquet per construir-hi una plaça de 
propietat municipal a Son Sardina.   
 
2. El Plenari de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a aprovar 
l’expropiació/adquisició de l’edifici on s’ubicaven les antigues oficines de Sa Nostra i 
on actualment hi ha la seu de l’associació de Persones Grans del carrer Passatemps, per 
tal de transformar-lo en un Casal de Barri amb espais polivalents, Biblioteca i la resta de 
necessitats socials. Aquests nous espais municipals per a ús de les entitats estaran 
autogestionats per les pròpies entitats que els empraran. 
 
3. El Plenari de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a realitzar el projecte 
de la nova plaça i els nous equipaments a través d’un procés participatiu amb els veïns i 
veïnes i les entitats socials de Son Sardina.  
 
:  els punts 1 i 3 per 19 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 6 
abstencions (VOX PALMA). No aprovat el punt 2 per 14 vots en contra (PP i VOX 
PALMA) i 11 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt. 
 
58. Grup VOX relativa al sector primari 
 
Se’n fa votació separada a la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient: 
Punts 1, 3, 4 i 6: s’ha dictaminat favorablement sobre aquests punts per 5 vots a favor 
(PP i VOX PALMA) i 4 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt). 
Punt 2: s’ha dictaminat desfavorablement sobre aquest punt per 7 vots en contra (PP, 
PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 vots a favor (VOX PALMA). 
Punt 5: s’ha dictaminat favorablement sobre aquests punts per 7 vots a favor (PP, PSIB-
PSOE i VOX PALMA) i 2 vots en contra (MÉS per Palma i Grup Mixt). 
 
Durante años ha existido un consenso en las instituciones europeas que ha ido 
legislando contra los intereses de las naciones que conforman la Unión Europea y los 
distintos sectores que sustentan la economía y la prosperidad de los europeos. El sector 
primario es sin duda uno de los más perjudicados por la agenda verde impuesta por 
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burócratas de Bruselas y asumida por los sucesivos gobiernos de España, con 
consecuencias dramáticas para nuestro municipio, nuestros vecinos y nuestro modo de 
vida.  
 
El Pacto Verde Europeo es el conjunto de medidas legales, políticas, económicas y 
financieras mediante las que, desde las instituciones de la Unión Europea, se está 
imponiendo una agenda de transformación de las economías de los estados miembros 
con el fin de adaptarlas a una serie de objetivos climáticos. El más importante de ellos, 
piedra de toque de todo el Pacto, alcanzar cero emisiones netas de gases de efecto 
invernadero para 2050. 
  
Esta estrategia ha sido elaborada de espaldas a los españoles, que, sin embargo, son los 
que los que están soportando las peores consecuencias de las restricciones, normas y 
acciones del Pacto Verde Europeo. Para su desarrollo se han elaborado multitud de 
normas que recogen exigencias e imposiciones para nuestros productores que han 
lastrado la economía y la viabilidad de nuestro sector primario. Entre ellas destacan la 
Estrategia de la Granja a la Mesa y la Estrategia de Biodiversidad 2030, que cada día 
sufren nuestros agricultores y ganaderos. 
  
Todas estas normas aprobadas por burócratas a los que no les importa en absoluto la 
soberanía alimentaria de nuestras naciones, la prosperidad de nuestra gente y la 
pervivencia del mundo rural, han impuesto unos objetivos imposibles de cumplir 
cuyaúnica consecuencia es situar a nuestro producto nacional frente a la competencia 
desleal de terceros países. Han pretendido desmontar nuestro sector primario y hacernos 
cada vez más dependientes del extranjero, dejando en manos de otras naciones la 
soberanía, el bienestar y la prosperidad de nuestro pueblo. 
  
Estas restricciones en el uso de insumos agrícolas tradicionales, fertilizantes, 
antimicrobianos y pesticidas en toda la Unión Europea están provocando una reducción 
de nuestra producción agrícola y de nuestra competitividad en los mercados de 
exportación que tendrán como consecuencia una subida de precios que sufren los 
hogares y el empobrecimiento de nuestro municipio. 
  
Además, estas estrategias han utilizado lo que tradicionalmente han sido mecanismos de 
apoyo a distintos sectores como medida de coacción para que implementen sus agendas 
ideológicas. Así, la PAC que ha servido como sustento a las actividades agrícolas y de 
impulso a la competitividad está quedando progresivamente desplazada por la 
vinculación de las ayudas a criterios ideológicos ecologistas o, como en el caso de la 
última actualización de la PAC, la reversión del 10% de la superficie productiva agraria. 
La nueva PAC establece objetivos gravosos para los agricultores y ganaderos españoles. 
Una PAC con un 40% de su presupuesto destinado a objetivos ambientales no es la más 
propicia para respaldar al sector en un contexto de emergencia económica como el 
actual. Esta medida ya ha generado efectos adversos en el periodo octubre-diciembre de 
2023, con una disminución aumento de 580 millones de euros en las ayudas directas de 
la PAC para el campo español, en comparación con el mismo periodo del año anterior. 
  
Esta reducción del apoyo económico al sector primario se ha combinado con la 
imposición progresiva de nuevos impuestos, trabas legales y laberintos burocráticos que 
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han llevado a nuestros vecinos agricultores, ganaderos, pescadores y trabajadores del 
sector primario en general al borde de la desaparición por el de costes y el abandono 
institucional. Del mismo modo, la resolución del Pacto Verde Europeo aprobada en 
2020 impulsó el endurecimiento de las normas sobre bienestar animal, quetambién 
recaen sobre la industria agroalimentaria. 
  
Por si fuera poco, esta situación se está combinando con la permisividad a la  
importación descontrolada de productos de terceros países que no cumplen con las 
normativas a las que están sometidos nuestros productores, ya sea en términos 
ambientales, de calidad o en lo referente a la regulación laboral. Resulta incoherente 
exigir medidas coercitivas para el sector primario europeo al mismo tiempo que se 
autoriza la entrada de productos procedentes de países que no cumplen con esas mismas 
exigencias, generando una competencia desleal con los propios productos comunitarios. 
  
Debemos destacar la implicación de los sucesivos Gobiernos de España en todo este 
proceso, con continuas cesiones a las exigencias de los burócratas de Bruselas aplicando 
gravosos impuestos y permitiendo una excesiva regulación que ha tenido consecuencias 
desastrosas para los productores y distribuidores españoles, hasta el punto de llevar a 
muchos productores, muchos de ellos, vecinos de nuestro propio municipio, al 
desánimo por mantener y legar la actividad familiar a sus hijos. 
  
El principal ejemplo fue el acontecido el 15 de enero de 2020, cuando se sometió a 
votación en Estrasburgo la hoja de ruta del Pacto Verde Europeo y en la que VOX fue el 
único partido español que se opuso. Contrariamente, el Partido Popular y el Partido 
Socialista votaron a favor del texto que establecía un "mayor nivel de ambición 
climática de la UE para 2030 y 2050". 
  
Este no es un hecho aislado, ya que el 87,8% de las medidas abordadas en el Parlamento 
Europeo durante la presente legislatura han obtenido el consenso entre el Partido 
Socialista y el Partido Popular. 
  
Durante décadas se ha gestado un proceso de desarticulación de nuestro sector primario, 
hoy concretado en la asunción de los postulados de la Agenda 2030 y el Pacto Verde 
Europeo. 
  
Precisamente frente a ese acuerdo se han rebelado los agricultores europeos y españoles. 
La sostenibilidad del campo y la transición hacia fuentes de energía menos 
contaminantes no puede, en ningún caso, llevarse a cabo al margen de los intereses de 
España y de nuestro sector primario. De ello depende el sustento de muchísimas 
familias de nuestro municipio. Las agendas ideológicas, en ningún caso, pueden estar 
por encima del bienestar de los españoles. 
  
Lo que empezó en lejanos despachos de las élites Bruselas alejadas de la realidad de la 
gente y que nadie ha elegido tiene ya consecuencias directas en nuestra vida diaria. Lo 
vemos en los supermercados, con unos precios cada vez más elevados e inasequibles 
para familias y trabajadores. Lo vemos en el mundo rural, asfixiado, necesitado de agua 
y cada vez más despoblado mientras se destruyen infraestructuras energéticas e 
hidráulicas y se abren las puertas de productor procedentes de terceros países con una 
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calidad inferior y que no cumplen los durísimos requisitos que se les exige a nuestros 
productores. Y pronto lo sufriremos en forma de chantaje por parte de todas aquellas 
naciones de las que nos hemos hecho dependientes y a las que les hemos cedido nuestra 
soberanía alimentaria. 
  
En virtud de lo expuesto, resulta necesario promover políticas que faciliten la libertad y 
la viabilidad económica de las unidades de producción e industrias vinculadas al sector 
primario, asegurar la pervivencia del mundo rural y terminar con todas la imposiciones 
ideológicas que pretenden acabar con nuestra soberanía alimentaria, hacernos 
dependientes de terceros países que tienen como consecuencia el empobrecimiento cada 
vez mayor de nuestros vecinos, especialmente de los trabajadores del sector primario y 
sus familias. 
 
Por tanto, y de conformidad con el artículo 79 del Reglamento Orgánico del Pleno del 
Ayuntamiento de Palma, el Grupo Municipal de Vox presenta la siguiente 
 
PROPOSICIÓN 
 
1. Denunciar ante el Gobierno de España y las instituciones europeas el Pacto Verde 
Europeo y las graves consecuencias que ha tenido para la economía española y de 
nuestro municipio, en especial el Sector Primario. 
  
2. Promover, en el ámbito de sus competencias, e instar a todas las administraciones 

públicas la posible derogación de la implementación de todas las políticas inspiradas 

en el Pacto Verde Europeo y en la Agenda 2030, especialmente la Estrategia de la 

Granja a la Mesa y la Estrategia por la Biodiversidad. 

  
3. Favorecer una verdadera conservación del medio natural que conviva con el apoyo y 
el respeto a la actividad de nuestro sector primario. 
  
4. Instar a las autoridades competentes a tomar las medidas necesarias para garantizar 
nuestra soberanía alimentaria en el marco de las competencias autonómicas, la 
eliminación de la competencia desleal y el fortalecimiento del principio de preferencia 
comunitaria. 
  
5. Mostrarse favorable a la revisión de los acuerdos comerciales con terceros países para 
suspender inmediatamente aquellos que permitan la importación de productos que no 
cumplan las exigencias fitosanitarias impuestas a nuestros productores, así como a 
instar, a través del Gobierno de España, a las autoridades competentes ano ratificar 
ningún acuerdo comercial que desproteja a nuestro sector primario. 
  
6. Expresar el apoyo y el respeto a las legítimas protestas y reivindicaciones populares 
que desde el mundo rural exigen el fin inmediato de las políticas ecologistas que 
amenazan gravemente su viabilidad. 
 
:  els punts 1, 3, 4 i 6 per 14 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 11 vots en contra 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt), el punt 2 amb la transaccional incorporada, 
per 14 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 11 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per 
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Palma i Grup Mixt) i el punt 5 per 21 vots a favor (PP, PSIB-PSOE i VOX PALMA) i 4 
vots en contra (MÉS per Palma i Grup Mixt).  
 
59. Grup VOX relativa a la obertura del carrer Caracas 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposició amb transaccional al punt 1 a la 
Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient, per unanimitat. 
 
A finales del siglo XIX se parcela el S´Hort del Ca, actual barrio de la Soledad Sur. El 
digno barrio que se construye es enminentemente fabril  (Can Ribas, Zapatos Salom, 
Maquinaria Agrícola Janer etc) e incluye viviendas para los operarios, unifamiliares de 
una o dos alturas con pequeño huerto o corral en su parte posterior. 
 
Con los años y pasado el tiempo de esplendor llegamos a nuestros días. 
Nos encontramos con un barrio desatendido por el Ayuntamiento, con mucha carencia 
en servicios municipales, y con numerosos puntos de venta de droga. En definitiva un 
barrio relativamente degradado. 
 
Tras ocho años de gobierno de la ultraizquierda, las cosas solo han ido a peor. 
Tras  visita con los vecinos de la calle "Cabrera", nos cuentan que la misma, desde la 
plaza dels Mínimos y hasta su encuentro con la calle de Barranquilla, se inunda cada 
vez que las lluvias son un poco superior a lo habitual. Esto ocurre tres o cuatro veces al 
año. De modo que todos los portales de dicho tramo se encuentranprotegidos por 
tablones o placas para intentar impedir que el agua penetre en los portales, garajes etc. 
 
Pero si seguimos analizando la zona, resulta que la calle Barranquilla se encuentra 
interrumpida con lo que debería ser su continuación a, la calle Caracas. 
 
En definitiva el desarrollo urbanístico de la zona se encuentra inconcluso. 
 
La apertura de la calle Caracas/Barranquilla supondría un gran beneficio para La 
Soledad Sur, mejorando la movilidad, permitiendo solucionar problemas de aguas 
pluviales, creando espacios para futuros desarrollos de viviendas, y en definitiva para la 
dignificación de La Soledad Sur. 
 
Tenemos noticias de que esta actuación ya estaba prevista hace tiempo, pero la desidia 
de unos y otros nos ha llevado a la situación actual. 
 
Por todo esto, de conformidad con el artículo 79 del Reglamento Orgánico del Pleno del 
Ayuntamiento de Palma, el Grupo Municipal de Vox presenta la siguiente 
 
PROPOSICIÓN: 
 
El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de Gobierno a: 
 
1. Continuar amb la tramitació iniciada a l’anterior legislatura per regenerar La Soledat i 
Nou Llevant i obrir el carrer Caracas i la seva unió amb el carrer Barranquilla. 
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2. Que asimismo se estudie y resuelva por parte de los organismos del Ayuntamiento 
competentes los problemas de escorrentía de la calle Cabrera. 
 
Aprovat per unanimitat. 
 
60. Grup VOX relativa al Baluard del Príncep i la Porta des Camp 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per unanimitat. 
 
El Grupo Municipal Vox Palma ha recibido numerosas quejas ciudadanas por el estado 
de abandono en que se encuentran las obras de restauración del foso y del puente de la 
zona amurallada del Baluarte del Principe y de la Porta des Camp. Los promotores son 
el Ayuntamiento de Palma y el Ministerio de Fomento.  
 
El proyecto tiene por objeto restaurar, equipar y abrir a la ciudad todo el ámbito del 
Baluarte del Príncipe (el último tramo de muralla al este) que comienza allí donde 
termina la intervención realizada en la plaza Llorenç Villalonga (1994-2002). La 
propuesta, dividida en seis fases debido a su complejidad, parte de la voluntad de dotar 
de continuidad a la intervención en el tratamiento arquitectónico con el resto de los 
tramos del Paseo de Ronda ya ejecutados. Se considera imprescindible mantener 
inalterada la composición volumétrica original del baluarte y se propone del modo más 
respetuoso posible un sistema de rampas y escaleras para garantizar la accesibilidad al 
Baluarte y al Foso. Todas las intervenciones han sido supervisadas por los servicios 
arqueológicos municipales. Es posible que se hayan producido acontecimientos nos 
deseados como suspensión de pagos por parte de la empresa que ejecutaba las obras, 
revisión del proyecto y acuerdos de financiación, pago de honorarios que pueden ser la 
causa de la paralización de las obras. Consideramos que no se puede perder la 
oportunidad de recibir la aportación  de más de un millón de euros del Ministerio de 
Fomento. La finalización de estas obras deben ser una prioridad para recuperar la 
belleza y disfrute por parte de los ciudadanos y  turistas de una zona tan bella y singular.  
 
Por todo esto, y de conformidad con el artículo 79 del Reglamento Orgánico del Pleno 
del Ayuntamiento de Palma, el Grupo Municipal de Vox presenta la siguiente   
 
PROPOSICIÓN: 
 
El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a: 
 
Tomar todas las medidas necesarias para que se finalicen cuanto antes las obras del 
proyecto de la restauración y rehabilitación del paseo de ronda en las murallas del sector 
del baluarte del Príncipe y de la Porta des Camp.  
 
Aprovat per unanimitat. 
 
61. Grup PSIB-PSOE relativa al Bicipalma 
 
Se’n fa votació separada a la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient: 
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Punts 1 i 2: s’ha dictaminat favorablement sobre aquests punts per unanimitat. 
Punt 3: s’ha dictaminat desfavorablement sobre aquest punt per 4 vots en contra (PP i 
MÉS per Palma), 2 vots a favor (PSIB-PSOE) i 3 abstencions (VOX PALMA i Grup 
Mixt)  
 
L’any 2011, Palma va estrenar el servei de préstec de bicicleta pública, Bicipalma que 
va arrancar amb la posada en marxa de 28 estacions i 330 bicicletes, a quinze barriades 
de Palma. Un servei que, acompanyat del treball previ de creació d’una xarxa ciclista, 
va aconseguir, als seus inicis, arribar fins als 7.000 usuaris. 
 
Al llarg dels anys, però, malgrat la manca d’inversió que va patir el sistema i 
l’abandonament del programari, per part de l’empresa encarregada, BiciPalma va 
continuar creixent fins a arribar a les 37 estacions, però la seva continuïtat estava 
bastant compromesa. 
 
Per això, l’any 2021, amb l’oportunitat dels Fons Next Generation de la Unió Europea, 
que van  dotar de múscul econòmic als ajuntaments per arrancar projectes de mobilitat 
sostenible, Palma va aconseguir, 27 milions d’euros, dels que pràcticament 3, anaven 
destinats a la licitació d’un nou sistema de préstec de bicicleta pública. 
 
El 29 de desembre de 2022, s’estrena el nou Bicipalma amb 70 estacions, 800 bicicletes 
i incorpora una novetat especial: el 30% de les bicicletes, seran elèctriques. Per primera 
vegada el servei arriba a vint barriades més i supera la frontera de la Via de Cintura. En 
un any des de la seva posada en marxa, Bicipalma  ha aconseguit més de 13.000 usuaris.  
 
Les fases d’implementació inicial del sistema, eren tres. La darrera de totes elles, 
finalment no ha estat finançada amb fons Next Generation perquè el govern municipal 
de PPi VOX, hi va renunciar. La previsió és realitzar-la ara, amb fons propis de 
l’SMAP. Aquesta ampliació ha d’arribar a més barriades i centres generadors de 
mobilitat, com ara Es Coll den Rebassa,Son Serra Parera, Es Vivero, S’Indioteria, Son 
Cladera, Verge de Lluc, Son Rutlan, Secar de la Real, Establiments, Son Espanyol, Son 
Sardina, Son Roca, La Vileta, Cala Major, el campus de la Universitat de les Illes 
Balears i completar també diferents ubicacions al districte centre, com ara la Plaça Sant 
Francesc. 
 
El sistema, doncs, no pot parar de créixer tant en nombre de flota, com en nombre 
d’unitats de bicicletes elèctriques, que a dia d’avui estan malmeses i és difícil trobar-ne 
disponibles. La bicicleta ha de ser més protagonista a Ciutat i esdevenir lapalanca de 
transformació, d’acord amb el PMUS 2022-2030 per anar reduint els desplaçaments en 
vehicles privats i, en conseqüència, les emissions contaminants a l’atmosfera. 
 
Per això cal que el servei s’obri a nous usuaris potencials com ara els residents no 
empadronats a Palma i de manera progressiva també, als visitants. 
 
Aquest increment d’estacions i de flota de bicicletes, ha d’anar de la mà d’un increment 
de personal de Bicipalma, tant pel que fa a operadors, oficials, tècnics i mecànics, 
especialment,  per tal d’equilibrar l’increment de demanda i els recursos humans de 
l’empresa.  
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Per tot això i d'acord amb el que s'estableix per l'article 79 del Reglament orgànic del 
Ple de l'Ajuntament de Palma, el grup municipal PSIB-PSOE presenta la següent. 
 
PROPOSICIÓ 
 
1. El ple de l’Ajuntament de Palma instaa l’equip de govern a implementar la fase III 
del servei de BiciPalma i arribar a les barriades de Es Coll den Rebassa, Son Serra 
Parera, Es Vivero, S’Indioteria, Son Cladera, Son Rutlan, Verge de Lluc, Secar de la 
Real, Establiments, Son Espanyol, Son Sardina, Son Roca, La Vileta, Son Dureta, Cala 
Major, el campus de la Universitat de les Illes Balears i al Districte Centre, a la Plaça 
Sant Francesc. 
 
2. El ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a contractar més personal 
de manteniment i d’operacions de BiciPalma, especialment operadors, oficials, tècnics i 
mecànics, per tal de garantir el correcte funcionament del sistema. 
 
3. El ple de l‘Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a estudiar la possibilitat 
d’obrir el  servei públic de BiciPalma a persones residents, no empadronades a Palma i, 
de manera progressiva, als visitants. 
 
:  els punts 1 i 2 per unanimitat i el punt 3 per 21 vots a favor (PP , PSIB-PSOE i VOX 
PALMA) i 4 vots en contra (MÉS per Palma i Grup Mixt) amb la transaccional en el 
sentit d’afegir després “equip de govern” “... a estudiar la possibilitat d’obrir...”  
 
64. Grup PSIB-PSOE relativa a parades violeta a la xarxa de l'EMT de Palma 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposició a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per unanimitat. 
 
L’EMT Palma també té nom de dona. I és que les dones són les principals usuàries del 
transport públic col·lectiu a Palma, a Europa i al món. La mobilitat personal de cadascú, 
varia en funció de la capacitat d’accés als diferents mitjans de transport, en funció de les 
circumstàncies personals com ara el nivell de renda, l’edat i el sexe. Segons la doctora 
en geografia, Maria del Carme Miralles i Guasch, les peculiaritats de la mobilitat en les 
dones, deriven del fet que no tan sols depenen del seu nivell de renda i de l’edat, sinó 
que s’originen fonamentalment a partir del paper que tenen en la societat: les dones han 
ocupat llocs preferents en l’esfera privada i familiar, en conseqüència, han tingut una 
mobilitat molt més restringida i quotidiana, que nopas la dels homes. 
 
La feminització, però, s’ha d’incorporar també al capital humà de l’empresa, per això i 
en compliment del Pla d’Igualtat del ’Ajuntament de Palma, en els dos darrers 
processos de concurs-oposició per a personal de conducció, es van reservar el 40% de 
places, per a dones. Unes polítiques d’incentiu absolutament necessàries, per esdevenir 
un canvi per a un col·lectiu fortament masculinitzat, com és el cas de les places de 
conducció a l’EMT Palma. 
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Per tant, una passa més en el camí cap a la igualtat d’oportunitats que, l’administració 
pública com a referent, ha d’empènyer i consolidar, per anar conquistant drets que 
esvaeixin les desigualtats dins el món laboral. Es tracta de prendre en consideració la 
realitat social, no s'exigeix una igualtat absoluta en termes d'identitat, sinó un tracte 
d’acord amb les diferents circumstàncies fàctiques que, en conseqüència,necessiten una 
diferència normativa justificada en la pròpia diversitat social, per la qual cosa la finalitat 
última de la diferència de tracte legal,consisteix a justificar, mitjançant mecanismes 
d'intervenció pública, un tracte diferent i favorable a grups socialment infravalorats o 
preterits i les persones que els integren. Així, es va consolidar el concepte d'acció 
positiva. 
 
Una empresa de transports que, com l’EMT Palma, treballa per aconseguir 
l’excel·lència, també ha de garantir que la mobilitat de les seves principals usuàries, 
sigui, a més de sostenible, accessible, còmode, atractiva, equitativa i segura. Per això, 
cal anar implementant accions encaminades a perseguir aquest darrer objectiu. Així 
doncs, iniciatives com les parades violeta, que es van posar en marxa aprofitant la 
celebració del dia de la dona, l’any 2022, a la xarxa de NitBus, són un exemple que s’ha 
de replicar al conjunt de línies que acaben de nit, a Palma. 
 
Tenim l'obligació de garantir un espai públic segur. Les parades violeta en el transport 
públic amb autobús són una mesura important per promoure la igualtat de gènere i la 
seguretat de les dones. Aquestes parades ofereixen la possibilitat de tenir una aturada a 
demanda, el més a prop del seu destí final, evitant així la por a un possible assetjament o 
agressió sexual. A més, fomenten la consciència sobre la prevenció de possibles 
situacions de risc al carrer i la necessitat d'abordar-lo. Aquestes parades poden ajudar a 
crear un entorn més segur per a les dones, qüestió que millora la seva experiència i la 
seva percepció de seguretat, en utilitzar el transport públic. 
 
Les parades violeta són ja una realitat a ciutats espanyoles com ara Madrid, València, 
Sant Sebastià, Castelló o Las Palmas de Gran Canaria, entre altres. 
 
Per tot això i d'acord amb el que s'estableix per l'article 79 del Reglament orgànic del 
Ple de l'Ajuntament de Palma, el grup municipal PSIB-PSOE presenta la següent. 
 
PROPOSICIÓ 
 
1- El ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de governa implementar el servei de 
parades violeta a totes les línies de bus de l’EMT Palma. 
 
Aprovat per unanimitat. 
 
65. Grup PSIB-PSOE relativa a garantir una solució habitacional a les famílies 
amb menors desallotjades d'espais i edificis municipals 
 
Se’n fa votació separada a la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient: 
Punts 1: s’ha dictaminat favorablement sobre aquest punt per 4vots a favor (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt), 3 vots en contra (PP) i 2 abstencions (VOX 
PALMA). 



 

- 126 - 

Punt 2: S’ha dictaminat favorablement sobre aquest punt per unanimitat. 
 
El Ajuntament de Palma desaloja a una familia con dos niños de un inmueble ubicado 
en un solar municipal situado en la calle Son Pobanya para instalar un punto verde, así 
se acordó en junta de gobierno el pasado día 7 de febrero, en dicho acuerdo se establece 
que esta familia tiene ocho días para desalojar esta propiedad pública. Según la portavoz 
del gobierno municipal se ha optado por poner en contacto a la familia con el área de 
Benestar Social y Policía Local para buscarles una solución. 
 
En el mes de diciembre tuvimos noticia de dos desalojos más de dos familias donde 
también había presencia de menores del edificio municipal de La Balanguera, situado en 
la calle Rafael Rodríguez Méndez de Palma. 
 
Debido a los problemas de acceso a la vivienda que sufrimos en nuestra ciudad y a la 
falta de herramientas y de medidas que deberían ponerse en marcha e implantarse por 
parte de los gobiernos municipales y autonómicos para paliar la crisis de acceso a la 
vivienda, estas situaciones se irán viviendo de manera cada más habitual en nuestra 
ciudad. 
 
Por lo expuesto y, de acuerdo con el artículo 79 del Reglamento Orgánico del Pleno del 
Ayuntamiento de Palma, el grupo municipal PSIB-PSOE presenta la siguiente, 
  
PROPOSICIÓN 
 
1. El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que garantice una 
solución habitacional a las familias con menores desalojadas de edificios municipales y 
espacios públicos. 
 
2. El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que exija al 
Gobierno de la Comunidad Autónoma que adquiera y construya vivienda en Palma para 
que se pueda disponer de vivienda pública por parte del Ayuntamiento y aumentar así el 
parque de vivienda pública del Ayuntamiento de Palma. 
 
Aprovat el punt 2 per unanimitat. No aprovat el punt 1 per 14 vots en contra (PP i VOX 
PALMA) i 11 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt). 
 
66. Grup PP relativa al finançament de solucions de mobilitat sostenible 
alternatives al projecte de tramvia 
 
Se’n fa votació separada a la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient: 
Punt 1: s’ha dictaminat desfavorablement sobre aquest punt per 4 vots en contra (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt), 3 vots a favor (PP) i 2 abstencions (VOX 
PALMA). 
Punt 2: s’ha dictaminat favorablement sobre aquest punt per 5 vots a favor (PP i VOX 
PALMA) i 4 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt). 
 
La movilidad sostenible forma parte de las líneas estratégicas del plan de trabajo trazado 
por el actual equipo de gobierno.  
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Parte de las soluciones que, dentro de este ámbito, se está formulando, pasan por contar 
con una flota renovada y electrificada para la EMT. De esta manera, recientemente se ha 
dado a conocer el proyecto del centro de operaciones EMT/ECO, que implicará una 
inversión por más de 13 millones de euros para dotar a la EMT de una cocheras dignas 
y la altura de las necesidades del servicio que debe prestar a los palmesanos, así como 
haber incorporado, para el año 2030, 100 autobuses eléctricos nuevos, para lo que se 
destinarán 76 millones de euros.  
 
Este tipo de medidas buscan hacer realidad soluciones de movilidad sostenible que 
también tienen en cuenta su impacto sobre el medioambiente, el patrimonio y el día a 
día de los ciudadanos de Palma. Cualquier medida con un punto de partida en otra 
dirección, supone un perjuicio para los palmesanos y su ciudad.  
 
Tal ha sido el caso del proyecto de tranvía que promovieron el anterior consistorio y 
Govern de les Illes Balears, con el compromiso de recibir por parte del Gobierno de 
España una financiación por un importe de 185 millones de euros.  
 
Este proyecto trató de ponerse en marcha aún con serios cuestionamientos técnicos y 
sociales sobre su trazado y sus posibles implicaciones. Además, el proyecto tenía un 
alto impacto sobre el patrimonio arbóreo e histórico de Palma, y eliminaba más de 
3.000 plazas de aparcamiento sin ofrecer solución alternativa alguna a los residentes. 
Asimismo, el proyecto de tranvía planteado resultaba muy desventajoso en cuanto a 
tiempos de desplazamiento en comparación con el autobús. 
 
Cabe señalar también la legítima preocupación que existe en cuanto aque el Gobierno 
de España cumpla con su compromiso de destinar a Palma la cuantía comprometida 
para, entonces, el proyecto de tranvía. A escasos días de los comicios del 28 de mayo de 
2023, el propio Presidente del Gobierno de España, Pedro Sánchez, afirmó en Palma 
que "en las próximas semanas" el Consejo de Ministros aprobaría el convenio con los 
185 millones de euros para financiar el tranvía. De la aprobación de este posible 
convenio, el actual equipo de gobierno municipal no tiene noticia ni documentación 
alguna a día de hoy. 
  
En virtud de lo anteriormente expuesto, el actual equipo de gobierno al frente del 
Ayuntamiento de Palma considera que los recursos que el Gobierno de España 
planteaba destinar a este proyecto puedan ser utilizados, en su lugar, para la compra de 
autobuses eléctricos. Para abordar y coordinar todas estas cuestiones con el Ministerio 
de Transporte y Movilidad Sostenible, desde el Ayuntamiento de Palma se le ha 
enviado un escrito solicitando un encuentro a la brevedad posible, solicitud que, la fecha 
en la que se presenta esta proposición, continúa sin respuesta alguna.  
 
Por todo ello, y de conformidad con el artículo 79 del Reglamento Orgánico del 
Ayuntamiento de Palma, el Grupo Municipal del Partido Popular presenta la siguiente:  
 
Proposición: 
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a) El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al Gobierno de España que el 
financiamiento por 185millones de euros anunciado originalmente para el proyecto 
descartado de tranvía pueda ser destinado a la compra de autobuses eléctricos para la 
EMT.  
 
b) El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al Ministerio de Transporte y Movilidad 
Sostenible que responda por escrito a la comunicación enviada desde este consistorio 
para concertar una reunión presencial en la que abordar todas las cuestiones relativas al 
punto anterior.  
 
Queda sobre la taula. 
 
67. Grup PP relativa a la bonificació al 100% del transport públic de l'EMT de 
2023 i 2024 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposició a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt). 
 
A finales del año pasado, el Gobierno de España anunció que, para el año 2024, 
destinará 43 millones de euros para financiar la gratuidad de todo el transporte público 
en las Illes Balears. De ese monto, 20 millones serán para la bonificación del 100% de 
la tarifa del transporte público de la EMT.  
 
Sin embargo, tal cuantía resulta a todas luces insuficiente para que la EMT pueda 
garantizar dicha bonificación al 100%, ya que superó en gasto los 26,6 millones de 
euros anuales para el pasado ejercicio 2023, cifra muy por encima de los 20 millones 
previstos también para dicho año.  
 
Por ello, resulta necesaria, por parte del Gobierno de España, una aportación adicional 
de, como mínimo, 13,2 millones de euros, tanto para terminar de cubrir lo 
correspondiente a la bonificación del año 2023, como para que la EMT pueda contar 
con la dotación presupuestaria necesaria para garantizar la bonificación al 100% en este 
2024. De lo contrario, solo se podría cubrir por un periodo de medio año, ya que es 
financieramente imposible que, a día de hoy, la EMT pueda asumir esa bonificación al 
100% del transporte público con fondos propios.   
 
Sobre toda esta cuestión se ha informado al Ministro de Transportes y Movilidad 
Sostenible mediante comunicación escrita en la cual, además, se hace solicitud expresa 
para mantener una reunión presencial en la que poder tratar toda esta situación. Dicha 
comunicación y petición de reunión continúan, a la fecha de la presentación de esta 
proposición, sin respuesta alguna. 
 
Por todo ello, y de conformidad con el artículo 79 del Reglamento Orgánico del 
Ayuntamiento de Palma, el Grupo Municipal del Partido Popular presenta la siguiente:  
 
Proposición: 
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a) El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al Gobierno de España a que incremente 
en, como mínimo, 13,2 millones de euros adicionales la aportación prevista para que la 
EMT pueda, por un lado, garantizar la bonificación al 100% del transporte público 
durante el ejercicio 2024 y, por otro, compensar el déficit presupuestario que supuso 
para la EMT el que tuviera que cubrir con fondos propios dicha bonificación en parte 
del 2023.   
 
b) El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al Ministerio de Transportes y Movilidad 
Sostenible que responda por escrito a la comunicación enviada desde este consistorio 
para concertar una reunión presencial en la que abordar todas las cuestiones relativas al 
punto anterior.  
 
Queda sobre la taula. 
 
68. Grup PP relativa a l'actual situació de paralització, enquistament i absència de 
cooperació institucional per part del SEPES en relació a Son Busquets 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposició a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt). 
 
En tan solo dos meses se cumplirá un año desde que se anunciara la compra por 
cincuenta y dos millones trescientos mil euros de "Son Busquets". La propiedad de la 
parcela, de más de ciento diez mil metros cuadrados, pasó entonces del Instituto de 
Vivienda, Infraestructura y Equipamiento de la Defensa (Invied) del Ministerio de 
Defensa, a ser propiedad del Ministerio de Transportes y Agenda Urbana, a través de la 
Entidad Pública de Suelo (SEPES). 
  
Acto seguido, el propio SEPES manifestó su voluntad de colaborar directamente en la 
adecuación de esta parcela para su uso como viviendas sociales y, en su caso, espacios 
públicos. En este sentido, la entidad trasladó al Ayuntamiento de Palma en aquel 
entonces su disposición a elaborar un esquema de ordenación, con un cronograma 
detallado de la actuación, así como los contratos en tramitación relativos al 
levantamiento topográfico, el estudio geotécnico, el inventario de arbolado y el estudio 
energético del desarrollo del ámbito.  
 
Más de medio año después de haber iniciado su actividad la nueva corporación 
municipal resultante del proceso electoral celebrado el 28 de mayo de 2023, y tras 
haberlo solicitado ya en dos ocasiones mediante comunicación escrita y en sendas 
reuniones en Madrid entre el regidor de Urbanismo y el Director General de SEPES, el 
Ayuntamiento de Palma continúa sin tener conocimiento ni constancia sobre estudio, 
esquema o inventario alguno, ya que la entidad, al corresponderle, como propietaria de 
la parcela, no ha establecido ningún tipo de mecanismo de cooperación.  
 
Resulta difícil de comprender las razones detrás de toda esta falta de cooperación 
institucional y, en particular, los motivos por los cuales SEPES mantiene la actual 
situación de paralización y enquistamiento con el Ayuntamiento de Palma respecto a 
Son Busquets, más cuando SEPES ha venido estableciendo en todo este tiempo 



 

- 130 - 

mecanismos de cooperación como el solicitado por este consistorio con los de otras 
localidades del resto de España.  
 
Toda esta situación revierte negativamente en los ciudadanos de Palma, quienes, con 
desafección, comprueban que la construcción de las previsiblemente 831 viviendas 
previstas en esta parcela abandonada desde hace más de dos décadas se encuentran lejos 
de ser una realidad por la falta de actuación de SEPES. 
 
Además, toda esta inacción ha tenido consecuencias adversas para la seguridad y 
tranquilidad de los vecinos de la zona. Al no haber dispuesto de un servicio de 
seguridad hasta su reciente adjudicación a una empresa privada hasta hace literalmente 
algunos días, la parcela de Son Busquets ha sido escenario de varios episodios de 
usurpación y vandalismo y, recientemente, se tuvo que lamentar la aparición, en sus 
inmediaciones, de una persona fallecida.  
 
Resulta, por lo tanto, del todo urgente, que SEPES ponga punto y final a toda esta 
situación de paralización en lo relativo a Son Busquets y que establezca los 
correspondientes mecanismos de cooperación institucional con el Ayuntamiento de 
Palma, implicándose también a los vecinos y asociaciones de la zona.  
 
Por todo ello, y de conformidad con el artículo 79 del Reglamento Orgánico del 
Ayuntamiento de Palma, el Grupo Municipal del Partido Popular presenta la siguiente:  
 
Proposición: 
 
a) El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta a SEPES a que cumpla, tal y como 
anunció tras adquirir la parcela de Son Busquets, con todos y cada uno de los 
compromisos de colaboración directa que en ese momento asumió respecto a la 
adecuación de la parcela para su uso como viviendas públicas, zonas verdes y los 
equipamientos necesarios. 
 
b) Al respecto, el Pleno del Ayuntamiento de Palma insta también a SEPES a que, como 
propietario de la parcela de Son Busquets, que provea al Ayuntamiento de Palma, en 
beneficio de todos los habitantes de la ciudad, de un marco de cooperación institucional 
que tenga, como primer paso, la inmediata, urgente e impostergable firma de un 
contrato vinculante entre ambas instituciones, mismo en el que debe especificarse 
claramente a qué considera destinar SEPES el solar de Son Busquets, las condiciones 
para el Ayuntamiento y cuáles son los plazos de ejecución de la urbanización y 
construcción en su caso.  
 
Queda sobre la taula. 
 
69. Sobre la taula. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup PSIB-PSOE de 
la Regidora d'Hisenda, Funció Pública i Govern Interior 
 
El pasado 10 de octubre se presentó, por parte de este grupo municipal solicitud de 
información relativa a la recuperación de oficio de los espacios de titularidad municipal 
que afectan a las gasolineras de Plaza Progrés y de la Avenida Gabriel Alomar i 
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Villalonga, solicitud de información que no ha recibido respuesta por parte del equipo 
de gobierno municipal, también se  solicitó poder tener acceso al expediente. 
En el pleno de ese mismo mes de octubre se presentó proposición solicitando a el 
equipo de gobierno toda una serie de cuestiones para que se hiciese efectiva la 
recuperación de dicho espacio público y se diera cumplimiento a la normativa municipal 
y se retomase la normalidad urbanística previa a la instalación de las gasolineras; 
alertados por las noticias que salían en prensa sobre la inactividad del gobierno 
municipal actual, en relación sobre todo a las notificaciones de las sanciones 
correspondientes y ejecución de las mismas. 
 
En fecha 21 de noviembre se volvió a instar información a través de una nueva solicitud 
de información sobre el expediente en cuestión, sin haber tenido una vez más ninguna 
respuesta por parte del equipo de gobierno. 
 
Nos vuelve a alarmar las noticias salidas en prensa y sobretodo lo inaudito de que la 
prensa en cuestión tenga más información en relación a estos expedientes que el 
principal partido de la oposición, vulnerándose nuestros derechos como oposición y 
coartando la labor de éste grupo municipal, es por ello que, de acuerdo con los artículos 
89 y 91 del Reglamento Orgánico del Ple de l’Ajuntament de Palma, el Grupo 
Municipal PSIB-PSOE, 
 
SOLICITA 
 
La comparecencia de la regidora del área de Hacienda, Función Pública y Gobierno 
Interior para que informe sobre: 
 
-El número de sanciones impuestas a la empresa explotadora de las gasolineras. 
- Importe total de las sanciones impuestas hasta día de hoy y que cantidad ha abonado la 
empresa explotadora. 
 
- Criterio jurídico y económico en base al cual se ha calculado el nuevo valor catastral 
de los terrenos en los cuales están instalados las gasolineras. 
 
- Cómo se ha realizado el recálculo del importe de las sanciones, qué trámite 
administrativo se ha seguido y cuál es la situación administrativa actual del expediente. 
 
- Cuándo se pretende ejecutar el cierre de las gasolineras. 
- Si se tiene pensado continuar con la notificación se las sanciones semanales y por qué 
no se ha continuado hasta ahora con las mismas. 
 
- El número de sanciones se han notificado desde la entrada del actual equipo de 
gobierno en el Ayuntamiento de Palma. 
 
Es retira de l’ordre del dia. 
 
70. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup VOX del Regidor de Mobilitat. 
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El alcalde de Palma y el regidor de movilidad del Ayuntamiento han anunciado un plan 
de choque para la EMPRESA MUNICIPAL DE TRANSPORTS URBANS DE 
PALMA (EMT) en el que se contempla una nueva sede en el polígono de Son 
Rossinyol con cocheras, oficinas y taller mecánico, ubicada en un solar de 29.000 
metros cuadrados que incluiría 108 puntos de recarga para autobuses eléctricos. 
 
El plazo previsto para su finalización sería, según se ha anunciado, a principios de 2027. 
El costo estimado es de 13.4 millones de euros. 
 
El Grupo Municipal Vox Palma, de acuerdo con los artículos 89 y 91 del Reglamento 
Orgánico del Pleno del Ayuntamiento de Palma, 
 
SOLICITA: 
 
La comparecencia del Sr. Don Antonio Deudero Regidor del Área de Movilidad, para 
que dé más detalles de esta inversión prevista y en concreto conteste a las siguientes 
cuestiones. 
 
1. ¿Se han estudiado otros emplazamientos para este Centro de Operaciones, más 
próximos y colindantes con las actuales cocheras que facilitarían las operaciones y no 
eliminará espacio de aparcamiento en Son Rossinyol? 
 
2. ¿Se ha hecho un estudio coste-beneficio de la adquisición de 100 autobuses eléctricos 
o autobuses de gas, u otras alternativas mixtas? 
 
3. ¿Se ha efectuado un estudio que determine las necesidades de ampliación de la flota 
en número de autobuses, año por año, hasta el fin de la legislatura y si 100 autobuses 
son suficientes? 
 
4. ¿Se dispone de un plan financiero concreto para la adquisición de las 100 unidades de 
autobuses, que podrá alcanzar los76 millones de euros? 
 
5. ¿En cuánto se estima el coste de mantenimiento de estas instalaciones? 
 
Compareix el Sr. Deudero. 
 
El president aixeca la sessió, de la qual, com a secretari, estenc aquesta acta. 
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